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مدیرعاملشرکتدانشبنیانبیستونشفا
درگفتوگوباسپهرغرب:

حمایتازکشتکاملینا
ماراازوارداتروغن

بینیازمیسازد
مدیرعامل شــرکت دانش بنیان بیستون شفا عنوان 
کرد: گیــاه کاملینا با فواید بی شــماری کــه دارد در 
سراســر کشور قابل کشــت بوده و با توجه به اینکه در 
حال حاضر شــدیداً به واردات روغن وابســته ایم و این 
محصول نیز موردنیاز کشور است و با اخذ مجوز فروش 
روغن کاملینا از واردات بی نیاز خواهیم شــد و با توجه 
به مشکل آب و بی نیازی این محصول از آب، کشاورزان 

منتظر استفاده از این بذر هستند.
گیــاه روغنــی Camelina sativa جزء خانواده 
براسیکاســه اســت و در آزمایش های مختلف نشــان 
داده شده است که احتیاجات آبی بسیار کمتر و مقاومت 
به سرمای بهاره بیشتری نسبت به سایر گیاهان روغنی 
به خصوص کانــولا دارد همچنین این گیاه نســبت به 
آفات رایج دردانه های روغنی مانند سوســک های گرده 

خوار مقاومت بسیار بالایی دارد...
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  شهرداری همدان

باقــــراردادنزبـــالهدر

ساعت9شب
جلویدربمنازلبهداشتنشهریپاککمککنیم

4898 رحمانسجادی:

بیشترینمدارسچندپایهایاستاندراسدآباداست
سجادی  رحمان  استان ها:  گروه  سپهرغرب، 
گفت: بیشــترین مدارس چندپایه ای اســتان 

همدان در این شهرستان وجود دارد.
مدیر آموزش وپرورش اســدآباد اظهار کرد: 167 
کلاس درس چندپایه در اســدآباد وجود دارد که در 
حال حاضر 2 مدرسه تک دانش آموز و 7 مدرسه زیر 

5 نفر در سطح شهرستان دایر است.
وی مهاجــرت و کاهــش جمعیــت دانش آموزی 
را عامل اصلی تشــکیل کلاس هــای چندپایه در این 
شهرســتان دانســت و بیان کرد: در حــال حاضر 3 
مدرسه تک دانش آموزی و 2 مدرسه دو دانش آموزی 
برای محروم نشــدن فرزندان روستا های دورافتاده از 

تحصیل دایر شده است.
ســجادی بابیــان اینکه اســدآباد ازنظــر فضای 
آموزشــی هیچ گونه کمبودی ندارد، خاطرنشان کرد: 
در حال حاضر 29 مدرسه و فضای آموزشی در سطح 

شهرستان بلااستفاده هستند.
وی گفت: 17 هزار دانش آموز اسدآبادی در 231 

مدرسه و آموزشگاه مشغول تحصیل اند.
مدیر آموزش وپرورش اســدآباد ضمــن تقدیر از 
مشــارکت خیران و اولیــا دانش آمــوزان در تأمین 
هزینه های مدارس، گفت: همــکاری مردم و خیران 
باعث شــده تا مدارس بهتر از گذشته بتوانند در ارائه 
خدمات آموزشــی و رفاهی بــه دانش آموزان فعالیت 

نمایند.
وی در خصــوص وضعیــت گرمایشــی مدارس 

اسدآباد، خاطرنشان کرد: به جزء سه مدرسه روستایی 
که گاز کشــی در آن روســتاها صورت نگرفته است 
تمامی مدارس شهرســتان از بخاری های گازی برای 

فصل سرما استفاده می کنند.
ســجادی از ساخت 2 مدرســه جدید خبر داد و 
گفت: با شروع فصل عمرانی جدید مدرسه 21 کلاسه 
شهرک یادگار امام )ره( شهر اسدآباد احداث می شود.
وی همچنین از ســاخت 2 مدرســه دیگر در این 
شهرســتان خبر داد و افزود: این مدارس برای ســال 
تحصیلی آینده به بهره برداری می رسد و دانش آموزان 

می توانند از آن استفاده نمایند.
مدیر آموزش وپرورش اســدآباد در خصوص کسب 
مقام اول در حوزه ســازمان دانش آموزی، اظهار کرد: 
از میان صد مدرســه برتر کشور 2 مدرسه شهرستان 

حائز رتبه گردیده اند.
وی در رابطــه بــا زیباســازی مدارس اســدآباد، 
گفت: قبل از شــروع ســال تحصیلی 53 مدرســه و 
فضای آموزشــی با همکاری اردوهای جهادی و اولیا 
دانش آمــوزان تعمیر و رنگ آمیزی شــد همچنین با 
همکاری شهرداری و شــورای اسلامی شهر اسدآباد 

محوطه چهار مدرسه آسفالت ریزی گردید.
سجادی به کیفیت بخشــی امر آموزش در سطح 
مدارس اشــاره کرد و گفت: با توجه بــه اینکه هیچ 
سند و چشم اندازی در حوزه آموزش وپرورش تا زمان 
تدوین سند تحول بنیادین این بخش وجود نداشته، 
مهم ترین دغدغه کنونــی، اجرا و عملیاتی کردن این 

حوزه در راستای کیفیت بخشی امر آموزش است.
وی یادآوری کرد: با توجه به اجرای ســند تحول 
بنیادیــن و همچنین تغییر و تحول در کتب درســی 
باعث شــده است ســطح کیفیت آموزش در مدارس 

افزایش پیدا کند.
مدیر آموزش وپرورش اسدآباد از اجرای برنامه ملی 
شهاب در سطح مدارس ابتدایی خبر داد و افزود: این 
برنامه در راستای اجرای سند تحول بنیادین باهدف 
شناســایی اســتعدادها و هدایت دانش آموزان برتر از 

پایه چهارم دبستان شروع شده است.

فرماندارفامنینعنوانکرد:

لزومحضورپررنگدستگاههایاجراییدرمدیریتخطروبحران
فامنین  فرماندار  استان ها:  سپهرغرب، گروه 
با اشاره به اهمیت پیشگیری در بحث مدیریت 
بحث  در  کرد: مهم تریــن عامل  اظهار  بحران، 
مدیریت بحران پیشگیری است و سرمایه گذاری 
در مقوله پیشگیری از آثار مخاطرات طبیعی در 
مقابل هزینه هایی کــه در اثر وقوع حوادث بر 
به همین  ناچیز است  ما تحمیل می شود بسیار 
دلیل این موضــوع از اهمیت خاصی برخوردار 
اجرایی در بحث  باید همه دستگاه های  و  است 
مدیریت خطر و بحران حضور پررنگی داشــته 

باشند.
جلسه ســتاد مدیریت بحران شهرستان فامنین با 
حضور اعضای کارگروه امداد و نجات استان و اعضای 
شهرستان به ریاست فرماندار در محل سالن جلسات 
شهرداری با موضوع اسکان اضطراری درواقع بحرانی 

برگزار شد.
در این جلســه سید مجید شــماعی ضمن تقدیر 
و تشــکر از مردم دلســوز و بزرگوار شهرستان جهت 
همدردی و ارســال کمک های نقدی به زلزله زدگان 
اســتان کرمانشــاه بیان کرد: فامنین از نخســتین 
شهرســتان هایی بود که کمک های خود را در ساعات 
اولیه زلزله به محل ارسال کرد و در این مورد مردم از 
کمک های نقدی، غیر نقدی، البسه، نان، پتو، وسایل 
گرمایشی و... دریغ نکردند و از طرف دهیاری ها هم با 

هماهنگی بخشداران محترم سه اکیپ با چهار خودرو 
کمپرسی و نیســان به محل اعزام شدند که با توجه 
به بضاعت کم شهرستان جای تقدیر و سپاس فراوان 

دارد.
وی بــا اشــاره به اهمیــت پیشــگیری در بحث 
مدیریت بحران، اظهار کرد: مهم ترین عامل در بحث 
مدیریت بحران پیشــگیری است و سرمایه گذاری در 
مقوله پیشــگیری از آثار مخاطرات طبیعی در مقابل 
هزینه هایی کــه در اثر وقوع حوادث بــر ما تحمیل 
می شــود بســیار ناچیز اســت به همیــن دلیل این 
موضوع از اهمیت خاصی برخوردار اســت و باید همه 
دســتگاه های اجرایی در بحث مدیریت خطر و بحران 

حضور پررنگی داشته باشند.
فرمانــدار فامنیــن بابیان اینکه بایــد در وقوع 
بحران هــای طبیعی زمان طلایی یعنــی اقدام در 
کوتاه تریــن زمان ممکن مدنظر قــرار گیرد، اظهار 
کــرد: بحران هیــچ گاه خبر نمی کنــد و مهم ترین 
نکته ای که بایــد در این خصوص مدنظر قرار گیرد 
تصمیم گیــری در زمان هــای قبل، حیــن و بعد از 

بحران است.
وی در ادامــه بر آمادگی همه جانبــه مدیران در 
زمان های بحرانی تأکید کرد و افزود: مدیران توانمند 
افرادی هســتند که بتوانند در شــرایط های بحرانی 
بهترین تصمیم ها را گرفته تا از میزان خســارت های 

جانی و مالی بکاهند.
شماعی افزود: در بحث مدیریت بحران امکانات 
و تجهیــزات آماده و به روز بــودن آن ها از اهمیت 
بالایی برخوردار اســت و می طلبد که دستگاه های 
اجرایــی مرتبــط امکانــات و تجهیزات دســتگاه 
ذی ربط خود را احصــا نمایند تا در صورت احتیاج 
بتوانند نســبت به رفع کمی و کاســتی های موجود 

کنند. اقدام 
وی در خصوص اســکان اضطراری در شهرستان 
فامنین، بیان کرد: هم اکنون یک زمین 70 هکتاری 
در شهرســتان پیش بینی شــده که با توجه به نوع 
منطقه باید بررسی لازم در خصوص قابلیت های آن 
توسط تیمی متشــکل از ادارات مرتبط انجام شود 
و پس از اســتعلام شــهردار از ادارات برای تطبیق 
زمیــن با اســتانداردهای اســفیر اقدامــات بعدی 
صورت پذیرد ســپس برای زمین مصوب در شورای 
بررسی های  شهرســتان  بحران  مدیریت  هماهنگی 
لازم صــورت گرفته و بعــد از بحث و تبادل نظر در 
بین اعضای حاضر در جلســه تصمیمات لازم اتخاذ 

گردید.
فرمانــدار فامنین اظهار کرد: بایــد بدانیم که این 
کافی نیســت و لازم اســت در نقاط مختلف شــهر 
محل های اســکان اضطراری داشــته باشــیم و این 

مهم ترین موضوع در خدمات رسانی است.

سپهرغرببررسیکرد:

فرشدستبافظرفیتی
برایرسیدنبهاقتصادمقاومتی
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سپهرغرب، گروه اســتان ها: استاندار همدان 
با بیان اینکه در کارگروه پژوهش هر ســازمانی 
که دعوت شــد باید مدیر، کارشناسان و معاون 
پژوهشــی آن حضور پیدا کنند، گفت: همدان 
سرزمینی اســت که در علم، دانش و تحقیق راز 
و رمزی دارد و همیشه در دنیا حرفی برای گفتن 
داشته در نتیجه باید با بهره گیری از داشته هایش 
همدان را بجایی برسانیم که به توسعه کشور کمک 

کند.
محمدناصــر نیکبخت روز گذشــته در مراســم 
گرامیداشــت هفته پژوهش و فناوری اســتان که در 
مرکز همایش های دانشــگاه علوم پزشــکی همدان 
برگزار شــد، گفت: ایران با کمک اساتید، دانشجویان 
و دیرینــه ای که در تاریــخ دارد می تواند در ســند 

چشم انداز بدرخشد و به جایگاه ویژه خود برسد.
وی در ادامه با اشاره به اینکه نیروی انسانی توسعه 
به شــمار می آید عنــوان کرد: جاده ســازی، عمران، 
راهداری و ساختمان ســازی و... پیشرفت می باشد در 
مقابل علم و دانش، پژوهش و فناوری و حتی نیروی 

انسانی توسعه به حساب می آیند.
استاندار همدان بابیان اینکه دکتر زلفی گل یکی 
از افتخارات علمی، پژوهشی در استان، کشور و حتی 
در ســطح بین الملل اســت، افزود: افرادی که درراه 
دانش و پژوهش مو سپید کرده اند و مایه افتخار شهر 

هستند بسیاراند. 
این مقام مســئول با اشــاره به اینکه کشــورهای 
صاحــب ادعا در زمینه پژوهــش و تحقیقات به اندازه 
یک دوره تاریخی در ایران عمر ندارند، خاطرنشــان 
کــرد: در دوره های مختلف تاریخی و معاصر شــاهد 
ظهور افرادی سرشــناس، محقق و دانشــمند مانند 
جناب رازی، بوعلی سینا، خیام، خوارزمی و ابوریحان 
بیرونی بوده ایم که با توجه به این پیشــینه باید امروز 

در امر پژوهش و تحقیق سرآمد دنیا باشیم.
نیکبخت در ادامه با توجه به اینکه باید مسئولان به 
نخبگان توجه ویژه ای داشته باشند، بیان کرد: محققانی 
که ایده آن ها در دنیا به تولید رســیده و تجاری شــده 
است بیشتر ایرانی هایی هستند که در مراکز معتبر علمی 
آمریکا، انگلیس و حتی آلمان حرف اول را می زنند که به 
دلیل کم کاری ها و بی توجهی مسئولان به آنان مجبور به 

مهاجرت از ایران شده اند.
وی بابیان اینکــه اعتبار برای تحقیقات و پژوهش 
در ســازمان های اجرایی یک درصــد در نظر گرفته 
می شــود، اظهار کرد: باید در زمینه پژوهش نفر اول 
منطقه باشــیم امــا 10 الی 15 درصــد اعتبار برای 
تحقیقات و پژوهش در سراسر کشور در نظر می گیرند 
که سهم اعتبار پژوهش در دستگاه های اجرایی گاهی 

اوقات جذب نمی شود.
استاندار همدان با توجه به اینکه در کارگروه پژوهش 
هر سازمانی که دعوت شد باید مدیر، کارشناسان و معاون 
پژوهشی آن حضور پیدا کنند، گفت: همدان سرزمینی 
اســت که در علم، دانش و تحقیــق راز و رمزی دارد و 
همیشه در دنیا حرفی برای گفتن داشته در نتیجه باید 
با بهره گیری از داشته هایش همدان را بجایی برسانیم که 

به توسعه کشور کمک کند.
این مقام مسئول با اشاره به اینکه در همدان، صد 
هزار دانشــجو، دو هزار محقق و نه هزار دانشــجوی 
ارشــد و دکترا داریــم، عنوان کــرد: به تازگی مجوز 
دانشــگاه D8 به همدان داده شد که سهم کشوری 
بود و حوزه علوم پزشــکی در آینده ای نزدیک در آن 

راه اندازی می گردد.
نیکبخت در پایان با اشــاره به اینکه هر ایده ای که 
بتواند موجب پیشرفت کشور شود اعتبارات لازم آن را از 
دولت می گیریم، خاطرنشان کرد: تمام سعی ما این باشد 
که برای توسعه کارکنیم که ثروت آفرینی می کند و تنها 

مسیر رسیدن بدان حرکت به سوی پژوهش است.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی همدان گفت: در 
تولید علم رتبه نخســت پژوهش در ســلامت و رتبه 
زیر 200 تا ســال 1404 در کل دانشگاه ها در حوزه 

علوم پزشــکی و به دنبــال آن افزایش همکاری های 
بین المللی تعریف شده است.

حبیب الله موسوی بهار با اشاره به جذب گرانت های 
پژوهش بین المللی، عنوان کرد: سرمایه گذاری بر روی 
شــرکت های دانش بنیان که وزارت بهداشت این کار 
را انجــام داده اســت و برای مدیریــت این موضوع 

سامانه های متعدد علم سنجی را تدوین کرد.
وی در ادامــه افزود: این ســامانه ها با انتخاب هر 
دانشگاه در هر اســتان جداگانه گزارش می دهند که 
شامل ســامانه نشــریات و مجلات علمی پژوهشی، 
انتشــارات و کتب پزشکی کشــور و سامانه پایان نامه 
علوم پزشکی که دانشجویان ارشد و دکترای می توانند 

از آن استفاده کنند می شود.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی بابیان اینکه دولتی 
که نتواند از نیروی انســانی خود بهره ببرد در توســعه 
بازمی مانند، خاطرنشان کرد: اساساً نیروی انسانی جزء 
ثروت یک دولت حســاب می شود، 530 محقق برتر در 
همــدان وجود دارند که ازلحاظ آماری 15 درصد از کل 
کشور هستند یعنی بیش از 5 برابر کشور محقق داریم.

وی با توجه به اینکه با تولید علم ده سال زودتر از افق 
چشم انداز به نقطه هدف رسیده ایم، گفت: رتبه نخست 
را در scopus و رتبه چهارم در کشــورهای اسلامی را 

در سال 2016 کســب کرده ایم که تأکید وزارت خانه، 
محققان و حتی ما بر این است که در یک درصد، در ده 

درصد و بعد در 25 درصد برتر شویم.
موســوی بهار در ادامه اظهار کرد: بانک اطلاعاتی 
scopus در سال 2016 رتبه کشور را در حوزه علوم 
پزشــکی از 22 بــه 16 و isi رتبــه 17 جهانی و دو 
منطقه اعلام کردنــد که از رتبه 20 به رتبه 18 ارتقا 

داشته ایم.
وی با اشاره به اینکه توسعه زیرساخت های فناوری 
ســلامت در دانشگاه ها هدف پژوهش بوده است بیان 
کــرد: شــرکت های دانش بنیان نزدیک به ســه هزار 
شــرکت می رسد که در حوزه سلامت 872 می باشند 

که در خلق اشتغال بسیار مفید خواهند بود.
رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی همــدان با توجه 
به اینکه ازلحاظ رتبه بندی در شــاخصه های جهانی 
نــوآوری 25 رتبه کاهش پیداکرده ایم، عنوان کرد: از 
سال 2016 تا 2017 آن 25 رتبه کاهش را جبران و 

حدود 20 رتبه بالاتر قرار گرفتیم.
وی در ادامه بابیان اینکه دانشــگاه علوم پزشکی 
همدان با دانشــگاه بوعلی سینا و دانشگاه صنعتی در 
زمینــه پژوهش همکاری دارد، گفت: یک کارگاهی با 
رویکرد علمی پژوهشــی در دانشگاه صنعتی همدان 

ایجادشــده است که اســاتیدی که تجربه لازم را در 
زمینه پژوهش دارند در آنجا کارگاه برگزار کنند تا از 

گرانت ها استفاده کنیم.
موســوی همدان در پایان با اشاره به اینکه حرفه ای 
تصمیم بگیریم و پژوهش را در نظر داشته باشیم، افزود: 
در همه زمینه ها بخصوص حوزه سلامت باید به پژوهش 
و تحقیقــات بها داد و با آن هــا پیش رفت تا بتوانیم در 
کشور و حتی در دنیا حرفی برای گفتن داشته باشیم و 

روزبه روز به توسعه استان و کشور بیفزاییم.
معاون پژوهش و فناوری دانشــگاه بوعلی سینابا 
بیان اینکه امســال 500 میلیون تومان از ســهم یک 
درصد پژوهش، بین دســتگاه های اداری توزیع شده 
که البته رقم بالایی نیســت، افزود: متاسفانه برخی از 
مسوولان در کارگروه پژوهش استان شرکت نمی کنند 
و معاونان خود را می فرستند که باید یک بازنگری در 

این زمینه صورت گیرد.
غلامحســین مجذوبی در رابطه بــا اینکه پایگاه 
اســتنادی isi در 60 ســال قبل به وجود آمده است 
گفت: در مقابل پایگاه scopous در هلند و سوئد در 
سال 2004 تاسیس شدند و همچنین isc در ایران با 
همکاری کشورهای اسلامی در سال 2004 آغاز بکار 
کرد، که بعد از امریکا دومین کشور در دنیا می باشیم 

که پایگاه استنادی داریم. 
معاون پژوهش و فناوری دانشــگاه بوعلی سینا با 
اشــاره به اینکه سهم مقالات پراســتناد و داغ ایران 
بین سال های 2000 تا 2016، 1288 مقاله می باشد 
گفت: پر اســتناد بودن در جهان به معنای پر اهمیت 
بودن مقالات می باشد که ایران از لحاظ استنادی در 
وضعیت متوســط قرار دارد و بیشــترین استنادها را 

چین، آمریکا و کانادا دارند.
مجذوبی با بیان اینکه در مقالات مهندسی نسبت 
ایران به جهان 3.8 می باشــد افزود: این رقم نشــان 
دهنده این است که در مهندســی بیشترین تاثیر را 
داشــته ایم و رتبه نخست را کسب کرده ایم، و در کل 
دنیا رتبه 22 در همه اســتنادها را داریم که متوسط 

مقالات ما 6.42 است.
این مقام مسئول با اشــاره به اینکه سهم مقالات 
ISI همــدان در دنیا یک هــزار و 97 مقاله بوده که 
معادل 2.3 درصد مقالات ایران اســت، گفت: ســهم 
مقالات scopus همدان یک هزار و 280 مقاله بوده 

که معادل 2.5 درصد مقالات ایران است.
وی با بیــان اینکه پر اســتنادترین مقالات همدان 
مربوط به دکتر عزیزیان و دکتر زلفی گل می باشد خاطر 
نشان کرد: در دانشگاه بوعلی سینای همدان 20 نویسنده 
پر کار در این زمینه داریم که در لیســت اعضای علمی 

یک درصدisi دکتر زلفی گل حائز رتبه اول است.
مجذوبی با بیان اینکه از تعدادمقالات منتشر شده 
درscoupos از ســال 2000 تا 2016 دانشگاه های 
همدان هم سهم داشته اند گفت: دانشگاه بوعلی سینا، 
دانشگاه علوم پزشکی، دانشگاه آزاد اسلامی، دانشگاه 

صنعتی و دانشگاه ملایر مقاله فرستاده اند.
معاون پژوهشی دانشگاه بوعلی سینا در ادامه افزود: 
دانشگاه بوعلی سینا سه هزار و 342 مقاله، دانشگاه علوم 
پزشکی دو هزار و 21 مقاله و همچنین دانشگاه صنعتی 
262 مقاله در scoupos دارند که در تعداد مدارک در 
isi دانشگاه بوعلی سینا بالاترین رتبه را داشته و دانشگاه 

علوم پزشکی خود را بدان نزدیکتر کرده است.
این مقام مسئول با بیان اینکه در همدان 52 شرکت 
دانش بنیان که 70 اختراع ثبت کرده اند افزود: سمت و 
ســوی پژوهش و نوآوری باید به طرف تولید ثروت برود 
که حرکت در مرز دانش و حل معضلات را به دنبال دارد.
مجذوبــی با بیان اینکه توجه بــه نخبگان باید در 
دستور کار مســؤولین قرار بگیرد در پایان گفت: باید 
بــرای مهاجرت نخبگان کاری صورت بگیرد فقط 17 
درصد نخبــگان در همدان مانده انــد و بقیه ترجیح 
داده اند که از اســتان مهاجرت کنند، نخبگان را باید 
نگه داریم تا بتوانیم با آنان به ســمت وسوی جهانی 

شدن و بین المللی پیش بروم.

سپهرغربخبرداد:

لعابهایشبتاب،آنتیباکتریالومقاوم،سهدستاوردنخبههمدانی
شهرداریتبریزنخستینخریدار

سپهرغرب، گروه اســتان ها - طاهره ترابی 
مهــوش: یکــی از نخبه های همدانی از ســه 
دســتاورد دانش بنیان خود در حوزه لعاب در 
فناوری و فن  نمایشــگاه پژوهش،  هجدهمین 

بازار رونمایی کرد.
در ســال های اخیــر بــا پیگیری سیاســت ها و 
برنامه های توســعه علمی، خوشــبختانه شاهد رشد 
قابل توجه تولیدات علمی در کشور بوده ایم ولی آنچه 
که می تواند این رشد را به توسعه پایدار کشور گره زده 
و موجب پویایی و اثربخشــی مؤسســات علمی شود 
به کارگیری و تجاری ســازی دســتاوردهای علمی در 
جهت تعالی و رفاه جامعه است اما متأسفانه در بازدید 
که از نمایشــگاه پژوهش، فناوری و فن بازار داشتیم 
عدم توجه به این بخش جز دغدغه های پژوهشــگران 
بود لذا در این خصوص با یکی از پژوهشــگران خلاق 
و نوآور گفتگویی را ترتیب دادیم که در ادامه می آید:

سجاد رســتمی با اشاره به اینکه در این نمایشگاه 
از 3 طرح و ایده وی رونمایی شــده است، گفت: بنده 
طی چند سال اخیر با حمایتی هایی که از سوی مرکز 
رشد جهاد دانشــگاهی دریافت کرده ام توانسته ام به 

این موفقیت های دست پیدا کنم.
وی بابیان اینکه باید در ایده پردازی بر داشته ها و 
ظرفیت های درونی شهر و یا منطقه و نیز نیاز جامعه 
تکیه کــرد، گفت: ازآنجایی که شــهر جهانی لالجین 
سال هاست در تولید سفال و هنر میناکاری حرف اول 

را در کشور و جهان میزند پس زیربنای ایده های بنده 
با توجه به این قابلیت در حوزه بهره وری بیشتر از این 

ظرفیت پرورانده شده است.
این نخبه همدانی با اشــاره اینکه نخستین طرح 
بنده بــه نانو ذرات افزودنی به مواد اولیه ســرامیکی 
و یا همان بیسکویت ســرامیک بازمی گردد، گفت: از 
این طریق توانستیم مقاومت محصولات را چند برابر 
افزایش دهیم این در حالی اســت که دما پخت رابین 
70 تا 100 درجه کاهش دادیم که این امر در کاهش 

مصرف انرژی نقش بسزایی دارد.
وی بابیان اینکه این مزیت در شــفافیت بیشــتر 
محصول اثرگذار است، عنوان کرد: این قابلیت میزان 

لعاب مصرفی را نیز تقلیل می دهد.
رســتمی با اشاره به دومین طرح رونمایی شده در 
نمایشــگاه پژوهش، فناوری و فن بازار همدان، اظهار 
کرد: لعاب شــب تاب دومین محصول رونمایی شــده 
بنده است که هم ثبت اختراع شده و هم سطح 3 بنیاد 

نخبگان را دریافت کرده است.
وی بابیان اینکه این لعاب با دریافت یک ســاعت 
نور طبیعی بین 2 تا 5 ساعت بازتاب نور دارد، گفت: 
از ایــن محصول می توان در پلاک منازل، ســر درب 
مجتمع هــای تجاری و مســکونی، علائم راهنمایی و 
رانندگــی به ویژه در جاده هــای صعب العبور که فاقد 

برق کشی هستند استفاده کرد.
این نخبه همدانی افزود: از این محصول همچنین 

می توان در فضاسازی شهری با توجه به لزوم مدیریت 
مصرف انرژی بهره برد این در حالی اســت که لعاب 
شب تاب گواهی بهداشت سلامت را نیز دریافت کرده 

است.
وی ادامه داد: این لعاب با این عنوان برای نخستین 

بار در دنیا به ثبت رسیده است.
رستمی در ادامه با اشاره به سومین طرح رونمایی 
شده خود در نمایشــگاه پژوهش، فناوری و فن بازار 
همدان، خاطرنشــان کرد: این طرح یعنی لعاب آنتی 
باکتریال از پیشرفت 60 درصدی برخوردار است البته 
این ایده نمونه مشــابه دارد اما ما به دنبال استفاده از 
این محصول در جامسواکی ها هستیم چراکه در آن از 
ذرات نانو نقره استفاده شده است که از تکثیر باکتری 
در تاریکی مطلــق هم بدون مصــرف انرژی خاصی 

جلوگیری می کند.
     شــهرداری همــدان از محصــولات 

دانش بنیان بومی استقبال نمی کند
وی بــا گلایه مندی از مدیریت شــهری در عرصه 
حمایــت از محصــولات دانش بنیــان، گفــت: بارها 
محصولات خود را به شــهرداری و سازمان زیباسازی 
ارائه کردیم اما متأسفانه استقبالی از سوی این نهادها 
صورت نپذیرفت حتی ما را به صورت حضور برای ارائه 
طرح نپذیرفتند درحالی که این محصولات از ســوی 
شهرداری تبریز و اصفهان مورد استقبال قرارگرفته و 
با برخی از این شــهرداری ها برای رویداد های جهانی 

قرارداد منعقد کرده ایم.
     بازاریابی مشکل عمده پژوهشگران

این پژوهشــگر برتر همدانی با اشــاره به اینکه در 
حــال حاضر عمده مشــکل پژوهشــگران به مبحث 
بازاریابــی بازمی گردد، عنوان کرد: حمایت از ســوی 
مراکز رشــد و پارک هــای علم و فنــاوری تا مرحله 
ســاخت نمونه اولیه اســت درحالی که پژوهشگر باید 
از بازار فــروش محصول خود اطمینان حاصل کند تا 
بتواند با فراغ بال بیشتری به دنبال ارتقا محصول خود 
باشد اما متأسفانه علیرغم حمایت های بی شائبه مراکز 
رشــد و پارک ها در حال حاضر بیــش از 70 درصد 
از پژوهشــگران به دلیل دریافت تســهیلات مقروض 

هستند.
وی بابیان اینکه در حال حاضر از من پژوهشــگر 
انتظار دارنــد که یک برنامه تجــاری خوب هم ارائه 
کنــم درحالی که این باور و انتظار غلط اســت چراکه 
من پژوهشــگر، در این عرصه از تبحر کافی برخوردار 
نیستم و نوشتن برنامه تجاری نیز خود دنیای دیگری 
را می طلبــد لذا به نظر می رســد در این حوزه مراکز 
رشــد و پارک های علم و فناوری می توانند راه گشــا 

باشند.
رستمی در خاتمه با اشــاره به اینکه برگزاری فن 
بازار در نمایشــگاه پژوهش، فنــاوری و فن بازار یک 
حرکت ســتودنی برای بازاریابی و جذب سرمایه گذار 
در عرصه های پژوهشــی از سوی پارک علم و فناوری 

اســت، گفت: گرچه متأسفانه این بازار مورد استقبال 
ســرمایه گذاران قرار نگرفت اما این حرکت نویدبخش 

توجه به این بخش است.
مع الوصــف با توجه به آنچه گفته شــد بررســی 
و تحلیــل چالش های تجاری ســازی دســتاوردهای 
پژوهشــی و فناوری در استان و به طبع آن در کشور 
نشــان  می دهد که مشــکلات اصلــی در این زمینه 
عمدتاً به عدم تعریف درســت پروژه های پژوهشــی 
باهدف تجاری ســازی و متناسب با نیازهای مشخص 
صنعت و جامعه، جهت گیری اندک پروژه های موجود 
برای پاســخگویی به نیازهای نهفته در بازار داخلی یا 
بین المللی، کمبود احساس نیاز بخش تولید و خدمات 
به نوآوری، کمبود تجربــه و توان تخصصی موردنیاز 

برای تجاری ســازی دستاوردها، مشخص  نبودن نقش 
پژوهشگران در فرآیند تجاری سازی و درنتیجه کمبود 
انگیزه آنان برای حضور فعال در عرصه تجاری ســازی 

مربوط می شوند.
حال آنکه ازجمله اهداف پیش بینی شــده در سند 
چشــم انداز 20 ساله کشــور اهمیت دادن به تجاری 
شــدن نتایج تحقیقات اســت، موضــوع مهمی که 
دانشــگاه ها، مراکز تحقیقاتی و فــن آوری، محققان و 
مبتکران درگذشــته کمتر به آن توجه داشته اند که 
بدون شک ادامه این نوع نگرش نمی تواند تولید ثروت 
دانش محــور را در آینده نزدیک تضمیــن نماید لذا 
ایجاد دفتر مرکزی تجاری سازی فناوری در پارک های 
علم و فناوری و مراکز رشد یک ضرورت اساسی است.

استاندارهمدانگفت:

درکارگروهپژوهشمدیرانشرکتکنند
فقط17درصدنخبگاندرهمدانماندهاند

سپهرغرب، گروه اســتان ها - سمیرا گمار: 
مدیر دبیرستان پســرانه شاهد: حذف »نهاد« 
تربیتی و »نهادینه« کردن آن منشــأ مشکلات 

تربیتی مدارس
انقلاب اسلامی یکی از اهداف مهم و بنیادین خود 
را موضوع تربیت اسلامی، تزکیه نفس و ترویج اخلاق 
و فرهنگ اســلامی قرار داده و یکی از دســتگاه های 
مهم و مؤثر در ایــن زمینه را آموزش وپرورش تعیین 
کرده اســت. حال این سؤال مهم مطرح است که چرا 
در کنار امر آمــوزش در مدارس بعد »پرورش« مورد 

غفلت قرارگرفته است.
هشتم اسفند 1359 نهاد امور تربیتی در مدارس 
کشــور به همت شهیدان رجایی و باهنر تأسیس شد. 
ایــن نهاد از بدو شــکل گیری تا به امــروز مجموعه 
وســیعی از عملکردها و وظایف متعدد و گوناگونی را 
به عهده داشــته اســت و تحقق امر تربیت را منوط 
به حضور مربی و فعالیت های رســمی غیر کلاسی در 
کنار آموزش های کلاســی می داند. با نگاه به اهداف 
و اصول ایجاد نهاد امور تربیتی، علل اصلی تشــکیل 
ایــن نهاد انقلابی عبارت اند از انتقال ارزش های دینی 
و فرهنگــی انقلاب اســلامی به مــدارس، تربیت و 
بازســازی دانش آموزان در فضایی انقلابی و اسلامی، 
زمینه سازی برای ورود نگرش های دینی و ارزش های 
انقلاب اســلامی به نظــام آموزش وپــرورش و حفظ 
مدارس از آفات فرهنگی، سیاسی و شناخت و پرورش 
اســتعدادهای دانش آمــوزان در رشــد دینی، عقلی، 
اجتماعی و عاطفی آنان و حفظ ارزش هاســت. به یاد 
داشته باشــیم فعالیت های امور تربیتی باید همراه و 
هم قدم با نظام پرورشــی پویا و به روز باشــد تا بتواند 
نسبت به رسالت و نقش خویش و اهداف بنیادین این 
نهاد تأثیرگذار جامعه عمل بپوشــاند. شهید مطهری 
حــدود نیم قرن پیش به روحانیــت می گوید: »... در 
هدایت و رهبری نسل قدیم که سطح فکرش پایین تر 
بــود به یک طرز بیــان و تبلیغ و یک جــور کتاب ها 

احتیاج داشــتیم اما امروز آن طرز بیان و کتاب ها به 
درد نمی خــورد، باید و لازم اســت اصلاح عمیقی در 
این قسمت ها به عمل آید. باید با منطق، زبان و افکار 
روز آشنا شد و از همان راه به هدایت و رهبری مردم 

پرداخت«
پیداســت که انقلاب اسلامی یکی از اهداف مهم و 
بنیادین خود را موضوع تربیت اسلامی، تزکیه نفس و 
ترویج اخلاق اسلامی قرار داده و یکی از دستگاه های 
مهم و مؤثر در ایــن زمینه را آموزش وپرورش تعیین 
کرده. حال این ســؤال مهم مطرح اســت که چرا در 
کنار آموزش بعد »پرورش« مــورد غفلت قرارگرفته 
اســت. امام راحل مسئله تربیت را مقدم بر همه امور 
می دانند و آموزش وپرورش را یک دستگاه انسان ساز 
معرفی کرده اند. مقام معظم رهبری)مدظله العالی( نیز 
بر فعالیت های تربیتی و پرورشــی بــا روش و اصول 
مترقی اســلام حســب نیاز روز به طــور مکرر تأکید 
می کننــد. آنچه کــه موردبحث امروز جامعه اســت 
دربــاره جایگاه تزکیه و تعلیم نیســت، در این زمینه 
شــاید حدود یک هزار جلد کتــاب، مجلات، محافل 
سخنرانی، کلاس های پرورشــی، تخصصی تربیتی و 
کارگروه ها برگزارشــده و موجود است و هرروز نیز بر 
تعداد آن ها افزوده می شــود اما امروز از رفتار بخشی 
از دانش آموزان در جامعه شــاهد افسارگســیختگی 
رفتاری و نابهنجاری هایی هســتیم که بر هیچ انسان 
دغدغه مند و دلسوزی پوشــیده نیست. آنچه در این 
خبر به دنبال آن هســتیم بررســی امور پرورشی و 
تربیتــی در مدارس اســت و در این خصوص با مدیر 
دبیرستان پسرانه شــاهد به گفتگو پرداختیم که در 

ادامه می آید:
محمد نباتــی بابیان پیشــینه ای از امور تربیتی، 

عنوان کرد: این نهاد مقدس توســط شهیدان رجایی 
و باهنر تأسیس شد و پس از پیروزی انقلاب اسلامی 
نیز توانست با انجام رسالت های محوله وظایف خود را 

در مدارس انقلابی و کارآمد پیش ببرد.
وی خاطرنشــان کرد: در دوران دفاع مقدس نیز 
شــاهد این بودیــم که بســیاری از گردان های ما در 
جنگ توسط معاونان و مربیان پرورشی شکل گرفت 
و بسیاری از این افراد دوشادوش دانش آموزان در خط 

مقدم حضور داشتند.
مدیر دبیرســتان پسرانه شاهد با اشاره به ضعف 
امور تربیتی در دهه هفتــاد، یادآوری کرد: مبنای 
تضعیــف امور تربیتی بــا رویکرد برخــی متولیان 
فرهنگــی بــه ضعــف در ایــن دوره انجامید و در 
دوره های بعد شــاهد حذف مربیان تربیتی و برخی 
از مســئولیت های مکمل در این بخش نظیر مربی 
بهداشــت و مشــاور در مدارس بودیم به طوری که 
آمــار فعالان در این بخش کاهش یافته و در ســایر 

به کار گرفته شده اند. دیگر 
وی با تأکیــد بر این که امــور تربیتی در مدارس 
نقش مهمی در تربیــت دانش آموزان دارد و غفلت از 
آن موجب تبعات سوئی در جامعه خواهد شد، افزود: 
مقام معظم رهبری با ارائه ســند قیم و قویم بنیادین 
تحول آموزش وپرورش با ترســیم یک نقشه راه برای 
این مهم خواســتار احیا و توجــه ویژه به امر تعلیم و 

تربیت شدند.
نباتی تصریح کرد: برخی سعی داشتند از سر جهل 
یا آگاهی ســاحت های شــش گانه تربیتی که شامل 
ســاحت تربیتی_ اعتقادی، عبادی_ اخلاقی، ساحت 
تربیت اقتصادی و حرفه ای، ســاحت تربیت علمی و 
فناوری، ســاحت تربیت اجتماعی و سیاسی، ساحت 

تربیت زیستی و بدنی و ساحت تربیت زیبایی شناختی 
و هنری بوده و بســیار غنی و وزین اســت را با سند 
بیگانه2030 تحت الشــعاع قرار دهند که با توجه به 
قوام فرهنگ ایرانی اسلامی این کار اصلًا نیاز نیست.

وی با اشــاره به تبعات ســوء بی توجهــی به امور 
تربیتی و پرورشی در مدارس، عنوان کرد: حذف امور 
تربیتــی در مدارس و بی توجهی به این امر با توجه به 
اینکه مربیان یا معاونان تربیتی مشغول امور اداری و 
اجرای بخشنامه ها هستند و وقت کافی برای تعامل با 
دانش آمــوزان و پرداختن به بعد تربیتی را غیرممکن 
ســاخته درنهایت همین امر منجر به این می شود که 
نابهنجاری های بســیاری در رفتــار دانش آموزان در 

مدرسه و جامعه ملاحظه شود.
مدیر دبیرســتان پسرانه شــاهد در پایان با تأکید 
بر اهمیت امور تربیتی در مدارس، گفت: متأســفانه 
در برهه ای از زمان شــاهد حذف »نهــاد« تربیتی و 
»نهادینه« کــردن آن بودیم که همیــن امر لطمات 
بســیاری را بر امر تربیت و تعالــی دانش آموزان وارد 

کرد.
در خاتمــه باید گفــت امور تربیتی در ســه دهه 
گذشته در انجام رســالت و کارکردهای خود از هیچ 
کوششــی فروگذار نکــرده و تلاش گســترده ای در 
جهــت رفع کاســتی ها و پرورش مذهبــی و انقلابی 
دانش آموزان به انجام رســانده اســت امــا این نهاد 
ازلحــاظ مأموریــت و ســاختار تشــکیلاتی همواره 
موردنقد و نظر بوده و دائماً این دغدغه وجود داشــته 
که راهکارها و راهبردهای مناســب تری برای تحقق 
رســالت های تربیتی نظام آموزش وپرورش جســتجو 
شود. در این سال ها رویکردهای مختلفی در راستای 
تحقق رســالت ها و مأموریت های تربیتی و تشکیلات 

ســاختاری آن ارائه شــده که می توان از حذف »امور 
تربیتــی« و پس ازآن »احیا معاونت پرورشــی« را در 
این جهت دانســت. وجود نارسایی و ابهام در زوایای 
گوناگون نظام تربیتی ما به طورکامل مشــهود است. 
باید در دنیای امروز به پرسش های اساسی ذهن خود 
و جوانان پاســخ درخور داد یعنــی درواقع باید یک 
فلسفه تعلیم و تربیت رشــد یافته تدوین کرد. شاید 
تنوع غیرمنطقی فعالیت های پرورشــی یکی از دلایل 
عمده افت کیفیت کار مربیان و معاونان پرورشی شده 

است.
از چالش هــای دیگر مأموریتی مربیان پرورشــی 
عدم »روزآمدی« آنان اســت، فقدان تغییر متناسب 
با مســائل فرهنگی و اجتماعــی روز جامعه به نوعی 
به بحران در حوزه پرورشــی دامن زده اســت. شاید 
یکی از دلایل غیرسیاسی حذف معاونت پرورشی این 
قضیه بوده باشــد. یکی دیگر از مهم ترین چالش های 
انجام رســالت »امور تربیتی« در حاشیه قرار داشتن 
امور پرورشــی در بدنه آموزش وپرورش است و همین 
عامل موجب شــده که هرساله از تعداد دانش آموزان 
متقاضی شرکت در فعالیت های پرورشی کاسته شده 
و فعالیت هــا از انگیزش، شــور، حــال و جاذبه لازم 

برخوردار نباشند.
به طورکلــی به نظر می رســد معاونت پرورشــی 
در ســطح کلان و به تبع آن در ســطح اســتان ها و 
شهرســتان ها به نوعی در سلسله مراتب پایین اهمیت 
قرار دارد به طوری که گاهی مشاهده شده نیروهای غیر 
پرورشــی و ناکارآمد را برای پســت معاونت پرورشی 
ادارات انتخــاب می کنند که حتی یک ســاعت هم 
کار پرورشــی به معنــی اخص آن انجام نــداده و از 
نیروهای ضعیف و روزمره بوده که درواقع اقتدار حوزه 

پرورشــی را خدشــه دار نموده اند. این موضوع به نوبه 
خود در بسیاری موارد به بی نظمی در برنامه ریزی ها، 
فعالیت ها و بی رونقی فعالیت های پرورشــی و کاهش 
انگیــزه نیروهای کارآمد تربیتی مدارس منجر شــده 
است. متأســفانه بســیاری از مدیران مدارس اطلاع 
کافی از مبانی و فلسفه امور تربیتی نداشته و بر همین 
اساس معاونان پرورشی را در امور اداری و آموزشی به 
کار می گمارند و با این کار، موجب اختلال در کارکرد 
تربیتی مدارس می شــوند. به دلیل عدم دقت و توجه 
کافی، گاهی معاونان و مربیان پرورشــی نیز در بحث 
مسابقات فرهنگی_ هنری با نوعی ایجاد رقابت منفی 
و کاذب روبرو هستند چراکه بیشتر بر قهرمان پروری 
تکیه و مســابقات در مرحله آموزشگاه حذف می شود 
و نخبه هــا از قبل مشــخص و معرفی می شــوند که 
این مســئله با نفس اهــداف تربیتــی مغایرت دارد. 
مــوازی کاری و انجام فعالیت های تکراری و ارســال 
بخش نامه های متعدد از ســوی ادارات به ناکارآمدی 
طــرح و برنامه هــای تربیتی منجر می شــود و چون 
بســیاری از این طرح ها و برنامه ها سلیقه ای و قائم به 
شخص هســتند پس از مدتی با اتلاف هزینه و زمان 
بســیار به حال خود رها می شوند بنابراین لازم است 
در انتخاب معاونان پرورشی ادارات، توانمندی علمی، 
تعهد، خوش فکری و امثال آن موردتوجه قرارگرفته تا 
انگیزش و کیفیــت در انجام مأموریت های محوله در 
مدارس تقویت و افزایش یابد. بی شــک بی توجهی به 
این مهم تبعات ســوئی در جامعه خواهد داشت کما 
اینکه هم اکنون نیز شاهد برخی ناهنجاری ها هستیم 
که نشان از بی توجهی به امور تربیتی است زمانی که 
اهمیت این امر محرز نشود این کار در انجام کارهای 
ویترینی خلاصه می شود و اصلًا فرصتی برای ارتباط 
دانش آموز و مربی جهت رشد تربیتی و رفع مشکلات 
در این زمینــه اتفاق نمی افتد درنهایت انتظار می رود 
در کنار آموزش قسمت دوم این عبارت مظلوم یعنی 

پرورش نیز موردتوجه قرار گیرد.

سپهرغربمطرحکرد:

ضعفهایتربیتی،هشداریبرایآموزشوپرورش
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مدیرعاملسازمانحملونقلوترافیکشهرداریهمدانعنوانکرد:

اجرایطرحراهمدرسهراهزندگی
بهمنظورحفظایمنیکودکدرخودرو

ســپهرغرب، گروه اســتان ها: مدیرعامل 
شــهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  ســازمان 
همدان عنوان کرد: طرح راه مدرسه راه زندگی 
به منظــور حفظ ایمنی و ســلامت کودک در 
خودرو و معابر شــهری است که باید رانندگان 

و اولیا به این مهم توجه خاص داشته باشند.
نخســتین همایــش راه مدرســه راه زندگی با 

حضور نو آموزان مهدهای کودک به همت ســازمان 
حمل ونقل و ترافیک شــهرداری همدان و با حمایت 
انجمن کودک همراه، انجمن طرفداران ایمنی راه ها 
و فرماندهی پلیس راهنمایی رانندگی شهرستان در 

میدان باباطاهر برگزار گردید.
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری 
همدان در خصوص لزوم اجرای این طرح، گفت: طرح 

راه مدرسه راه زندگی به منظور حفظ ایمنی و سلامت 
کودک در خودرو و معابر شهری است که باید رانندگان 

و اولیا به این مهم توجه خاص داشته باشند.
احســان صباغی ضمن دعوت از همشــهریان در 

خصوص اجرای این طرح، افزود:
با اجرای این طرح با شعار راه مدرسه راه زندگی 
ســلامتی را به خانواده ها و کــودکان هدیه دهیم و 
امید آن می رود رانندگان ضمن رعایت نکات ایمنی 
عبور و مرور عابران بخصوص کودکان و توجه خاص 
به خطوط عابر پیاده دیگر شــاهد تصادفات جرحی 

در شهر نباشیم.
وی در خصوص نحوه تهیه برچسب هایی با عنوان 
»کودک درون ماشــین اســت«، گفت: همشهریان 
عزیز می توانند برای دریافت برچســب به ســازمان 
حمل ونقل و ترافیک به آدرس میدان رســالت، بلوار 
ولایــت، روبــروی کلانتری 15 ســاختمان معاونت 

حمل ونقل و ترافیک، واحد 1 مراجعه نمایند.
لازم به ذکر است ضمن تذکر راهنمایی رانندگان 
در خصوص توجه خاص به کودکان در معابر و لزوم 
ایمنــی حضور کــودک در خودرو توســط کودکان 
برچسب هایی با عنوان کودک درون ماشین است به 

رانندگان تحویل داده شد.

گزارش: متولی حلقه مفقوده گردشگری همدان
 لابد دنبال این حلقه مفقــوده دور میدان امام 

می گردند.
ورزش: 9 بازیکن پاس از تیم جدا شدند

 چه بهتر مگه چه گلی سر همدانی ها زدند.
خبر: فنی ترین صنایع دستی همدان به بازار نرفت

 شاید فکر کردند براش دست وپا می شکنند.
شــورا: انتخاب شهردار بومی قدرشناســی از سرمایه 

بومی
 البته بگذریم کــه غیربومی انتخاب کردید ولی 

نیامد.
گزارش: پایه های خانه مردم بر روی آب قنات

 پس اون خانه ها خانه های آب داری هستند.
مصاحبه: همدان پایتخت گردشــگری آســیا ورودی 

خوبی ندارد
 بهتره بیشتر به خروجیش فکر کنی تا ورودیش.

تلخکخان

درخششمعاونتفنیورادیوهمدان
درجشنوارههایملی

سپهرغرب، گروه استان ها: معاونت فنی و معاونت 
رادیو صداوسیمای مرکز همدان در دو جشنواره ملی 

صاحب نشان برتر شدند.
به گزارش سپهرغرب به نقل از روابط عمومی صداوسیما 
مرکز همدان، معاون فنی مرکز همدان گفت: در چهارمین 
جشنواره فنی ســازمان صداوسیما واحد فنی مرکز همدان 

موفق به دریافت لوح برگزیده شد.
احمد ارجمندیان افزود: همدان توانســت با پنج طرح و 

ایده خلاقانه در این جشنواره 5 لوح برگزیده کسب کند.
وی خاطرنشــان کرد: این طرح ها شــامل اتاق مدیریت 
و پخش رســانه های اینترنتی اثر وحیــد نوریه و علی اکبر 
خلیلیان، ســامانه انتقال صدا و تصویر بر بســتر شبکه های 
مخابراتی و کامپیوتری اثر وحید نوریه و احمد ارجمندیان، 
اتوماســیون رادیــو نمــای HD اثر وحید نوریــه و احمد 
ارجمندیان، اسکن کانورتور نرم افزاری HD اثر وحید نوریه 
و احمد ارجمندیــان و طرح قرائت پارامترهای فرســتنده 
رادیویــی نوتل اثــر اردلان کریملو و علیرضا زمانی اســت 
همچنین واحد رادیویی مرکز همدان در نخستین جشنواره 

کشوری پیشگیری از سوانح و حوادث حائز رتبه برتر شد.
معــاون صدای مرکــز همدان با اعلام ایــن خبر، گفت: 
در این جشــنواره در بخــش فیچر اثر آتــش خاموش به 
تهیه کنندگی محســن اسفند یاری حائز رتبه اول و دریافت 
تندیس این جشــنواره شــد همچنین در بخــش psa اثر 
»زلزله« به تهیه کنندگی محسن اسفند یاری رتبه سوم این 

جشنواره را از آن خود کرد.

خبــر

استانها
sepehr.ostanha@gmail.com
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مدیرعاملآبفایاستانهمدانعنوانکرد:

انجام38عنوانطرحپژوهشی
وحمایتاز8پایاننامه

مدیرعامل  اســتان ها:  گروه  سپهرغرب، 
فعالیت های  در خصوص  استان همدان  آبفای 
فاضلاب  و  آب  شرکت  تحقیقاتی  و  پژوهشی 
استان همدان، اظهار کرد: تاکنون 38 عنوان 
طرح پژوهشی و تحقیقاتی انجام شده و از 8 
عنوان پایان نامه مقطع دکتری حمایت صورت 

گرفته است.
مدیرعامــل آبفــای اســتان همدان بــا اعلام 
این که نمایشــگاه هفته پژوهش از 96/09/18 الی 
96/09/21 از ســاعت 9:00 الــی 13:30 برگــزار 
می شود، عنوان کرد: شرکت آب و فاضلاب با تعداد 
28 عنوان پژوهش که اطلاعات عملکرد پژوهشی، 
محورهــای پایان نامه هــا، اولویت های پژوهشــی، 
مقــالات برتــر، پژوهش هــای برتــر و کتاب های 

چاپ شده است در این نمایشگاه حضور یافت.
ســید هادی حسینی بیدار اشــاره ای به عناوین 
پژوهش های انجام شده برجسته، گفت: طرح پژوهشی 
مقایسه عملکرد ازن و نانو ذرات نقره در حذف عوامل 
بیولوژیکــی آب، بررســی قارچ ها در زلال ســازهای 
پتانســیل  بررســی  تصفیه خانه هــای آب همدان، 
تشــکیل آلدئیدها و کتون ها بــا تعیین میزان بهینه 
ازن در تصفیه خانه شــهید بهشتی همدان تعدادی از 

پژوهش های انجام شده بوده است.
وی ادامــه داد: بررســی علل افزایــش زمان و 
هزینه هــای انجــام پروژه هــای آب و فاضلاب در 
کشــور، حذف مؤثــر ترکیبات دارویــی خطرناک 
به عنــوان یک تهدید جــدی برای منابــع آبی از 
فاضلاب بیمارســتان ها و کمپ های ترک اعتیاد با 
استفاده از جاذبه های تهیه شده از نانو مواد، بررسی 
کمی و کیفی لجــن تولیدی تصفیه خانه های آب و 
امکان ســنجی استفاده از آن در بخش کشاورزی یا 
صنعتی، طراحی یک سیســتم تصفیه کننده جدید 
بر پایه نانو مواد جهت نصب در خروجی مخازن آب 
آشــامیدنی جهت حذف مؤثر برخی از آلاینده های 
فلــزی و ارگانیک نیز تعدادی دیگر از پژوهش های 

برتر آبفا است.
همچنین حســینی بیدار اضافه کرد: همچنین 
بررســی اثــر راه اندازهای نــرم و کنتــرل دورها 
در مقایســه بــا راه اندازهــای ســتاره و مثلث در 
بهره بــرداری و مدیریــت نگهداری از تأسیســات، 
بررسی به کارگیری سیستم برگشت لجن در کاهش 
مضاعف کدورت آب در تصفیه خانه های آب، مطالعه 
و بررســی امنیت شــبکه کامپیوتری شرکت آب و 
فاضلاب اســتان همدان، بررســی تأثیرات تنظیم 
فشــار شبکه توزیع آب شــهر همدان با استفاده از 
دستگاه های کنترل گر فشارشکن بر روی خستگی 
لوله ها و اتصالات شــبکه توزیع آب شــهر همدان 
از عناوین پژوهش های انجام شــده برجسته آبفای 

استان است.
وی اشــاره ای هم به عناوین برجســته مقالات 
از  اســتفاده  بررســی  ارائه شده کرد و گفت: 
پمپ های خورشــیدی در صنعــت آب و فاضلاب 
)سید هادی حســینی بیدار– حمیدرضا نیکداد– 
بهنوش متین پور(، شــناخت و محاسبه اجزا هدر 
رفت واقعی آب و ارائه تحلیل جهت مدیریت کاهش 
آب بدون درآمد )حمیدرضا نیکداد– بهنوش متین 
پور(، تعیین غلظت کلروفرم در خروجی تصفیه خانه 
آب عباس آباد شهر  همدان )روح الله کیان(، بررسی 
عملکرد لرزه ای قاب خمشی بتنی ویژه با استفاده از 
آنالیز دینامیکی افزاینده غیرخطی )IDA( )محمد 
کرباسی(، بررســی فراوانی موجودات بیولوژیک در 
آب تصفیه شــده در مواقع استفاده از خط ریکاوری 
مــوردی:  )مطالعــه  آب  تصفیه خانــه  ورودی  در 
تصفیه خانه آب شهید بهشتی شهر همدان()محمد 

عطار عباسی(
مدیرعامــل آبفای اســتان همــدان ادامه داد: 
بررســی روش هــای کاهــش جلبــک از پســاب 
تصفیه خانه فاضلاب شهرســتان کبودراهنگ )امید 
باوفای ســمیرمی(، بررســی بهینه ســازی مصرف 
انرژی در تأسیســات آب و فاضلاب توسط نرم افزار 
PSAT )محمدصادقی مهر(، مروری بر چالش های 
استاندارد های حســابداری عمومی )آزاده سوری(، 
ضــرورت پدافنــد غیرعامل در تأسیســات آب و 
فاضلاب )سید هادی حسینی بیدار- راضیه کرمی(

و  پژوهشــی  فعالیت هــای  خصــوص  در  وی 
تحقیقاتی شــرکت آب و فاضلاب اســتان همدان، 
اظهار کــرد: تاکنون 38 عنوان طرح پژوهشــی و 
تحقیقاتی انجام شده و از 8 عنوان پایان نامه مقطع 

دکتری حمایت صورت گرفته است.
حســینی بیدار بابیان این که 46 عنوان مقاله در 
همایش ها و سمینارهای اســتانی و ملی و 2 عنوان 
مقاله در کنفرانس های بین المللی ارائه شــده اســت، 
عنوان کرد: انتخاب پژوهشگر برتر در سه سال پیاپی از 

شرکت آب و فاضلاب شهری استان بوده است.
وی از همکاری با دانشــگاه های بوعلی ســینا، 
صنعتــی همدان، صنعتی اصفهان، علوم پزشــکی 
همدان، علوم پزشــکی تهران، جهاد دانشــگاهی 
و دانشــگاه آزاد اســلامی و مراکز تحقیقاتی علوم 
و تحقیقــات تهــران، علــوم و تحقیقــات ارومیه، 
پژوهشــگاه پلیمر و پتروشــیمی ایران، پژوهشگاه 

نیرو و پژوهشکده جهاد دانشگاهی خبر داد.
مدیرعامل آبفای اســتان همــدان در خصوص 
محورهــای پایان نامه هــای قابــل حمایت مقطع 
دکتری توســط شــرکت آب و فاضلاب، بیان کرد: 
تعیین هزینه تمام شــده اقتصادی هر واحد آب در 
شهرهای مختلف استان همدان، بررسی زمینه های 

جلب مشارکت بخش خصوصی برای سرمایه گذاری 
و بهره بــرداری از طرح هــای آبــی، تعیین قیمت 
تمام شــده اقتصادی پســاب های شــهری استان 
همدان، بررســی فنی و اقتصــادی و اثرات کارکرد 
ادوات کاهنــده مصــرف آب در اســتان همــدان 

گوشه ای از حمایت های آبفای استان بوده است.
وی اضافه کــرد: همچنین از روش های مختلف 
کنترل خوردگی و روش های افزایش عمر مفید در 
تأسیســات و سازه ها آبی در استان همدان، بررسی 
فناوری های نوین هوشمند سازی تأسیسات تأمین 
لعــه  مطا و توزیع آب در استان همدان، 

امکان ســنجی تجمیع آب های ســطحی در هنگام 
بارندگی و ذخیــره و اســتفاده از آن ها در فصول 
خشک سال یا هدایت مناسب آن ها به زمین، بررسی 
اثرات استفاده از افزودنی های شیمیایی در صنعت 
تصفیه آب آشامیدنی بر سلامت انسان و ارائه مواد 
جایگزین، ارزیابی و امکان سنجی تولید مواد جدید 
شیمیایی آلی و کانی مورداستفاده برای کاهش بار 
آلودگی آب، افزایش عمر مفید و مقاومت مکانیکی 
و شیمیایی مجاری، مخازن، تجهیزات و تأسیسات 

در تماس با آب حمایت به عمل آمده است.
حسینی بیدار در پایان افزود: مطالعه و شناسایی 

گونه های گیاهی باقابلیت تصفیه پساب ها و بومی سازی 
و یافتن نمونه های بومی مشابه باقابلیت تحمل شرایط 
آب و هوایی در مناطق مختلف استان همدان، بررسی 
و امکان سنجی استفاده از فرایند های فتوکاتالیستی 
و فتوشــیمیایی و پرتوهــای فرابنفــش و لیزری در 
بهبود کیفیت فاضلاب و لجن، بررسی کارایی هاضم 
هوازی گرمادوســت خود گرماده جهت تثبیت لجن 
تصفیه خانه فاضلاب شهری، بررسی روش های نوین 
حذف بو با استفاده از فناوری نانو در ایستگاه های پمپاژ 
فاضلاب از موارد پژوهشی موردحمایت آبفای استان 

همدان در مقطع دکتری بوده است.
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مدیرعاملآبمنطقهایاستانکرمانشاه

83درصدحجمسدهایاستانکرمانشاهپرشدهاست
سپهرغرب، گروه استان ها: مدیرعامل 
آب منطقه ای استان کرمانشاه گفت: بجز 
سدهای  حجم  درصد   83 داریان  ســد 

استان کرمانشاه اکنون پرشده است.
کیاســت امیریان در کرمانشاه، با اشاره به 
اینکه در ســال گذشته دو ســد تنگه حمام 
و دایــک گیلانغرب بــه بهره برداری رســید، 
اظهارکرد: در تابســتان امســال نیز دو ســد 
جامیشان و زمکان نیز به آبگیری رسیدند که 
علاوه بر آن امسال نیز 12 هزار و 600 هکتار 
از شــبکه های اصلی سدهای زاگرس، آزادی و 
تنگه حمام و گیلانغرب و ســنقر و کلیایی به 

بهره برداری رسیدند.
امیریان گفت: در راســتای خط انتقال آب 
از سد آزادی به دشت حر، امسال 902 هکتار 
شبکه اصلی آماده شد و آب از این خط انتقال، 
وارد این دشت شد و بخشی دیگر از شبکه های 

فرعی که همکاران در سازمان جهاد کشاورزی 
آمــاده کرده بودنــد، مورد بهره بــرداری قرار 
گرفــت که 902 هکتــار به طــور کامل قابل 

بهره برداری است.
وی در ارتباط با اقداماتی که در آینده وارد 
فاز اجرایی می شــود، افزود: تا پایان امســال 
عملیات اجرای سد هواسان و آبگیری سد در 
سومار انجام و نزدیک به بیش از 5000 هکتار 
از شبکه اصلی در ســدهای شرفشاه و زمکان 
آماده خواهند شد که امید داریم تا پایان سال، 

وارد فاز بهره برداری شوند.
امیریــان با اشــاره به اینکه ســال آبی از 
مهرماه آغاز می شود، گفت: در سال آبی 94-

95 در آبان 94 شــاهد بارندگی مناســبی در 
کشور و استان بودیم که در فرودین 95 به طور 
مجدد سامانه پرقدرت بارشی ظهور پیدا کرد 

و سیل های وسیعی در کشور رخ داد.

وی با بیان اینکه متوسط بارش در سال آبی 
94-95 بیش از 700 میلی متر بود درحالی که 
متوسط بارش 475 میلی متر است، بیان کرد: 
در ســال آبی 95-96 که تا پایان شهریورماه 
بــود بارندگی به 430 میلی متــر کاهش پیدا 
کرد و به طور تقریبی در ســال پرآب 95-94 
نوسانات آب زیرزمینی فرایند کاهشی نداشت 
اما چون از گذشته کاهش جدی در منابع آب 
وجود داشــت حداقل شرایط را به صورت ثابت 
نگه داشته و بخشی از کمبودها را جبران کرد.

مدیرعامل آب منطقه ای اســتان کرمانشاه با 
اشاره به اینکه در سال آبی 95-96 به طور مجدد 
با کاهش بارندگی مواجه شدیم، گفت: بر اساس 
پیش بینی ها امســال ازنظر بارشی، سال نرمالی 
است اما از طرف کارشناسان هواشناسی و مراجع 
ذی صلاح اعلام شده که تا پاییز بارندگی ها دیرتر 

آغاز می شود که محقق گردید.

امیریان با بیان اینکه متوسط بارش در استان 
از ابتدای مهرماه نزدیک به 56 میلی متر است و 
سال گذشته آن 90 میلی متر بوده، افزود: با توجه 
به این میزان در کنار 2.5 میلی متر سال گذشته 
به میزان متوسط بلندمدت بارندگی نداشتیم، اما 
به طور تقریبی نزدیک به 20 برابر سال گذشته تا 
همین ایام بارش رخ داده و امید داریم زمســتان 
با، بارندگی های مناسب بخشی از نگرانی ها رفع 

شود.
وی با اشــاره بــه اینکه ذخیره ســدها در 
استان از مجموع 830 میلیون متر مکعب به جز 
سد داریان به 692 میلیون مترمکعب یعنی به 
میزان 83 درصد از ابتدای ســال آبی رسیده 
اســت، اظهارکرد: این میزان ذخیره مناسبی 
اســت و امیدواریم در ادامه به 100 درصد نیز 
برسد و تا قبل از عید شاهد سرریزشدن دو یا 

سه سد استان باشیم.

مسئولمرکزراهبردیبسیجسپاهامیرالمؤمنین)ع(ایلام:

روانشناسانبسیجی
بهمناطقزلزلهزدهاعزاممیشوند

سپهرغرب، گروه استان ها: مسئول مرکز راهبردی 
بسیج ســپاه امیرالمؤمنین )ع( اســتان ایلام گفت: 
اعزام  زلزله  زده  مناطق  به  بســیجی  روانشناســان 

می شوند.
چنگیز ســلیمانی اظهارنمود: تیم 32 نفره روانشناسان 
داوطلب بسیجی اســتان ایلام برای ارائه خدمات مشاوره و 
روان درمانی با اولویت کمک به کودکان مناطق زلزله زده به 

شهر از گله و روستاهای اطراف آن اعزام خواهند شد.
مســئول مرکــز راهبردی بســیج ســپاه امیرالمؤمنین 
)ع( اســتان ایلام گفت: این گروه از روانشناســان داوطلب 
تشکیل شــده اســت که بیــش از دو هزار اســباب بازی و 

نوشت افزار ویژه کودکان را تهیه و بسته بندی کرده اند.
وی ادامــه داد: این بســته ها، اهدایی مــردم به کمپین 
جمــع آوری کمک به زلزله زدگان کرمانشــاهی بوده و اقلام 
آن به همت مجمع بسیج اســتان ایلام خصوصاً دکتر سید 
محمد موسوی از روانشناسان بسیجی جمع آوری شده است.

مســئول مرکز راهبردی بسیج ســپاه امیرالمؤمنین )ع( 
اســتان ایلام گفت: قرار است پس از برگزاری دوره توجیهی 
برای داوطلبان اعزامی جهت ارائه مشــاوره ای و روان درمانی 
کوتاه مــدت به خانواده هــای زلزله زده بــا اولویت کمک به 
کــودکان در قالب یک کاروان و بر اســاس یک برنامه ریزی 
منظــم و با ارائه پروتکل درمانی در مناطق زلزله زده حاضر 

شویم.
ســلیمانی تصریح کرد: ضمناً در نظر اســت که این تیم 
از روانشناســان، برنامه روان درمانی را در فواصل سه برنامه 

چهارماهه به مدت یک سال اجرا نمایند.

شهردارسنندج:
رفعمشکلزمینهایقولنامهای
جلویساختوسازهایغیرمجاز

رامیگیرد
با  سنندج  شــهردار  استان ها:  گروه  سپهرغرب، 
بیان اینکــه کار در شــهرداری های مناطق، دارای 
چالش و مشــکلات فراوانی است، گفت: تا زمانی که 
مشکل زمین های قولنامه ای حل نشود، انتظار کاهش 

ساخت وسازهای غیرمجاز هم ممکن نیست.
حشــمت اله صیدی در مراســم تودیــع و معارفه مدیر 
شــهرداری منطقه دو که بــا حضور معاونیــن و جمعی از 
کارکنــان شــهرداری برگزار شــد، اظهار کــرد: فعالیت در 
شــهرداری های مناطق به دلیل مشــکلات فراوان همواره 
دارای چالش هــای بزرگی اســت که بــا مدیریت صحیح، 
برنامه ریــزی و تعامل و همفکری می توان در راســتای رفع 

تمامی چالش ها و معضلات گام برداشت.
وی بیان کرد: اســتفاده از نیروهای با تجربه و توانمند در 
رأس شهرداری های مناطق، یکی از مهم ترین برنامه های این 

شهرداری برای خدمات رسانی مطلوب به شهروندان است.
شــهردار ســنندج گفت: کمبود منابع مالــی و کاهش 
درآمد یکی از مهم ترین مشــکلاتی اســت که باید مدیران 
مناطق با درایت و برنامه ریزی اصولی و همچنین فعال کردن 
تمامی کدهای درآمدی مناطق را از لحاظ کســب درآمد به 

خودکفایی لازم برسانند.
شــهردار ســنندج گریزی هــم به مشــکل زمین های 
قولنامــه ای زد و تأکید کرد: تا زمانی که مشــکل زمین های 
انتظــار کاهش ساخت وســازهای  قولنامه ای حل نشــود، 

غیرمجاز هم ممکن نیست.
صیدی اعلام کرد: رایزنی های لازم در راستای رفع مشکل 
زمین های قولنامــه ای صورت گرفته که امیدواریم در آینده 
نزدیک بتوانیم در جهت رفع این معضل بزرگ اقدام اساسی 

صورت دهیم.
     جــلال اصغری مدیر شــهرداری منطقه دو 

سنندج شد
وی در پایــان ضمن تقدیر از زحمات کاظمی شــهردار 
سابق این منطقه، جلال اصغری را به عنوان مدیر شهرداری 

منطقه دو معرفی کرد.
گفتنی است از مهم ترین سوابق اجرایی اصغری می توان 
به مدیر اداره حراست شهرداری و فرمانداری، معاون خدمات 
شهری شهرداری ســنندج، مدیرعامل سازمان آتش نشانی، 
مدیرعامل ســازمان خدمات موتوری و عضو دائمی کمیته 

طبقه بندی مشاغل شهرداری های استان اشاره کرد. 

کاهشهزینههایسربارملی
ازمزایای"سیماک"درکشوراست

ســپهرغرب، گروه اســتان ها: عضو هیئت مدیره 
شرکت ملی پست گفت: تســهیل و شفاف سازی در 
رونــد ارائه خدمات، افزایــش رضایتمندی جامعه و 
کاهش هزینه های ســربار ملی از مزایای سیماک در 

کشور است.
به گزارش ســپهرغرب به نقل از روابط عمومی شــرکت 
پست ایلام، فریبا مرادی در مراسم افتتاح پروژه سیماک در 
ایلام اظهارکرد: تسهیل و شفاف سازی در روند ارائه خدمات، 
افزایش رضایتمندی جامعه و کاهش هزینه های سربار ملی، 

از مزایای سیماک در کشور است.
مــرادی گفت: تســهیل و شفاف ســازی در رونــد ارائه 
خدمات، افزایش رضایتمنــدی جامعه و کاهش هزینه های 

سربار ملی، از مزایای سیماک در کشور است.
وی در خصــوص تعامــلات مؤثــر ادارات، ســازمان ها و 
دستگاه های اجرایی با مجموعه پست عنوان کرد: شرکت ملی 
پست با همکاری و مساعدت های بی بدیل شما عزیزان خصوصاً 
کارکنان پرتلاش و زحمت کش این شبکه در اقصی نقاط ایران 
اســلامی تاکنون موفق به دریافــت چندین گواهینامه معتبر 
کیفیت و ایزو در انواع ســرویس های رایج پستی شامل پست 
نامه ها و پیشتاز بوده که این موفقیت ها بی شک مرهون همت و 
پشتکار مضاعف تمامی همکاران مجموعه در کشور بوده است.

مرادی گفت: با توجه به نگاه ویژه مهندس آذری جهرمی 
مقام عالــی وزارت در خصوص انجــام فعالیت ها و خدمات 
پســتی برون مرزی و همچنین مجموعه های ict در تمامی 
استان ها بر ضرورت اســتفاده و به کارگیری از ظرفیت های 
موجود در مراکز اســتان ها خصوصاً اســتان های مرزی در 
زمینه تعاملات تجاری و اقتصادی با استفاده از ظرفیت ها و 

پتانسیل های موجود استان ها ضروری است.
ایــن مقام مســئول اضافه کرد: در این راســتا تحقق هر 
چه بیشــتر اهداف این شــرکت و همچنین توسعه اشتغال 
پایــدار با برنامه ریزی های مدون و دانش بنیان به عنوان یکی 
از زیرشــاخه های اصلی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 

در کشور دنبال می شود.

خبــر

فرماندهنیرویانتظامیدرسنندج:
تدابیرمقاممعظمرهبریسببایجاد
امنیتمطلوبدرکشورشدهاست

سپهرغرب، گروه استان ها: فرمانده نیروی انتظامی 
کشــور بابیان اینکه تدابیر مقام معظم رهبری سبب 
ایجاد امنیت مطلوب در کشــور شــده است، گفت: 
امنیت مطلوبی را در استان کردستان شاهد هستیم.

به گزارش ســپهرغرب به نقل از پایــگاه خبری پلیس، 
سردار حسین اشتری در ســفر خود به استان کردستان با 
»آیت الله سید محمد حسینی شاهرودی« در سنندج دیدار 

و گفت و گو کرد.
     امنیت مطلوب در اســتان کردستان برقرار 

است
نماینده ولی فقیه در کرســتان در این دیدار، با اشاره به 
امنیت مطلوب استان اظهار نمود: امنیت و آرامش استان را 
مرهون زحمات نیروهای انتظامی، امنیتی و نظامی هستیم.
آیت الله حسینی شــاهرودی نماینده مردم کردستان در 
مجلس خبرگان رهبری، در بخشــی از سخنان خود درباره 

قاچاق و پیامدهای منفی این معضل توضیحاتی ارائه کرد.
     مبارزه با قاچــاق مواد مخدر اولویت نیروی 

انتظامی است
سردار »حســین اشــتری« فرمانده نیروی انتظامی نیز 
در این دیدار با تشــریح عملکرد پلیــس، اظهارکرد: امنیت 

مطلوبی را در کردستان شاهدیم.
وی خطــاب به نماینده ولی فقیه در کردســتان گفت: با 
حمایت هــای بی دریغ حضرتعالی، روند روبه رشــدی را در 

مأموریت های نیروی انتظامی در این استان دارا می باشیم.
فرمانــده نیروی انتظامی کشــور با اشــاره بــه امنیت 
مطلوب در ســطح کشــور تصریح کرد: این امنیت مطلوب 
پــس از عنایت خداوند، تدابیر مقام معظم رهبری و مرهون 
تلاش های نیروهای مســلح ازجمله نیروی انتظامی است و 

فرصت خدمتگزاری به مردم را قدر می دانیم.
ســردار اشــتری افزود: مبارزه با قاچاق مــواد مخدر از 
اولویت های نیروی انتظامی اســت و برای تحقق این مهم، 
مرزهای کشور توسط مرزبانان به صورت شبانه روزی کنترل 

و رصد می شود.

باوجود1500اثرتاریخی؛
فراهمکردنبسترمشارکت
بخشخصوصیدرحوزه
آثارتاریخیایلاممهماست

بستر  فراهم کردن  اســتان ها:  گروه  سپهرغرب، 
مشــارکت بخش خصوصی در حوزه آثــار و ابنیه 
تاریخــی از جمله موضوعاتی اســت که می تواند به 

توسعه صنعت گردشگری استان ایلام کمک کند.
در گوشــه گوشــه های اســتان ایلام بناهــای تاریخی 
باشکوهی چشم نوازی می کند و فراهم کردن بستر مشارکت 
بخــش خصوصی در حــوزه آثار و ابنیــه تاریخی از جمله 
موضوعاتی اســت که می تواند به توسعه صنعت گردشگری 

استان کمک کند.
رویا ارجمندی معاون میراث صنایع دستی و گردشگری 
استان ایلام در این زمینه می گوید: در استان ایلام به دلیل 
وجود دوره های مختلف تاریخی ما توانستیم، بیش از 1500 

اثر تاریخی را شناسایی کنیم.
وی ادامه می دهد: توریستی بودن مناطق مختلف استان 
باعث شده تا آثار و ابنیه های تاریخی برای رونق گردشگری 

به بخش خصوصی واگذار شود.
     واگذاری قلعه میرغلام هاشــمی دره شهر به 

بخش خصوصی
ســید مجتبــی فرهــادی رئیــس میــراث فرهنگی و 
صنایع دستی شهرستان دره شهر نیز اظهار کرد: هدف ما این 
اســت که با مشــارکت بخش خصوصی از این آثار تاریخی 
به عنوان اقامتگاه های بوم گردی و معرفی آداب ورسوم برای 

گردشگران استفاده کنیم.
وی گفت: قلعه میرغلام هاشــمی در شهرستان دره شهر 
با کاربری اقامتگاه بوم گردی به سرمایه گذار بخش خصوصی 

واگذارشده است.
وی افــزود: تغییر کاربــری و همچنین واگــذاری این 
آثار به بخش خصوصی باعث می شــود تا مزاج گردشگران 

بیش ازپیش شیرین تر شود.
فرهادی تصریــح کرد: قلعه میر غلام هاشــمی یکی از 
بناهای دوران قاجاریه در شهرســتان دره شــهر اســت که 
طبق سنگ نوشته نصب شــده بر دیوار ورودی بنا، در سال 
1303هجری قمری، توســط میر غلام هاشمی، حاکم وقت 

در روستای فرهاد آباد ساخته شده است.
     استقبال گردشگران از بوم گردی

عباس ملکی یکی از گردشگران در این زمینه می گوید: 
اقامت در خانه های تاریخی به دلیل بافت قدیمی که دارند، 
می تواند برای گردشــگران خاطره انگیز باشــد و همچنین 
مکان بسیار خوبی برای اتراق مسافران و گردشگران باشند.
وی افزود: در این میان مهم ترین رسالت میراث فرهنگی 

و گردشگری حفظ این بناها است.
     بهره بــرداری از بناهــای تاریخی به رونق 

گردشگری استان کمک خواهد کرد
عبدالمالــک شــنبه زاده مدیــرکل میــراث فرهنگی 
صنایع دستی و گردشــگری ایلام، اظهارکرد: بهره برداری از 
بناهای تاریخی به رونق گردشــگری در سطح استان کمک 
می کند چرا که علاقه مندان زیادی برای استفاده از بناهای 
تاریخی به عنــوان واحدهای اقامتــی و به عنوان واحدهای 

سنتی هستند.
وی گفت: جذب بخش خصوصی در حوزه گردشــگری 
موجب رونق در صنعت توریســت و افزایش درآمد ارزی در 

استان می شود.
یکــی از ســرمایه گذاران بخــش خصوصــی گفت: ما 
می خواهیم در قالب طرح های گردشگری مکان های تاریخی 
استان را به یک قطب گردشگری تبدیل کنیم که شهرستان 
دره شــهر نقطه شروع کار ما اســت، همچنین سعی بر این 
داریم که به زودی دیگر نقاط اســتان که ناشناخته و بکر و 

دست نخورده است را به جریان اندازیم.
به منظور رونق گردشــگری در استان تا پایان سال شش 
اثــر تاریخی در مناطق مختلف اســتان به بخش خصوصی 

واگذار می شود.

کردستان،استانیباشرایطویژهزیستمحیطیخبــر
کردستان  استان ها:  گروه  سپهرغرب، 
به ســبب ویژگی های اقلیمی، پوشــش 
گیاهی و جنگلی مناسب، وجود تالاب های 
وحشی،  حیوانات  انواع  زیستگاه  مختلف، 
رودخانه های دائمی، تنوع زیستی گیاهی و 
جانوری و منحصربه فرد در استان، شرایط 
ایجاد  ازلحاظ زیســت محیطی  ویژه ای را 

کرده است.
واژه حیات وحــش به طور عــام دربرگیرنده 
تمامی گیاهــان و جانورانی اســت که اهلی و 
دســت آموز نباشــد و به طور خــاص دلالت بر 
تمامی مهره دارانــی دارد که در محیط طبیعی 

خود یا شبیه آن زندگی می کنند.
متأســفانه در ســال های اخیر مــواردی از 
شــکار غیرمجاز جانوران وحشــی کــه در نوع 
خود کم نظیر بودند، وجود داشــته این گونه ها 
تا مرز انقراض پیــش رفته اند که این امر برای 
محیط زیســت و حیــات وحش، یــک فاجعه 

می باشد.
پیچیده  از سیســتم  بخشــی  حیات وحش 
اکوسیســتم اســت که در افزایش بهره وری و 
پایداری بوم ســازه ها نقش اساسی دارد و انسان 
برای تأمین آب، غذا، ارزش زیبایی شــناختی و 

فعالیت های تفریحی خود به آن وابسته است.
ارزش حیات وحش ازنظر اقتصادی، تفرجی، 
تفریحی و زیبایی شــناختی، علمی، فلســفی، 
آموزشــی و پژوهشــی، اجتماعــی و فرهنگی، 
تأمین فراورده های غذایی، شــاخص ســلامت 

محیط زیست و اخلاقی بسیار ارزشمند است.
امــروزه دانشــمندان بدون هیــچ تردیدی 
اطمینان یافته اند کــه حیات وحش در معرض 
خطــر قــرار دارد و درصورتی کــه اقدام جدی 
صورت نگیــرد، هــزاران گونه، ممکن اســت 

منقرض شوند.
محافظــت از حیات وحش به منظور تضمین 
آینده طولانی آن ها، وظیفه ای خطیر اســت که 
پیش روی جهان قرارگرفته، البته مردم سراسر 
دنیا نســبت به محافظت از حیــات طبیعی و 
محیط پیرامون خود، آگاه تر شده اند و بسیاری 
از کشــورها قدم هــای مثبتی در این راســتا 
برداشــته اند، محافظت از حیات وحش فقط در 
صورتی موفق و قابل اجراست که در عمل نه فقط 

حرف، حمایت شود.
ما به وســیله تخریب محیط زیســت و آلوده 
کــردن آب و برخی کارهای دیگر، حیات وحش 
را به خطر می اندازیم، لذا برای حفظ گونه های 
در حال نابودی، بایــد روش زندگی ها تغییر و 

مردم همکاری های لازم را انجام دهند.
در اســتان کردســتان، دریاچــه زریــوار 
مریوان یکــی از منحصربه فرد ترین ویژگی های 
گردشــگری و طبیعــی را داراســت، اما طی 
زیادی  بی توجهــی  مــورد  اخیــر  ســال های 
قرارگرفته و متأسفانه تاکنون هیچ اقدام عملی 

و مثبتی برای آن صورت نگرفته است.
رئیــس دانشــکده منابع طبیعی دانشــگاه 
کردســتان اظهارکــرد: کردســتان به ســبب 
ویژگی های اقلیمی، پوشــش گیاهی و جنگلی 
مناســب، وجود تالاب های مختلف، زیســتگاه 
انواع حیوانات وحشی، وجود منابع آبی سطحی 
مناســب، وجود جاذبه های طبیعی شامل، کوه، 
جنگل و چشــم اندازهای زیبا، دریاچه طبیعی، 
رودخانه هــای دائمی، تنوع زیســتی گیاهی و 
همچنیــن وجود گونه های جانــوری و گیاهی 
منحصربه فــرد در اســتان، شــرایط ویژه ای را 

ازلحاظ زیست محیطی ایجاد کرده است.
در کردســتان غیر از چند نشــخوارکننده 
بزرگ »گوزن و گور ایرانی«، همه پســتانداران 
ایرانی شــامل »گــرگ، روبــاه، پلنگ، خرس 
قهوه ای، ســنجاب ایرانی که به نگهبان جنگل 
معروف انــد و میش مرغ کــه بزرگ ترین پرنده 

کشور است« را در محیط زیست خود دارد.

آهــو و گوزن قرمز یا رامان کــه در اورامان 
وجود داشت، تحت انقراض محلی به دلیل شکار 
بی رویه، آلودگی محلی و عــدم امنیت، از بین 

رفتند و منقرض شدند.
شهرام کبودوند حفاظت از محیط زیست را، 
فرآیند پیچیده ای عنوان کرد و گفت: این فرآیند 
شــامل فعالیت هــای مختلفــی ازجمله حفظ 
پوشــش گیاهی و پوشش جانوری است که در 
کنار آن باید به ارتقاء ســطح فرهنگ در حفظ 
محیط زیست، نظارت کامل و پیوسته به تمامی 
فرآیندها، بازســازی و احیای محیط، توســعه 
بوم گردی یا اکوسیســتم، آمــوزش جامعه و به 

بحث گردشگری پرداخته شود.
دریاچــه زریوار در مریوان یکی از نمونه های 
برجســته تخریــب محیط زیســت اســت که 
رســوب گذاری بزرگ تریــن معضل بــرای این 

دریاچه است.
به دلیل ورود فاضلاب، پســماندهای خانگی 
روســتاهای اطراف دریاچه، کودهای شیمیایی 
کشــاورزی به آب های زیرزمینی، آســیب های 
جبران ناپذیری به آب این دریاچه وارد می کند.

     فاضلاب 11 روســتا آب زریوار را 
آلوده می کند

وی بــا بیان اینکه بدون مشــارکت مردم و 
بدون تخصیص اعتبار به این حوزه، هیچ کاری 
برای محیط زیســت انجام نمی شود، تأکید کرد: 
باید محیط زیست را از سیاست زدگی جدا کرد 

و این مهم لازمه مدیران کارآمد و توانا است.
57 روز از تابستان سال جاری، هوای استان 
آلوده و ناسالم بود که با چشم غیرمسلح امکان 
تشــخیص آلودگی وجود نداشت، اکثر آلودگی 
هوای شــهر سنندج به علت مکان یابی نادرست 
پتروشــیمی این شــهر می باشــد و در محلی 
قرارگرفته که باد، تمام آلودگی را به داخل شهر 
منتقل می کند که این مهم، به معضل اساســی 

تبدیل شده است.
عمده تریــن راهــکار مبارزه با مشــکلات 
مدیریتی  ثبــات  می توان  را  زیســت محیطی 
نــه به عنــوان فرد، بلکــه به لحــاظ برنامه و 
هدف، تربیت نیروی انســانی ماهر، هماهنگی 
بیــن ارگان هــای مختلــف و جلوگیــری از 
مــوازی کاری، تأمین اعتبار، پشــتوانه قانونی 
قوی، اســتفاده از پتانســیل مردمی، استفاده 
از بخــش خصوصــی، ارتقاء ســطح فرهنگ 
زیســت محیطی به صــورت برنامه های مداوم، 
علمی و همیشــگی و افزایش ســطح مناطق 

برد. نام  حفاظت شده 
رئیــس دانشــکده منابع طبیعی دانشــگاه 
کردستان تصریح کرد: آموزش ما در این زمینه 
مقطعی است، زیرا آموزش باید هدفمند، علمی 
و اثرگذار باشد که متأسفانه این روند در کشور 
به کندی پیش می رود، چرا که خیلی از مناطق 
حفاظت شده کشور به جزیره تبدیل شده است، 
برخــی از مناطق را کنتــرل و برخی را به حال 

خود رها کرده ایم.

با جاذبه های گردشگری  استان کردســتان 
بکــر می توانــد به قطب گردشــگری کشــور 
تبدیل شــود، طبیعت منحصربه فــرد و متنوع 
اســتان و فرهنگ و ادب غنی، اماکن باســتانی 
و چشــم اندازهای فرهنگی مختلف، زیبایی این 

منطقه را دوچندان کرده است.
اورامانــات در کردســتان، یکی از اشــکال 
زمین شــناختی منحصربه فــردی اســت که با 
مدیریت صحیــح، تخصیص امکانــات رفاهی، 
اطلاع رســانی و معرفــی این نقطه از اســتان 

می تواند جاذبه گردشگری عمده ای باشد.
توریســم بعــد از صنعــت اسلحه ســازی، 
پردرآمدترین صنعت اســت، توریســم صنعت 
و  اشــتغال زا  بلکــه  نیســت  آلوده کننــده ای 

سرمایه آور می باشد.
با ورود توریســت به هــر منطقه ای، تمامی 
صنایع آن منطقه، صنایع دســتی و حمل ونقل، 
رونق پیدا می کند و ســطح فرهنگ آن ناحیه 

بالا می رود.
پتانسیل نخست استان کردستان گردشگری 
بوده، اما متأســفانه تمام افکار، انرژی و بودجه 
به آب، معدن و سدسازی استان اختصاص یافته 

است.
استان کردستان بهترین استان برای پرورش 
گل رز می باشد که تاکنون اقدامی عالی در این 

زمینه صورت نگرفته است.
عمده ترین کشــت گندم باکیفیت کشور در 
دشت های قروه و بیجار تولید می شود که همه 
این موارد دستاوردهای طبیعت و محیط زیست 

است.
کبودوندپــور اظهار کرد: مــردم تا زمانی که 
از لحــاظ اقتصادی ضعیف باشــند و در فقر و 
نداری زندگی کنند، از محیط زیســت حمایت 
نمی کنند. فقر، مادر تمامی معضلات اجتماعی 

از جمله مشکلات زیست محیطی است.
اســتراتژی محیط زیست با استراتژی امنیت 
غذایی، صلح، بهداشــت و آموزش در یک مسیر 
حرکت می کنند مردم تا به این عناصر دسترسی 
نداشته باشند، محیط زیست حفاظت نمی شود، 
وظیفه دولت حمایت و نظارت از محیط زیست 
و لازمه آن تأمین رفاه شــهروندان است چون 
اگر در جامعه ای رفاه نباشد مردم به فکر آینده 

و محیط پیرامون خود نیستند.
کارشناس حیات وحش سازمان محیط زیست 
کشور نیز با بیان اینکه محافظت از محیط زیست، 
بهره برداری پایدار اســت، اظهار کرد: در طول 9 
سال گذشــته تاکنون، ما شاهد روند حرکت از 
حفاظت دولتی به سوی حفاظت مردمی در امر 
محیط زیست در کشــور هستیم و بخش عمده 
حمایت و حفاظت از محیط زیســت به اجتماع 

برمی گردد.
سازمان حفاظت از محیط زیست، دانشگاه ها 
و NGoهــا نقش عمــده ای در نگهــداری از 
محیط زیســت ایفا می کنند، در این میان حس 
تعلق مردم نسبت به محیط طبیعی ازمیان رفته 

و ما باید ســعی کنیم مــردم طبیعت را مال و 
دارایی خود بدانند، تا حفاظت پایدار تحقق یابد.
طاهــر قدیریــان تاریخ تشــکیل انجمن و 
ســازمان حفاظت از محیط زیســت در ایران را 
ســال 1350 عنوان کرد و گفت: از ســال 50 
تاکنون ما از محیط زیســت محافظت کرده ایم 
که در این مدت، 120 محیط بان شــهید، 600 
نفر شــکارچی و 50 نفر جنگلبان جان خود را 

ازدست داده اند.
     سیستم حفاظت محیط زیست در 

ایران، فرد محور است
درحالی که سیستم حفاظت از محیط زیست 
سیســتم محور باشد، متأســفانه در ایران، این 

روند فرد محور است.
باید حیات وحش را اقتصــادی کرد و از آن 
درآمدزایی ایجــاد کرد تا هــم حفاظت و هم 
ازلحاظ اقتصادی از این ظرفیت ویژه خدادادی، 

استفاده بهینه شود.
در  مشــارکت  ویژگی هــای  بــه  وی 
افــزود:  و  اشــاره کرد  محیط زیســت  امــر 
مســئولیت پذیری، درگیر شــدن بــا طبیعت و 

یاری دادن ازجمله این ویژگی ها می باشد.
واژه مشــارکت میان مدیران دولتی متداول 
بوده، حتی مشارکت مردم در حفظ طبیعت را 
دولت ها در طول زمان های مختلف، ســفارش 

کرده اند.
مثلــث حفاظت از محیط زیســت شــامل، 
دولت، محیط زیست، منابع طبیعی و ارگان های 
مرتبط، مردم و تسهیل گر که دیوار بلند اعتماد 
میان دولت و مردم اســت کــه در هرجایی از 
کشور اگر هر سه ضلع این مثلث باهم همکاری 
داشته باشند، آن مکان در این امر موفق خواهد 
بود که دولت باید در حفظ محیط زیست به جای 

دخالت، نظارت کند.
وی در امــر حفاظــت از محیــط طبیعی، 
مهارت، کار میدانــی، مطالعه کتاب و مجلات، 
روحیه جستجو، یادگیری دائمی، کمک گرفتن 
از فضای مجازی را برای دوســتداران طبیعت 
لازم و ضروری دانســت و اظهار داشت: دغدغه 
اصلی دانشــجویان رشته منابع طبیعی اشتغال 
است که در این راستا، باید بازنگری اساسی در 
سیاست های ســازمان محیط زیست و بازنگری 
اساســی در دروس دانشگاهی این رشته، ایجاد 

شود.
مــدرس رشــته محیط زیســت دانشــگاه 
کردستان هم بیان کرد: با توجه به پتانسیل های 
ویژه مناطق کردستانات، اســتان کردستان از 

حوزه گردشگری محروم است.
کردســتان از لحاظ منابع طبیعی بهره مند 
اســت اما از لحاظ گردشــگری خــلاء دارد، با 
توجه به چهارفصل بودن اســتان، مهمان نوازی 
و چشــم اندازهای  منطقــه  مردم  فوق العــاده 
بکــر و طبیعی، هیچ ســهمی از بهره برداری و 

اشتغال زایی در این زمینه نداریم.
صنعت توریسم یکی از پول سازترین صنایع 
دنیا اســت که متأســفانه اســتان کردســتان 
باوجوداین همه ظرفیت، هیچ ســهمی در این 

زمینه ندارد.
نوید زمانی به آلودگی ایجادشــده توســط 
معادن استان اشاره کوتاهی کرد و گفت: معدن 
طلای شهرســتان قــروه ســال ها بهره برداری 
می شود اما طرح عمده ای برای تصفیه خانه آن و 
نظارت کامل برای پایش پسماندهای معدن که 
وارد آب خروجی و آب های زیرزمینی می شود، 

تاکنون اندیشیده نشده است.
وی بــا بیــان اینکه گونه »مــوش کور« در 
سراســر جهان، فقط در کردســتان ثبت شده 
اســت، اظهار کرد: برای حفظ این گونه جانوری 
خــاص منطقه، تاکنون کار منســجمی صورت 
نگرفته اســت که این امر بایــد از اولویت های 

سازمان محیط زیست استان باشد.

ســپهرغرب، گروه اســتان ها: رئیس 
مجلس  در  کردســتان  نمایندگان  مجمع 
از تخصیص آب شــرب به شهرستان های 

قرون و دهگلان از سد قوچم خبر داد.
علی محمــد مرادی از تخصیص آب شــرب 
شهرســتان های قــروه و دهگلان خبــرداد و 
اظهارکرد: در کمیســیون کشــاورزی ماده ای 
تصویب شده که به موجب آن توانستیم تخصیص 
آب شرب قروه و دهگلان و 360 روستای تابعه 

آن را از سد قوچم بگیریم.
وی با بیان اینکه در برنامه توســعه ششــم 
هیــچ آبی را بــه این مناطــق تخصیص نداده 
بودند، گفت: در ســال گذشــته حدود 9 حلقه 
چاه در قروه حفر شد و ازآنجاکه آب سد قوچم 
برای جاهای دیگر در نظر گرفته شــده بود فاقد 
آب بودند و متأسفانه هیچ آبی برای این مناطق 

تعریف نشده بود.
رئیــس مجمــع نماینــدگان کردســتان 
بــه  شــرب  آب  تخصیــص  مجلــس  در 
اتفاقی  را  شهرســتان های قروه و دهــگلان 
با اجرایی شــدن  بزرگ خواند و تصریح کرد: 
ایــن اقدام که حدود 16 ماه طول کشــیده 
در آینــده تعداد 1000 حلقه چاه مســدود 
استفاده  زیرزمینی  از ســفره های  و  می شود 

نمی شود.
مرادی در پاســخ به این ســؤال که جهت 
تخصیــص آب اراضی کشــاورزی چه اقداماتی 
صورت گرفته اســت، افزود: خوشبختانه ضرری 

که در زمینه آب شــرب متوجه ما بود، برطرف 
شــده و تلاش می کنیم تــا تخصیص آب برای 

اراضی کشاورزی را نیز بگیریم.
وی بــا تأکید بر اینکه مشــغول رایزنی های 
لازم در این زمینه هستیم، اظهار کرد: تا زمانی 
که آب اراضی کشــاورزی ما تأمین نشود اجازه 

خروج آب را نخواهیم داد.
رئیــس مجمــع نمایندگان کردســتان در 
مجلــس با انتقاد از عملکــرد برخی نمایندگان 
ادوار قبل گفت: این افراد اصلًا نمی دانستند آب 

و کمیسیون کشاورزی به چه معنی است.
وی گفت: این افراد در کمیســیون هایی غیر 

از کمیســیون کشاورزی عضو بودند و به همین 
دلیل افرادی با میل خود تاخت وتاز می کردند! و 
آب ما را به تاراج می بردند که توانســتیم مقابل 

آن ها بایستیم.
نماینده مردم شهرستان های قروه و دهگلان 
به وجود 3 سد سنگ ســیاه، سورهال و قوچم 
در شهرســتان های دهــگلان و قروه اشــاره و 
خاطر نشان کرد: اعتبارات لازم برای احداث این 
سدها طی سفر مقام معظم رهبری در سال 88 

در نظر گرفته شد.
وی با بیان اینکه وجود این ســدها در قروه 
و دهگلان را مدیون ســفر مقام معظم رهبری 
هستیم، گفت: آب این مناطق مغفول مانده بود 
و کســی در مجلس خبر نداشــت که چه خبر 
است و اگر رهبر به کردستان نمی آمدند ما این 

سدها را هم نداشتیم.

رئیسمجمعنمایندگانکردستاندرمجلسمطرحکرد

تخصیصآبشرب
بهشهرستانهایقروهودهگلان
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حمایتازکشتکاملیناماراازوارداتروغنبینیازمیسازد
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ســپهرغرب، گروه استان ها - سمیرا 
گمــار: مدیرعامل شــرکت دانش بنیان 
بیستون شــفا عنوان کرد: گیاه کاملینا 
با فواید بی شــماری که دارد در سراسر 
کشور قابل کشت بوده و با توجه به اینکه 
در حال حاضر شــدیداً به واردات روغن 
وابســته ایم و این محصول نیز موردنیاز 
کشــور اســت و با اخذ مجــوز فروش 
خواهیم  بی نیاز  واردات  از  کاملینا  روغن 
شــد و با توجه به مشکل آب و بی نیازی 
این محصول از آب، کشــاورزان منتظر 

استفاده از این بذر هستند.
Camelina sativa جزء  روغنــی  گیاه 
خانواده براسیکاســه اســت و در آزمایش های 
مختلف نشان داده شده اســت که احتیاجات 
آبی بســیار کمتر و مقاومت به سرمای بهاره 
بیشــتری نســبت به ســایر گیاهان روغنی 
به خصوص کانــولا دارد همچنیــن این گیاه 
نســبت به آفات رایج دردانه های روغنی مانند 
سوسک های گرده خوار مقاومت بسیار بالایی 
دارد. مطالعات اخیر نشــان داده است که گیاه 
کاملینا دارای خواص خاص و منحصربه فردی 
اســت که مهم ترین ایــن خصوصیات توقعات 
و حساســیت کم این گیاه بــه آفات و امراض 
است. استفاده از گیاه کاملینا به عنوان سوخت 
جت، انتشــار کربن را از موتــور جت کاهش 
می دهد و با توجه بــه اینکه تولید کاملینا در 
بسیاری از اقلیم ها هزینه تولید کمتری نسبت 
به ســایر دانه های روغنی دارد بنابراین گزینه 
مناسب تری نسبت به سایر روغن های گیاهی 
برای استفاده شــدن به عنوان سوخت زیستی 
یا بیوفیول است. کاملینا خواص بسیار زیادی 
دارد و ازاین جهت یک گیاه کاملًا منحصربه فرد 
به شــمار می رود ازجمله این خواص می توان 
بــه افزایــش ارزش غذایی در مــواد خوراکی 
ازجملــه انواع نان ها و کــره، وجود امگا 3 بالا 
در جلوگیــری از ابتــلا به ســرطان و درمان 
چاقی، دارا بــودن درصد بالایــی از ویتامین 
E، آنتی اکسیدانی ضد سرطان که مانع ایجاد 
تومور می شود، صنعت سوخت، صنایع صمغ و 
انــواع واکس ها، حفاظت خاک و بذر و صنعت 

تغذیه طیور و ماهی اشــاره کرد. آنچه در این 
خبر بررســی می شــود وضعیت کشــت گیاه 
کاملینا اســت که در این خصوص به گفت وگو 
با مدیرعامل شرکت دانش بنیان بیستون شفا 

پرداختیم که در ادامه می آید:
حسین رســتمی بابیان اینکه سال گذشته 
کشــت بذر گیاه کاملینــا را تحت نظر وزارت 
جهاد کشاورزی در استان های گیلان، فارس، 
همدان، کرمانشــاه و مازنــدران اخذ کردیم و 
کشت این گیاه تا 15 سال در انحصار شرکت 

بیستون شفا است.
وی گفت: کارهــای تحقیقاتی بر روی این 
بذر پنج ســال و توســط نیروهای متخصص 
چهار شــرکت دانش بنیان به طــول انجامیده 
و به عنــوان پنــج طــرح برگزیده در کشــور 
انتخاب شــده اســت و طــی هفتــه آتی در 
جشنواره ای که با حضور سرمایه گذاران برگزار 
خواهد شد امیدواریم موفق به انعقاد قرارداد با 

این سرمایه گذاران شویم.
بیســتون شفا ضمن  مدیرعامل شــرکت 
تقدیر از مســئولان جهاد کشــاورزی همدان 
در حمایت از این طرح، خاطرنشــان کرد: در 
این میــان برای انجام کار هــا از حمایت های 
خوب پارک علم و فناوری و بســیج سازندگی 
برخوردار بودیــم و در حال حاضر برای تولید 
روغن کاملیا با کاغذبازی مواجه هســتیم که 

بسیار زمان بر و دست وپا گیر است. 
وی با اشــاره به اینکه سرمایه گذاری اصلی 
برای این کار، نیروی انســانی متخصص است، 
افزود: تمام مراحل کشت و برداشت و مراقبت 
از این محصــول به کشــاورزان آموزش داده 
می شــود و اگر مجــوز فروش روغــن را اخذ 
کنیم می توانیم ســطح زیر کشت را افزایش و 
به کشــاورزان نیز بذر داده و فروش روغن نیز 

داشته باشیم.
رســتمی در پاســخ به پرســش خبرنگار 
سپهرغرب از صحت خبر منتشرشده مبنی بر 
از بین بین رفتن این گیاه در اثر ســرمازدگی 
در همدان، تأکید کرد: ســرمازدگی علت این 
امر نبوده و بخشــی از آسیب دیدگی این گیاه 
کمبــود بارندگی و بخشــی نیز به جهت عدم 
رعایت دستورالعمل کشت به ویژه عمق کاشت 
از جانب کشــاورزان بود چراکه از ویژگی های 
این گیــاه مقاومت آن در برابر ســرما و گرما 
است و شــاهد این ادعا ســابقه کشت آن در 

سیبری است.
وی در پایان با ابراز امیدواری برای کشــت 
 E این محصــول غنی در امــگا 3 و ویتامین
در سراســر کشــور، اظهار کرد: این محصول 
موردنیاز کشور اســت و چون کشور در حال 
حاضر شــدیداً به واردات روغن وابســته است 
کشت دانه های روغنی کلزا، سویا و آفتابگردان 

نیز مستلزم آب فراران است درحالی که کشت 
ایــن محصول به صورت دیــم و در همه نقاط 
ممکن اســت و کشاورزان منتظر فراگیر شدن 

استفاده از این بذر هستند.
بــا توجه به نکاتی که گفته شــد در مورد 
خصوصیات گیاه کاملینــا، احتیاجات و فواید 
ارزشــمند آن و نیز با نظر به اینکه کشــور ما 
از یک ســو نیازمند محصولات روغنی بیشتر و 
باکیفیت تر بوده و از سوی دیگر درگیر مسائل 
و مشــکلات اقلیمی ازجمله خشک سالی های 
متوالی اســت به نظر می رسد کشت و توسعه 
گیــاه کاملینا گامی بلند در راســتای نیل به 
اهداف توســعه پایدار در کشور عزیزمان دارد 
و این امر بدون شــک مستلزم انجام تحقیقات 
گسترده ای جهت مطالعه پایداری و سازگاری 
این گیاه و خصوصیات زراعی– اکولوژیکی این 

گیاه است.
لازم به ذکر است که تاکنون در ایران تنها 
در گروه زراعت و اصلاح نباتات دانشگاه رازی 
در قالب شرکت های دانش بنیان بیستون شفا 
و ایده سازان زیســتی زاگرس اصلاح کاملینا، 
کشت و توســعه و تجاری سازی آن انجام شده 
اســت. نتایج نشــان داده که کشت و کار این 
گیاه در اقلیم خشــک کشــور می تواند نتایج 
مطلوبی از قبیل کاهش وابســتگی به واردات 
دانه های روغنی، حفظ منابع آبی و اســتفاده 
بهینه از مزارع دیم را به دنبال داشــته باشد. 
این گیاه تمام مراحل رشــد خود را تا مرحله 
پرشــان دانه ها درزمانی که نزولات جوی در 
منطقه وجود دارد )اواســط اردیبهشــت در 
استان کرمانشاه(، ســپری می کند و برخلاف 
ســایر گیاهان روغنی نیازی بــه آبیاری های 

بهاره ندارد.
گفتنی است تحقیقات این گروه پژوهشی 
ادامــه دارد و هم اکنون بیــش از 200 لاین 
از این گیاه تولیدشــده که لازم اســت مورد 
ارزیابی بیشــتر قــرار گیرنــد. درنهایت گروه 
پژوهشــی– تجاری کاملینــا از تمام محققان 
و ســرمایه گذاران کشــور جهت تحقیقات و 
تجاری ســازی این گیاه ارزشــمند اســتقبال 

می کند.

فرماندارتویسرکانعنوانکرد:
وزیرصنعتمعدنتجارتامروز
بهاینشهرستانسفرمیکند

دومینخطعریضتولیدکاغذدرکشورباحضور
وزیرصنعتدرتویسرکانکلنگزنیمیشود

سپهرغرب، گروه اســتان ها: فرماندار تویسرکان 
از ســفر وزیر صنعت، معدن تجارت به شهرســتان 
تویسرکان خبر داد و افزود: واحد تولیدی مهان کاغذ 

در این سفر کلنگ زنی می شود.
حبیــب مومیونــد اظهار کرد: نخســتین برنامه ســفر 
وزیر حضور در مراســم ســالگرد شــهادت آیت الله مفتح و 

گرامیداشت وحدت حوزه و دانشگاه است.
وی با بیان اینکه مراســم گرامیداشت یاد و خاطره آیت 
الله مفتح از ســاعت 9 صبح تا 11.5  در ســالن فردوسی با 
حضور عموم مردم برگزار می شــود، گفت: برگزاری مراسم 
ســالگرد شــهادت آیت الله مفتح با توجه بــه حضور فرزند 
ایشــان به عنوان نماینده مردم شهرســتان در تویســرکان 

بیشتر مورد توجه است.
فرماندار تویســرکان با تأکید بر اینکه به دنبال برگزاری 
این مراســم، کلنــگ زنی دومین خط عریــض تولید کاغذ 
در کشــور با حضور وزیر کلنگ زنی می شــود، گفت: واحد 
تولیدی مهــان کاغذ با 50 میلیارد تومان ســرمایه گذاری 

150 نفر اشتغالزایی را بدنبال دارد.
وی تصریح کرد: برگزاری جلســه ستاد اقتصاد مقاومتی 
اســتان به ریاست استاندار با حضور وزیر از دیگر برنامه های 

این سفر به شهرستان است.
مومیونــد با تأکید بر اینکه مســئولان کشــوری که در 
اقتصاد مقاومتی حضور می یابند علاوه بر اینکه پیشرفت های 
استان را بیان می کنند مشــکلات را نیز منتقل می نمایند، 
گفت: مشکلات اقتصاد مقاومتی که در شهرستان ها و استان 

قابل حل نیست در این جلسه بررسی پیگیری می شود.

مسئولبسیجدانشآموزیسپاهاستانهمدان:
9700دانشآموزبهمناطقعملیاتی

8سالدفاعمقدساعزامشدند
ســپهرغرب، گروه اســتان ها: مســئول بسیج 
دانش آموزی سپاه انصارالحسین )ع( همدان گفت: از 
ابتدای سال تحصیلی امسال تا کنون 9700 دانش آموز 
همدانی به مناطق عملیاتی 8 سال دفاع مقدس اعزام 

شدند.
مرتضی سیاهوشــی اظهار کرد: امسال از سوی سازمان 
بســیج سهمیه بسیج دانش آموزی اســتان همدان 16 هزار 
نفر تعیین شده است که از این مقدار تا امروز 9 هزار و 700 

نفر به مناطق عملیاتی غرب و جنوب کشور اعزام شده اند.
وی بــا اشــاره به نقــش تربیتی اردوی راهیــان نور در 
دانش آمــوزان، افزود: از ابتدای ســال تحصیلی 96 تا امروز 
9700 دانش آموز همدانی شــامل 1700دانش آموز پسر و 
8 هــزار دانش آموز دختر به مناطق عملیاتی 8 ســال دفاع 
مقدس اعزام شــده اند که آخرین اعزام مربوط به 13 آذرماه 

امسال و در قالب 8 اتوبوس می شود.
مسئول بسیج دانش آموزی سپاه انصارالحسین )ع( همدان با 
تأکید بر نقش اردوهای راهیان نور در حفظ و ترویج فرهنگ و 
ارزش های دفاع مقدس در نسل جوان، بیان کرد: در حال حاضر 
به دلیل شروع امتحانات پایان ترم اعزام دانش آموزان به اردوهای 
راهیــان نور را متوقف کرده ایم اما پس از پایان امتحانات اعزام 

آن ها مجدد از سر گرفته می شود.
وی با اشــاره به اهداف برگزاری این اردوها، عنوان کرد: 
هدف از برگزاری اردوهای راهیان نور آشنایی دانش آموزان 
بافرهنگ، معارف، ارزش های دفاع مقدس و شهدای سرافراز 

است که با همکاری آموزش وپرورش انجام می شود.

کامراناکبریشایگانعنوانکرد:
افزایشظرفیتجذبگردشگرگردنه
اسدآباددرصورتسرمایهگذاری

سپهرغرب، گروه استان ها: کامران اکبری شایگان 
گفت: گردنه اســدآباد با توجه به موقعیت خاص که 
و سرمایه گذاری،  ایجاد زیرساخت ها  دارد در صورت 
ظرفیت جذب گردشگر در تمامی فصول سال را دارد.
مدیر میراث فرهنگی اسدآباد با اشاره به طرح مطالعاتی 
و بررســی گردنه اسدآباد در ســال 89، اظهار کرد: با توجه 
به طرح مطالعاتی و بررســی گردنه اســدآباد در سال 91-
90 بر اساس مصوبه ای از دولت یک مورد کمپ گردشگری 
موقت بااعتباری افزون بر 200 میلیون تومان توسط میراث 
فرهنگی در گردنه اســدآباد احداث شــد و در حال حاضر 
باید یکــی از ادارات برای بهره برداری از این کمپ با میراث 

فرهنگی اقدام به عقد قرارداد کند.
وی با اشــاره به محدودیت اعتبارات دولت، تصریح کرد: 
ایجاد زیرســاخت ها و امکانات تفریحــی و رفاهی در گردنه 
اســدآباد برای جذب گردشــگر نیازمند ترغیب و تشــویق 

سرمایه گذار بخش خصوصی است.
اکبری شــایگان افزود: دولت و مســئولان در این راستا 
سرمایه گذار را در ارائه تســهیلات و اقدامات دیگر حمایت 

خواهند کرد.
وی بابیان اینکه گردنه اســدآباد بنا بر مطالعات سال 89 
قابلیت ایجاد پیست اســکی را دارد، تأکید کرد: اقدام برای 
اجرای این طرح و برنامه نیازمند مشارکت بخش خصوصی 
اســت که تاکنون تنها یــک مورد متقاضی در این راســتا 
مراجعه کرده که مهارت لازم در این طرح و برنامه را نداشته 

و تنها برای اخذ تسهیلات پیگیر شده بود.
مدیر میراث فرهنگی اســدآباد با اشــاره به حمایت های 
دولــت و مســئولان از ســرمایه گذاران بخــش خصوصی، 
خاطرنشــان کرد: به کمک بخش خصوصی می توان نسبت 
به ایجاد زیرســاخت های لازم برای ورزش های زمســتانه و 
امکانات رفاهی و تفریحی دیگر در گردنه اسدآباد اقدام کرد 
و از جذب گردشــگر در تمام فصول سال در این شهرستان 
بهره مند شد که این امر مستلزم توجه ویژه مسئولان نسبت 

به جذب سرمایه گذار بخش خصوصی است.
وی گفت: در حــال حاضر چهار رســتوران بین راهی و 
پارک جنگلی  تنها امکانات تفریحی و رفاهی است که برای 

مسافران و مردم در این جاذبه طبیعی وجود دارد.
اکبــری شــایگان در ادامه اظهار کرد: بــا توجه به نگاه 
ویژه فرماندار اســدآباد و مدیرکل میراث فرهنگی اســتان 
به گردشگری شهرستان، امســال مقرر شد طرح مطالعه و 
بررســی گردنه اســدآباد انجام و به روز شود که این مطالعه 
و موقعیت ســنجی و امکان ســنجی گردنه اسدآباد از نقش 
مؤثری در جذب سرمایه گذار بخش خصوصی به منظور ایجاد 
زیرساخت های گردشــگری و امکانات خدماتی و رفاهی در 

این چشم انداز طبیعی برخوردار است.

خبــر
مدیرکلبهزیستیاستانهمدان:

شاخصعملکردشهرستان
کبودراهنگبالااست

بهزیستی  مدیرکل  اســتان ها:  گروه  سپهرغرب، 
استان همدان بیان کرد: شاخص عملکرد شهرستان 
کبودراهنگ در اســتان در سطح بالایی ارزیابی شده 
است و این نشان از تلاش همکاران در این مجموعه 

دارد.
جلسه شــورای اداری بهزیستی شهرستان کبودرآهنگ 
بــا حضور فرمانــدار، مدیرکل، معاونان و مدیران ســتادی 
بهزیستی اســتان، فرمانده بســیج ادارات استان، رئیس و 
کارشناسان بهزیســتی کبودراهنگ به میزبانی فرمانداری 

این شهرستان برگزار شد.
مدیرکل بهزیســتی اســتان همدان بیان کرد: شاخص 
عملکرد شهرســتان کبودراهنگ در استان در سطح بالایی 
ارزیابی شــده است و این نشــان از تلاش همکاران در این 

مجموعه دارد.
حمیدرضا الوند با اظهار تأسف از زلزله کرمانشاه، افزود: 
این حادثه باعث اتحاد مردم ایران شــد که این بزرگ ترین 
ظرفیــت ایران اســت و انتظار مــی رود در عرصه خدمات 

اجتماعی جامعه سلامت محور، امن و آرام داشته باشیم.
وی خاطرنشــان کرد: وجود مراکز مشاوره در دنیا مؤید 
یک نکته مهم است یعنی انسان ها تا زمان مرگ قابل تغییر 

هستند.
مدیرکل بهزیســتی اســتان از حمایت هــای فرماندار 
شهرستان کبودراهنگ از بهزیســتی این شهرستان تشکر 

کرد.
در ادامه رضا جعفری نیکو رئیس بهزیســتی شهرستان 
کبودراهنــگ ضمن ابراز خرســندی از حضــور مدیرکل و 
معاونان در این شهرســتان با تشــریح عملکرد بهزیســتی 

مسائل و مشکلات موجود را مطرح کرد.
در حاشیه شورای اداری کلنگ مرکز اورژانس اجتماعی 
کبودراهنــگ بــا حضور فرمانــدار شهرســتان و مدیرکل 
بهزیســتی اســتان بر زمین زده شــد و از مرکز نگهداری 
معلولان باب الحوائج بازدید و از مددجویان دلجویی به عمل 

آمد.

مدیرثبتاحوالتویسرکان:
70درصدمردمکارتملیهوشمند

دریافتکردهاند
ســپهرغرب، گروه اســتان ها: مدیر ثبت احوال 
تویسرکان با بیان اینکه 70 درصد از واجدین شرایط 
در تویسرکان کارت هوشمند ملی دریافت کرده اند، 
گفــت: در مجموع بیش از 63 هــزار نفر کارت ملی 

هوشمند دریافت کرده اند.
حســنعلی ده پهلوان اظهار کرد: هنــوز 23 هزار نفر از 
واجدین شــرایط دریافــت کارت ملی هوشــمند دریافت 
نکرده انــد که برای تکمیل این روند تا پایان امســال به هم 

افزایی همه دستگاه های اجرایی مرتبط نیاز داریم.
وی افــزود: افرادی که هنوز کارت ملی هوشــمند خود 
را در شهرستان تویســرکان دریافت نکرده اند بیشتر ساکن 
مناطق شهری هستند و روستاهای شهرستان در این زمینه 

عملکرد قابل قبولی داشته اند.
مدیر ثبت احوال تویسرکان با اشاره به آمار وقایع حیاتی 
شهرستان تویسرکان در هشــت ماه نخست امسال، گفت: 
در این بازه زمانی شــاهد ثبت یک هزار و 67 واقعه ولادت 
بودیم که در مقایســه با ثبت یــک هزار و 83 واقعه ولادت 
در هشت ماه نخست سال 95 با کاهش یک و نیم درصدی 

روبه رو هستیم.
وی افزود: همچنین در هشــت ماه نخست امسال 402 
مورد واقعه فوت در شهرســتان تویسرکان ثبت شده که در 
مقایســه با 410 مورد واقعه فوتی ثبت شده در هشت ماه 

نخست سال 95 کاهش دو درصدی را نشان می دهد.
ده پهلوان تاکید کرد: در هشــت ماه نخست امسال 99 
و 9 دهــم درصد از وقایــع ولادت و 99 و دو دهم درصد از 
وقایع وفات در شهرستان تویسرکان در مهلت زمان قانونی 

خود ثبت شده اند.
وی تصریح کرد: کارت ملی هوشمند با 49 کاربرد مانند 
اثبات هویت، گواهی نامه رانندگی، دفترچه بیمه و شــرکت 
در انتخابــات و به عنوان کلیــد ورود به دولت الکترونیک و 
دریافت خدمات متنوع الکترونیکی از ســال 97 در چرخه 
اجرایی کشور مورد اســتفاده قرار می گیرد و بر این اساس 
همه افراد واجد شــرایط یعنی افراد بالای 15 ســال باید تا 

پایان سال 96 کارت ملی هوشمند خود را دریافت کنند.

رئیسپلیسمبارزهباموادمخدراستانهمدان:
میدانمرکزیشهرهمدانازوجود
فروشندگانموادمخدرپاکسازیشد

استان ها:  گروه  سپهرغرب، 
رئیس پلیس مبــارزه با مواد 
گفت:  همدان  اســتان  مخدر 
و  همــدان  مرکزی  میــدان 
خیابان هــای اطــراف آن از 
وجود فروشندگان مواد مخدر 

پاک سازی شد.
قزوینــه  هــادی  ســرهنگ 

درباره پاک ســازی میدان امام )ره(، خیابان اکباتان، راسته 
زغالی ها، خیابان شــهدا و پیرامون این محدوده از معتادان 
و فروشــندگان انواع مواد مخدر که ســبب اعتراض مردم 
شــده بود، اظهار کرد: 9 روز است که طرح پاک سازی این 

خیابان ها در حال انجام است و این طرح ادامه دارد.
وی بــا بیان اینکه بــا اجرای این طــرح 96 نفر معتاد، 
دســت فروش معتاد، خریدار مواد و غیره دستگیرشــده اند، 
افــزود: وضعیت این خیابان ها و میــدان مرکزی همدان به 

مرحله تثبیت رسیده است.
رئیــس پلیس مبارزه بــا مواد مخدر اســتان همدان با 
تأکید بر اینکه رضایت مردم نســبت بــه اجرای این طرح 
و جمع آوری معتادان در این خیابان ها بیشــتر شده است، 
تصریح کرد: افرادی که در اجرای این طرح دستگیرشده اند 
به مراکز 15 و 16 ترک اعتیاد منتقل و برخی نیز به مراجع 

قضایی معرفی  شده اند.
وی تأکیــد کــرد: عــلاوه بــر دســتگیری معتــادان، 
دست فروشان معتاد، خریداران مواد و معرفی آن ها به مراکز 
مربوطه حدود 9 هزار و 668 عدد قرص مخدر نیز کشــف و 

ضبط  شده است.
قزوینــه اظهار کرد: از ابتدای امســال تاکنون با اجرای 
طــرح پاک ســازی ایــن خیابان هــا حــدود 170 معتاد، 
دســت فروش معتاد، خریدار مواد و غیره در این خیابان ها 

دستگیر شده اند.

سرپرستشرکتتوزیعنیرویبرقاستانهمدانخبرداد:خبــر

احداث16نیروگاهخورشیدی

سرپرست  استان ها:  گروه  سپهرغرب، 
شــرکت توزیع نیروی برق استان همدان 
باقدرت  خورشیدی  نیروگاه   16 احداث  از 

175 مگاوات در استان همدان خبر داد.
به گــزارش ســپهرغرب به نقــل از روابط 
عمومی شــرکت توزیــع نیروی برق اســتان 
همــدان، محمدمهدی شــهیدی با اشــاره به 
برنامه های شــرکت در سال جاری، اظهار کرد: 
طــی تعامل با فرمانداران و برگزاری جلســاتی 
مشــکلات و نیازهای هر یک از شهرستان های 
استان بررسی شد تا اقدامات مؤثری در راستای 

رفاه حال مردم صورت گیرد.
وی افزود: یکــی از برنامه های عملیاتی این 
شرکت بهسازی شبکه های برق روستایی است 
که در نشست با فرمانداران اولویت  های این امر 

مشخص شده و در دستور کار قرار گرفت.
سرپرست شــرکت توزیع نیروی برق استان 
همدان بابیان اینکه در زمینه اصلاح و بهسازی 
شبکه های برق روستایی اقدامات خوبی صورت 
گرفته است، گفت: در این راستا از ابتدای سال 

جاری تاکنون 31 کیلومتر انجام شده است.
وی عنوان کرد: همچنین امسال 63 کیلومتر 
از شبکه های برق شهری بهسازی و اصلاح شده 

است.
شهیدی با اشاره به اینکه تبدیل شبکه مسی 
به کابل خود نگهدار جزء برنامه های اصلی این 
شرکت اســت، افزود: این امر برای تأمین برق 
پایدار و مستمر برای مشترکان صورت می گیرد 
که طی سال جاری 42 کیلومتر شبکه مسی به 

کابل خود نگهدار تبدیل شده است.
وی با اشاره به اصلاح و بهبود روشنایی معابر 
شهری و روســتایی، تصریح کرد: سال گذشته 

13 هزار دســتگاه چراغ روشنایی معابر اصلاح 
و بهینه و 3 هزار و 400 چراغ نصب شده است.

سرپرست شــرکت توزیع نیروی برق استان 
همدان بابیان اینکه تأمین روشــنایی معابر در 
تأمین امنیت مناطق نیز مؤثر اســت، ابراز کرد: 
امســال نیز 10 هزار دســتگاه چراغ روشنایی 
معابر اصلاح و یک هزار و 500 دســتگاه چراغ 

نیز نصب شده است.
     رفع حریم 1008 مورد از شبکه های 

برق همدان
وی یادآوری کرد: یکی دیگر از مباحث این 
شــرکت برطرف کردن نقاط خطرآفرین و رفع 
حریم از شــبکه های برق اســت که از ابتدای 
ســال تاکنون 846 مورد آزادسازی رفع حریم 
از شبکه های فشــار ضعیف و 162 مورد نیز از 
شبکه های فشار متوســط استان صورت گرفته 
و 585 مورد از نقاط آسیب پذیر نیز اصلاح شده 

است.
شــهیدی با اشــاره به احداث نیروگاه های 
خورشیدی در ســطح اســتان همدان، گفت: 
اقدامــات خوبی برای جذب ســرمایه گذاران و 

احداث نیروگاه های خورشیدی صورت گرفته و 
به عبارتی این استان به عنوان قطب نیروگاه های 

خورشیدی در کشور است.
وی اظهار کرد: تاکنون 2 نیروگاه خورشیدی 
امیرکبیر و خلیج فــارس درمجموع باقدرت 14 
مگاوات در استان به بهره برداری رسیده است و 
2 نیروگاه خورشــیدی شهدای همدان و بوعلی 
در ابراهیم آباد فامنین نیز به قدرت 14 مگاوات 

به زودی به بهره برداری می رسد.
سرپرست شــرکت توزیع نیروی برق استان 
همــدان بیــان کــرد: همچنیــن 14 نیروگاه 
خورشــیدی درمجموع باقــدرت 115 مگاوات 
در دســت اقدام است که تعدادی تا پایان سال 
جاری و مابقی نیز در ســال 97 به بهره برداری 

می رسند.
وی در پایــان بابیان اینکه تمام نیروگاه های 
خورشیدی احداث شده با مشارکت سرمایه گذار 
خارجی بوده است، گفت: 2 نیروگاه خورشیدی 
هــر یک به قدرت 30 مگاوات نیز توســط یک 
شرکت چینی در شهرستان تویسرکان در دست 

احداث است.

مدیرگروهمهندسیبهداشتمحیطوحرفهایدانشگاهعلومپزشکی:

جمعآوریقلیاننیازمندمداخلهشهرداریاست
گروه  مدیر  استان ها:  گروه  سپهرغرب، 
مهندســی بهداشــت محیط و حرفه ای 
دانشــگاه علوم پزشــکی گفــت: برای 
جمع آوری قلیان از فضاهای سبز٬ پارک ها 
و سایر مکان هایی که متولی آن شهرداری 
اســت نیازمند مداخله و همکاری بیشتر 

این ارگان هستیم.
حسینعلی نوروزی اظهار کرد: در جمع آوری 
قلیان از اماکن عمومی مســقف٬ رستوران ها و 
سفره خانه ها وضعیت خوبی داریم  و خوشبختانه 
اداره اماکن همــکاری و  هماهنگی خوبی را در 

این زمینه به عمل آورده است.
وی بابیــان  اینکه در جمــع آوری قلیان از 
اماکن مســقف اســتان٬ نســبت به کشــور از 
وضعیت مطلوبــی برخورداریم٬ تصریح کرد: در 
پارک ها و  فضای سبز نیز گشت مشترکی همراه 
با نیروی انتظامی و  شــهرداری انجام می دهیم 
که در این راه از شهرداری می خواهیم با جدیت 

بیشتری کار را دنبال کند.
مدیــر گروه مهندســی بهداشــت محیط و  
حرفه ای دانشگاه علوم پزشکی ابراز کرد: متولی 
پارک هــا٬ گنج نامه٬ فضاهای ســبز و  بیشــتر 
اماکن تفریحی با شهرداری است بنابراین برای 
ریشــه کنی قلیان از همــدان نیازمند برخورد 

جدی تر شهرداری هستیم.
وی بابیان اینکه در خردادماه امسال٬ 5 هزار 
ادوات قلیــان را معدوم  ســازی کرده ایم٬ اظهار 
داشــت: از ابتدای امسال تاکنون نیز سه هزار و 
500 عدد قلیان را از اماکن توریستی تفریحی و  

فضای باز جمع آوری کرده ایم.
نوروزی به  شــگرد جدیــد عرضه کنندگان 
قلیان اشاره کرد و  گفت: عرضه کنندگان قلیان 
اقدام به چاپ تراکت هایی همراه با شماره تماس 
خود می کنند و از متقاضیان می خواهند تا تنها 
با گرفتن یک شــماره قلیان را در محل حضور 

خود تحویل بگیرند.

مدیــر گروه مهندســی بهداشــت محیط و 
حرفه ای دانشــگاه علوم پزشــکی تصریح کرد: 
خوشبختانه با همکاری دادستان همدان شماره 
تماس عرضه کننــدگان را پیگیری کردیم تا با 

آن ها برخورد قانونی شود.
وی با تأکید بر اینکه   برای داشــتن شهری 

بدون قلیان نیاز  به مشــارکت مردم داریم٬ ابراز 
کرد: عرضه قلیان متناســب با تقاضای آن است 
بنابراین اگر مردم نســبت به آسیب های قلیان 
آگاه باشــند و از آن دوری کنند بدون شــک 
شاهد شــهری پاک  و  بدون دود قلیان خواهیم  

بود.

معاونامورهنریوسینماییادارهکلفرهنگوارشاداسلامیاستانهمدان:

بیستمینجشنوارهموسیقیفجراستانهمداندرملایربرگزارمیشود
امور  استان ها: معاون  سپهرغرب، گروه 
هنــری و ســینمایی اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اســلامی استان همدان گفت: سوم 
میزبان  ملایر  امســال  بهمن ماه  و چهارم 
برگزاری بیستمین جشنواره موسیقی فجر 

استان همدان است.
به گــزارش ســپهرغرب به نقــل از روابط 
عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 
همدان، نصرت اله رمضانی اظهار کرد: اداره کل 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی اســتان با همکاری 
انجمن موســیقی همدان در راستای شناسایی 
و رشد استعدادهای خلاق و پاسداشت موسیقی 
ناب ایرانی بیستمین جشنواره موسیقی سنتی 

فجر را در شهر ملایر برگزار می کند.
وی بابیــان اینکــه این جشــنواره در چهار 
بخش گروه نوازی )سنتی و مقامی(، تک نوازی 
)ســنتی و مقامی(، آواز )ســنتی( و تک نوازی 
ســازهای جهانی )گیتار، ویولن و پیانو( برگزار 
خواهد شــد، ادامه داد: ارائه آثار جدید ترجیحاً 
از ســاخته های اعضای گروه، اجرای آثار اساتید 
موســیقی بانظم جدید و تلفیق صحیح شعر و 
موسیقی در بخش با کلام از شرایط شرکت در 

بخش گروه نوازی است.
معاون امــور هنری و ســینمایی اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان همدان ارائه یک 
قطعه ضربی )پیش درآمــد، چهارمضراب، رنگ 

برای تک نــوازان و یک تصنیف برای هنرمندان 
رشته آواز( از اســاتید پیشکسوت تسلط کافی 
بر گوشــه های دســتگاه یــا آواز انتخابی برای 
هنرمندان رشــته تک نوازی و آواز و ارائه یکی 
از ســاخته های هنرمنــدان شــرکت کننده در 
جشــنواره به شــکل اختیاری را هم از شرایط 
شرکت در بخش های تک نوازی و آواز این دوره 

از جشنواره عنوان کرد.
وی گفت: ارائه یک تا دو اثر از آهنگ سازان 
موسیقی کلاســیک هم جزء شرایط شرکت در 

بخش ساز جهانی است.
رمضانی با تأکید بر اینکه هر نوازنده، آهنگساز و 
خواننده فقط در یک گروه می تواند همکاری داشته 

باشد، خاطرنشان کرد: انتخاب آثار برای اجرا آزاد 
بوده ولی در بخش گروه نوازی، گروه هایی که آثار 
جدید با موضوع شعار سال )اقتصاد مقاومتی، تولید 
و اشــتغال( یا موضوع های ارزشی، مذهبی و ملی 
ارائه دهند، نسبت به کیفیت اثر امتیاز ویژه دریافت 

خواهند کرد.
وی آخرین مهلت ارســال آثــار به دبیرخانه 
جشــنواره را تا 18 دی ماه اعــلام کرد و گفت: 
این جشــنواره سوم و چهارم بهمن ماه در ملایر 
برگزار خواهد شــد و علاقه مندان برای کســب 
اطلاعات بیشــتر می توانند با شماره تلفن 20-

08132512118، داخلــی 117 تماس حاصل 
نمایند.
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سپهرغرببررسیکرد:

فرشدستبافظرفیتیبرایرسیدنبهاقتصادمقاومتی
سپهرغرب، گروه اقتصادی - هانیه قهرمانی 
مطلق: فرش دســتباف ظرفیتی بی بدیل در راه 

رسیدن به اقتصاد مقاومتی است.
ایرانیــان به ویــژه زاگــرس نشــینان و مردمان 
استان های غربی به هنرمندی در بافت فرش شهره اند 
و اهالی این ســرزمین کهن به واسطه کسب برترین ها 
در هنر فرش بافی، همواره جایگاه نخســت خود را در 

این هنر حفظ کرده اند.
چراکه کهن ترین فــرش دنیا به نام »پازیریک« با 
قدمت دو هزار و 500 ساله که در موزه آرمیتاژ روسیه 
نگهداری می شــود به همراه گران ترین فرش دنیا که 
به عنوان ارزنده ترین هنر اســلامی در موزه واشنگتن 
نگهداری شده و با قیمت 33.8 میلیون دلار در سال 

2013 به فروش رفت، متعلق به ایران است.
همچنین بزرگ تریــن فرش دنیا که با پنج هزار و 
644 مترمربع و ابعاد 133 * 42 با 2.3 میلیارد گره، 
توســط یک هزار و 200 بافنده زن در مدت 18 ماه 
بافته شده است و در مسجد شیخ زاید ابوظبی روزانه 
مورد بازدید دو هزار جهانگرد قرار می گیرد، به اهالی 

این کشور هنرمند پرور تعلق دارد.
در بین اســتان ها و مناطق مختلف کشــور، شهر 
همــدان به عنوان یکی از مراکــز اصلی تجارت فرش 
در منطقه غرب ایران، از گذشته تاکنون کانون توجه 

متقاضیان فرش دستباف بوده است.
 زنان و دختران باذوق و خوش ســلیقه شــهرها و 
روســتاهای دیار هگمتانه، بــدون اینکه ترکیب رنگ 
و نقشــه خوانی را در مدرسه و دانشــگاهی فراگرفته 
باشــند، هنرشان از پیچ وخم های ذهن و افکارشان به 

دستانشان رسیده و در بدنه فرش گره می خورد.
این هنر موروثی با گذر زمــان در کوره  راه تاریخ 
فرامــوش نشــده، به گونه ای کــه در جریان تحولات 
فــرش در ایران اوایل قرن 20 میــلادی قالیبافی در 
شهر همدان با سبک »شهری باف« بنیان گذاشته شد 
و از بین رنگ ها، رنگ قهوه ای متمایل به شــتری به 
میزان بالایی در ترکیب نقشه های قالی به کار گرفته 
و همچنین رنگ هایی نظیــر قرمز دوغی، لاکی قرمز 
دانه، لاکی گلخاری، لاکی روناســی، آبی، سبز روشن 
و ســیر زردی طلایی، نارنجی، ســرمه ای، آبی سیر و 
روشن در فرش استان همدان رونق یافت که در بین 
مناطق همدان، روستاهای انجلاس، برچلو، بیوک آباد، 
زاغه و تاج آباد در فرش بافی شهره شدند، اما این فرش 
دســت بافت که می تواند ایجاد اشــتغال و به تبع آن 
صادرات خوبی داشته باشــد، چند سالی است، عمداً 
یا ســهواً به فراموشی سپرده شــده در حالیکه استان 
همدان دارای بهترین کارگاه های فرش و حاذق ترین 
نقشه کشــان فرش را دارد، ازایــن روی با احمدعلی 
بابایی رئیس سابق خانه فرش استان همدان به گفتگو 

پرداختیم که در ادامه می آید:

     لطفاً پیشــینه تأسیس مرکز ملی فرش 
ایران را تبیین نمایید.

فرش دستباف در سال 1382 به واسطه تصمیماتی 
در سطح شورای برنامه ریزی کشــور از وزارت جهاد 
کشــاورزی منفک و بــه وزارت بازرگانی وقت واگذار 
گردیــد. در کلیت کار ایرادی وارد نبود ولی درســت 
همان زمــان، درگیری وزارت بازرگانــی برای ادغام 
ادارات کل بازرســی و نظارت اســتان ها بــا ادارات 
بازرگانی اســتان ها، اجازه ندادند در سطح کلان برای 
فرش برنامه ای مشخص تدوین گردد. لذا شیر بی یال 
و دم و شکمی بنام مرکز ملی فرش ایران زیرمجموعه 
وزارت بازرگانی به وجود آمد و در گوشه ای از وزارت 
مهجور و محذوف رها ماند و با نســخ چندین ســاله، 
وزارت جهاد فرش را مدیریت کرد بدون آنکه ابزارهای 
لازم را از وزارت مذکور مطالبه نمایند، برنامه ای برای 
راهبری تشــکل های فرش کشــور ارائه نشد، هرچند 
به صورت موقت )که تبدیل به 14-15 ســال شد( با 
همان قوانین و مقررات، شرکت های تعاونی شهری و 

روستایی فعالیت خود را ادامه داده و دارد.
     در خصوص قرار گرفتن فرش دســتباف 
در گروه مشــاغل خانگی نیز توضیحاتی ارائه 

بفرمایید.
بعدها نیز ادغــام وزارت صنایع و معادن با وزارت 
بازرگانی باز هم در حاشــیه بودن فرش دســتباف را 
همراه داشــت. برای هیچ کس مشــخص نبود فرش 
دســتباف صنعت است یا معدن اســت، هنر است یا 
فرهنگ و یا اصلًا کالای تجاری است! هرکس از منظر 
و زاویــه دید خود و صرفــاً در لحظاتی که نیاز به آن 
داشت اسمی از فرش می برد تا اینکه مشاغل خانگی 
در اواخر دولت دهم شــکل گرفت که وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی مســئولیت آن را عهده دار گردید 
و اینجا بود که هرکســی تلاش می کرد شــغل ایجاد 
نماید و نرخ بیکاری را پایین بیاورد، یکی از بسترهای 
این مهم، فرش دستباف بود. بنابراین جامعه قالیبافی 
شناســنامه دار، را مجبور کردند مجوز مشاغل خانگی 
بگیرند در غیر این صورت از تسهیلات خبری نیست 
و هر مجوز صادرشــده و هر وام ســه میلیونی به طور 
خودکار یک شــغل ایجادشــده، تلقی می شد! مرکز 
ملی فــرش در برابر ایــن واقعه اســفبار برای فرش 
ســکوت اختیار کرد تا جایی که هــزاران هزار مجوز 
مشاغل خانگی صادر شد و این مجوزها فقط دریافت 
تســهیلات کمتر از 5 میلیون تومان برای دارنده آن 

بود، این که دریافت کننده تسهیلات با آنچه باید انجام 
دهد، کجا مراجعه کند. برای دار، نقشــه و طرح، مواد 
اولیه، ابزار و... که بماند. دکانی شــده بود برای برخی 
فروشــنده ها که در ازای دریافت مبلغی، فاکتور صادر 
کننــد و ذینفع آن را به بانک ارائه دهد تا وام خود را 
گرفته و به هزار درد بی درمان بزند و آنچه باز مهجور 
می ماند، فرش است و بافنده. به درستی آن را می داند 
و مرکز غافل از این موضوع، هیچ بازاری برای فروش 
نســاخته و معرفی نکرده، هیچ نسخه ای برای تولید 
ارائــه نداده، هیچ بنگاهی را برای مــواد اولیه و هیچ 
سلیقه ای را برای تولید معرفی نکرده است که عموماً 
آن را با فضای سیاســی عجیــن می دانیم، هرچند تا 
حدودی این مقوله بی ارتباط با فضای سیاسی حاکم 
بــر روابط ما بــا دنیای بین الملل نیســت ولی ما نیز 
بی تفاوت بودیــم حتی برای آن در بــازار داخل هم 

چاره ای نیافتیم.
      فرش دستباف از هیچ منظری وابستگی 

به خارج از کشور ندارد
      فرش دســتبافت در اقتصاد کشور چه 

نقشی دارد؟
دقت به مقوله اقتصاد مقاومتی در توجه به کالایی 
مثل فرش دســتباف اســت. این نوع از هیچ منظری 
وابستگی به خارج از کشــور ندارد، مواد اولیه فراوان 
اعم از پشم، پنبه و ابریشم و همچنین مواد رنگ زای 
طبیعی در داخل با مرغوبیــت فوق العاده، دار و ابزار 
داخلی، طراح و هنرمندان نقشه کش بی نظیر، نیروی 
کار فراوان، بدون نیاز به ســوله و انرژی های مصرفی 
مثــل آب فــراوان، برق ویــژه، گاز آن چنانی و بدون 
کاغذبازی برای اجرای طرح، برنامه و... و درعین حال 
با تولید دارای ارزش افزوده مناسب )در صورت توجه 
به ســلیقه مصرف کننده(، ایجاد اشــتغال بالا، دارای 
ظرفیــت کار در خانه برای کمک به اقتصاد خانواده و 
ده ها مورد تأثیر مثبت، فرش را دارای مزیت می کند، 
برای عبــور از بحران هــای بیکاری و ایجــاد درآمد 
درنتیجه باید با اندیشه های متفاوت بسترهای لازم را 

برای بازار سازی در داخل کشور فراهم آورد.
     در دوره قبلــی از توجه به فرش غافل 

بوده ایم
      سیاســت های دولت یازدهم در قبال 

فرش دستباف چه بود؟
در اوایل ســال از طریق معاون اول رئیس جمهور 
سیاســت های اقتصاد مقاومتی ازجملــه بحث رونق 
تولید و اشــتغال، رشــد اقتصادی 8 درصدی، تداوم 
نرخ تورم تک رقمی، افزایش ســرمایه گذاری، توسعه 
صادرات و رشد صادرات غیرنفتی به میزان 25 درصد، 
ایجاد فرصت های شــغلی، مقررات زدایی و گسترش 
نقش بخش خصوصی و تعاونی ها و... جزء اولویت های 
شناخته شــده برنامه قرارگرفته و به وزارت خانه های 

مرتبط معرفی می شود.
در همین بخش وزارت صنعت معدن و تجارت هم 
پنج بسته برای رونق تولید و اشتغال تصویب و اعلام 
می کند، ازجمله بســته ارتقاء توان تولید ملی، بسته 
تأمین مالی و ســرمایه گذاری، بسته تجارت خارجی، 
بسته اشتغال و توانمندسازی نیروی کار و بسته جذب 

و توسعه و همچنین تعمیق فناوری.
بیشــتر معاونان وزیر مثل معاون امــور معادن و 
صنایع معدنی، معاون آموزش و پژوهش، معاون طرح 
و برنامه، معاون امور اقتصادی و بازرگانی، مدیرعامل 
نمایشــگاه ها، مدیرعامل توسعه و نوســازی، معاون 
امور صنایع، مدیرعامل ســازمان گسترش، مدیرعامل 
شــرکت شــهرک ها درگیر بســته های رونق تولید و 
اشتغال هستند و برای حوزه های تحت فعالیت ایشان 
برنامه تعریف شــده اســت، اما دریغ از شرح وظایف 
برای یکی از پرمخاطب ترین حوزه ها یعنی مرکز ملی 
فرش ایران، مرکزی که بنا به آمارهای متفاوت حدود 
دو میلیون نفر در رشــته فرش و رســته های مختلف 
صنفــی آن حضور دارند و درمجموع جامعه هشــت 
میلیون نفری و بلکه بیشتر را تحت پوشش مدیریتی 
و سیاســت گذاری باید مدیریت نماید و اینجاست که 

مهجور و محذوف بودن فرش آشکار می گردد.
وزارت صنعــت معــدن و تجارت وقتــی گزارش 
عملکرد شــش ماهه ارائه می دهد، هیچ جایگاهی در 
این گزارش برای فرش دســتبافت نیست، الا مختصر 
آماری از صادرات که احتمــالاً آن هم از آمار گمرک 
استخراج شده اســت. جالب اینکه در برنامه ارائه شده 
وزارت متبوع وقت در ســال 96 هم توجهی به فرش 
نشــده و در اینجا باید گفت نه تنهــا فرش مهجور و 
محذوف است بلکه مرکز ملی فرش نیز محجور مانده 

است.
      آقــای بابایی لطفاً از ضعف های موجود 

در این عرصه بفرمایید.
داشــتن آمار دقیــق برای هر مدیر و سیســتمی 
پیرامون حوزه کاری از ابتدایی ترین خواســته های آن 

مجموعه می باشد.
در مرکــز ملی فرش ایران غیر از آمار صادرات که 
به صورت نظام مند از گمرک اســتخراج می شود و غیر 
از آمار تشــکل های فرش )آن هــم به صورت نصف و 
نیمه(، هیچ گونه آمار واقعی کــه قابلیت برنامه ریزی 
برای آن باشــد وجود نداشــته و یا ارائه نشده است. 
آماری از بافندگان )زن و مرد(، آمار تولید فرش، آمار 
مواد اولیــه، ظرفیت های تولید، میزان مصرف داخلی 
فرش، تعــداد بازارهای هدف خارجــی، تعداد مراکز 
آموزشــی، مراکز جمع آوری مواد اولیــه، کارگاه های 
متمرکــز، کارگاه هــای رنگرزی، طراحان و نقاشــان 
فرش، رفوگران وجود ندارد. ضمن آن که مراکز متعدد 
تصمیم گیری برای فرش هم در بخش دولتی و هم در 

بخش خصوصی مانع از تمرکز در برنامه ریزی هاست.
همچنین وجــود مجوزهای گوناگون برای فعالیت 
بافندگان فرش دســتباف، صادره از مراکز مختلف و 
مراجع متعــدد تصمیم گیر یک نقطه ضعف اساســی 

برای فرش دستباف محسوب می گردد.
وجود مراکز آموزشــی بــا مجوز هــای مختلف، 
همچنین گواهینامه های آموزشــی از مراجع مختلف، 
ارائــه تســهیلات مالی از ســوی منابــع گوناگون و 
غیرمتعارف  بهره برداری های  و سلیقه ای،  غیرمتمرکز 
از مقولــه بیمه های قالیبافی از مشــکلات دیگر این 

حوزه می باشد.
همچنیــن مباحث مالیاتی، دارنــدگان مجوزهای 
مشــاغل خانگی همچون قالیبافی که به طورقطع در 
صــورت کم توجهی در آینده مشــکلات عدیده ای را 
ایجاد خواهد نمود که بایــد اعتبارات ویژه پرداختی 
به فرش در دو ســه سال اخیر توسط دولت و مجلس 
و عدم نظارت بر شــیوه های مصرف آن و تأثیرگذاری 
ایــن رقم بر اقتصاد فرش موردتوجــه قرار گیرد و از 
توجه به ســند راهبردی ارائه شده برای فرش کشور و 

آئین نامه های اجرایی آن غافل نباید بود.
فــرش دســتباف ازلحاظ ســاختار تولیــد، جزء 
کالاهای صنایع دستی محســوب می گردد و در نظام 
برنامه ریــزی و بودجه، اعتبارات آن در قالب اعتبارات 
صنایع دســتی لحاظ شده و به طور طبیعی به سازمان 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی تخصیص 
داده می شــود، درصورتی که مدیریت فرش کشور به 
عهده وزارت صنعــت، معدن و تجارت و خاصه تحت 

نظارت مرکز ملی فرش ایران است.
      بهره برداری از ظرفیت های قانونی

     آقــای بابایی با توجه بــه تجاربی که 
شــما در این زمینه دارید آیا راهکارهایی برای 

برون رفت از مشکلات وجود دارد؟
بله هیچ مشکلی بدون راه حل نیست همان طور که 
می دانید، قانونمندترین ســاختار کسب وکار به صورت 
خرد در اقتصاد کشــور مربوط به جامعه اصناف است. 
تمام کسب وکارهای این بخش در چارچوب قانون نظام 
صنفــی با 10 فصل و 85 ماده و بیش از چهل تبصره 
)با اصلاحات انجام شده سال 96( به صورت نظام مند و 
قانونی می توانند، شــکل گرفته و فعالیت نمایند. برای 
هر فرد، هر واحد و هر تشکل صنفی قانون وجود دارد. 
متأسفانه با داشــتن این قانون ارزشمند در کشور با 
الگوبرداری های ناقص از اقتصاد خرد کشورهای دیگر 
فقط باعث کاغذبازی پیچیده می شویم. الگوی مشاغل 
خانگی یکی ازاین دســت قوانین می باشد. ده ها مورد 
شــغل که جملگی، می توانســتند در چارچوب قانون 
نظام صنفی و تحت پوشش اتحادیه ها فعالیت نمایند 
ناگاه به صورت پراکنده در بین وزارتخانه ها، دستگاه ها 
و نهادهــای مختلف توزیع می گردنــد و فعالیت های 
آن ها اعم از تولید، توزیــع، قیمت و کیفیت کالاها و 
خدمات ارائه شــده به صورت نظارت ناپذیر در سطح 
جامعه رها می گردد، درصورتی که متولی اقتصاد بازار 
کالا و خدمــات، تولیدات صنفــی، صنعتی، بازرگانی 
و... وزارت صنعت معدن و تجارت اســت که دخالت 
وزارتخانه هــا و ســازمان های تحــت پوشــش دیگر 
در مباحث بازار کســب وکار فقط باعث آشــفتگی و 

سرگردانی جامعه هدف می گردد.
در این بخش صرفاً پیشــنهاد می گردد در راستای 
چابک سازی ســاختار فرش و با توجه به اینکه دولت 
قصد ورود و دخالت مســتقیم در اقتصاد فرش ندارد، 
می توان مرکز ملی فرش ایران را زیرمجموعه معاونت 
اقتصادی و بازرگانــی وزارت متبوع قرار داد و با این 
ساختار در عمل، مرکز ملی فرش تحت نظارت معاون 
وزیــر و مطالبات فــرش و انتظارات جامعه کشــور 
در ســطوح بالاتــری، پیگیری می گــردد. در بخش 

خصوصی نیز کلیه فعالیت های فرش زیر نظر مستقیم 
اتحادیه های فرش دستباف مدیریت می شوند.

البته در این بخش از پیشنهاد گزینه حذف کامل 
مرکز ملی فرش ایران باوجود مرکز اصناف نیز می تواند 
قابل بحث و بررسی باشــد، چراکه عمده فعالیت های 
فرش دســتباف در بخش خصوصی، صورت می پذیرد 
و در ده ســاله اخیر دولت دخالت مستقیمی در تهیه 
مواد اولیه اعم از دار و ابزار، پشــم، پنبه، ابریشــم و 
فرایند های رنگرزی، طراحی، نقشه کشــی و همچنین 
تولید و فروش فرش دستباف نداشته و کلیه امکانات 
ســخت افزاری خود را در ســنوات گذشته به بخش 

خصوصی واگذار نموده است.
     تولیــد فرش بــرای ادارات، نهادها و 

سازمان های دولتی
ما در راستای سیاست های اقتصاد مقاومتی و برای 
برون رفت از مشکلات فعلی و عدم وجود بازار فروش 
محصولات تولیدی، باید بتوانیم از ظرفیت های داخلی 
استفاده و به عبارتی سیســتم مدیریت دولتی، خود 
سفارش دهنده تولید باشد و برای فرش بازار سازی در 
داخل را تعریف نماییم. اگر فرض شود در سطح کشور 
و فقط در کل مراکز اســتان ها 6000 نهاد، ســازمان 
و دســتگاه دولتی وجود دارد و هرکدام از این مراکز 
به طور متوسط فقط 20 مترمربع تقاضای تولید فرش 
به بازار ارائه نمایند در عمل 120000 مترمربع تقاضا 
برای تولید فرش دســتباف ایجاد می گردد و اگر هر 
دو متر فرش توســط یک نفر بافته شود برای حداقل 
60000 نفر در طول یک ســال شغل ایجاد می شود. 
این رونــد می تواند برای یک دوره پنج ســاله تعریف 
شــود که با توســل به اقتصاد خانــوار کمک صورت 
می گیرد، بخش بســیاری از ناهنجاری های اجتماعی 
ناشــی از بیکاری به ویژه در حوزه بانوان کاهش پیدا 
می کنــد، ادارات، نهادها و ســازمان های دولتی برای 
مفروش کردن نمازخانه های خود از فرش ارزشــمند 
دستباف بهره خواهند برد، کلیه مشاغل جانبی در این 
بحث فعال می گردند، رونق تولید شکل گرفته، تمامی 
شــرکت های تعاونی تولید فعال می گردند، واحدهای 
پشتیبان فعال تر می شوند، فرش های کلیه مناطق در 
چارچوب برنامه تعریف شــده در همان منطقه تولید 
می گــردد و احیاء طرح ها و نقشــه های فرش مناطق 
مختلف کشور با اصلاحات اساسی و بروز شدن آن ها 

با این روش صورت می پذیرد.
این پیشــنهاد اعتبار جدیدی را برای دستگاه های 
دولتی تعریف نمی کند، بلکه کافی است کلیه نهادها، 
ســازمان ها وادارات دولتی مشمول این برنامه مکلف 
شــوند در چارچــوب مصوبات شــورای برنامه ریزی 
هرســال از محل اعتبارات خود، بیست متر سفارش 

تولید فرش دستباف بدهند.
     تولیــد فرش برای تالارها، مســاجد، 

حسینیه ها و نمازخانه
در بســیاری از کشــورهای مسلمان نشین شاهد 
استفاده از فرش های دستباف در مساجد و نمازخانه ها 
هستیم و فرش های بزرگ پارچه ای مزین کننده این 
اماکن معنوی برای نمازگزاران هســتند. فرش 5644 
متری مسجد شیخ زائد ابوظبی و فرش 4263 متری 
مســجد ســلطان قابوس عمان، نمونه هایــی از این 
کف پوش ها هستند که علاوه بر ارزش مادی در ایجاد 
بستر و فضای معنوی در مساجد تأثیر غیرقابل انکاری 
دارد. در راستای سیاست های اقتصاد مقاومتی و برای 
بهبود رونق تولید فرش و برای کاهش نرخ بیکاری و 
بالاخره برای تزئین مســاجد کشور بافرش دستباف، 

پیشنهاد استفاده از این ظرفیت نیز مطرح می گردد.
طــی بررســی های انجام شــده فقــط دریکی از 
اســتان های کشور 2000 مســجد و نمازخانه غیر از 
ادارات دولتــی وجــود دارد و اگر ایــن عدد را به کل 
اســتان های کشــور تعمیم دهیم، حداقــل به عدد 
60000 خواهیم رســید و اگر فضــای قابل فرش هر 
مســجد را 200 مترمربع فرض نمائیم 12000000 
مترمربع فضای قابل مفروش شــدن داریم و اگر فقط 
20 درصد ایــن نمازخانه ها ســفارش تولید بدهند، 
می شــود در سال 2400000 مترمربع فرش سفارش 
گرفت و این یعنی بازار ســازی جدیــد و عملًا برای 
حداکثر 1200000 نفــر و حداقل 800000 نفر در 
سال شــغل ایجاد خواهد شــد. با پیگیری این روش 
پیشــنهادی در هر منطقه، شاهد استفاده از فرش آن 
مناطق در مساجد خواهیم بود که )اصالت فرهنگی(، 
اســتفاده از کف پوش کاملًا طبیعی و ارزشــمند در 
نمازخانه هــا جلوه گــری می کنــد )ارزش اجتماعی( 
و بالاخره ایــن موضوع جلب مشــارکت عمومی در 
بهبود وضعیت فعلی مســاجد را در پی خواهد داشت 
و درنهایت برای تعداد بســیاری از بیکاران به ویژه در 
بخش بانوان شــغل ایجاد خواهد شــد )کاهش نرخ 
بیکاری( و درمجموع تأثیرات اشاره شــده در پیشنهاد 

دوم، را در جامعه به همراه دارد.
     مدیریت فرش دستباف

یکی از سیاست های دولت دوازدهم بحث استفاده از 
بانوان در پست های مدیریتی بود. حوزه فرش دستباف 
حدود دو میلیون نفر را به طور مســتقیم و غیرمستقیم 
در ســطح کشــور تحت پوشــش دارد که بیش از 90 
درصــد آن ها را بانوان تشــکیل می دهند، مدیریت این 
حوزه در سطح کلان با مرکز ملی فرش ایران بوده و در 
استان ها نیز رؤسای اداره های فرش زیر نظر سازمان های 
صنعت، معدن و تجارت فعالیت می نمایند و بالاخره در 
بخش های عملیاتــی و اجرایی بافندگان فرش در قالب 
تعاونی های تولیدی، واحدهای پشتیبان و اتحادیه های 
صنفی، دارندگان مجوزهای مشاغل خانگی، انجمن های 

صنفی و... فعالیت می کنند.
بررســی ها حاکی از آن است که این رشته شغلی، 
با مخاطبان خاص خود که 90 درصد بانوان هستند، 
با درایــت وزارت محترم صنعت، معدن و تجارت و با 
عملیاتی شدن پیشنهاد مطرح شده دربند اول به راحتی 
می توانند توســط بانــوان مجــرب و تحصیل کرده و 
متخصص در زمینه فرش مدیریت شوند. لازم به ذکر 
است در 31 اســتان کشور تنها 4 یا 5 نفر از رؤسای 
فرش کشــور از بانوان هستند و جالب اینکه در مرکز 
ملــی فرش ایران با حضور یک رئیس و 4 یا 5 معاون 
هیچ بانویی به عنــوان مدیر و معاون در این مجموعه 

حضور ندارد.



7   1396 آ ذرمـاه   23 پنج شـنبه   
 1084 شـماره  دهـم   سـال   

s e p e h r g h a r b . n e w s @ g m a i l . c o m w w w . s e p e h r p r e s s . i r

معاونتربیتواموزشسپاهحضرت
ابوالفضل)ع(لرستانخبرداد
ثبتنام800سرباز

برایشرکتدردورهمهارتی
سپاهلرستاندربرگزاریدورهمهارتی

برایسربازانپیشگاماست

سپهرغرب، گروه استان ها: معاون تربیت و آموزش 
ســپاه حضرت ابوالفضل )ع( لرستان، گفت: تاکنون 
800 سرباز برای شرکت در دوره های یادگیری مهارت، 

ثبت نام کرده اند.
محســن رشــیدی با اشــاره به برگزاری دوره های فنی 
حرفه ای برای سربازان بیان کرد: با توجه به تفاهم نامه ای که 
ســتاد کل نیروهای مسلح با سازمان فنی و حرفه ای کشور 
در مــورد مهارت آموزی ســربازان و با عنایت به توجه رهبر 
معظم انقلاب به این موضوع، سپاه حضرت ابوالفضل لرستان 

نسبت به برگزاری این کارگاه ها توجه ویژه دارد.
وی افزود: در این راســتا ســتاد کل نیروهای مســلح و 
سازمان فنی حرفه ای کشور به این نتیجه رسیدند در مدت 
دو سالی که ســربازان در خدمت سربازی به سر می برند با 
سپری کردن دوره های آموزشی با توجه به رشته تحصیلی و 
بر اساس علاقه خود دوره مهارتی طی کرده و برای ورود به 

بازار کار آماده شوند.
معــاون تربیت و آموزش ســپاه حضــرت ابوالفضل )ع( 
لرســتان با بیان اینکه در پایان دوره مهارت فنی و حرفه ای 
کارت مهارت برای ســربازان صادر می شود، افزود: در قبال 

این دوره ها هیچ گونه وجهی از سربازان دریافت نمی شود.
وی بیان کرد: معاونت آموزشــی ســپاه لرســتان دارای 
کارگاه های جوشکاری، برق و سایت کامپیوتر است که این 
کارگاه  ها زیر نظر ســازمان فنی حرفه ای فعالیت می کنند، 
ضمن اینکه تاکنون 800 ســرباز برای شرکت در دوره های 

مهارت آموزی ثبت نام کرده اند.
وی بــا بیان اینکه هیچ گونه محدودیتی برای اســتفاده 
ســربازان برای شرکت در 46 رشته مهارتی فنی و حرفه ای 
وجود ندارد، افزود: با برنامه ریزی های صورت گرفته بخشی 
از زمــان دوره مهارتی ســربازان، در زمــان اداری بوده و 
مابقی ســاعات جهت آموزش نیز با برنامه ریزی مناســب و 

با هماهنگی معاونت فنی حرفه ای در نظر گرفته می شود.
رشــیدی خاطرنشان کرد: طی هماهنگی هایی که با آجا 
و ناجــا صورت گرفته در صورتیکه هرکــدام از کارگاه ها به 
حد نصاب نرســد از سرباز های دیگر یگان های نظامی برای 
برگزاری این کلاس ها ثبت نام عمل آمده و کلاس ها به صورت 

مشترک برای سربازان یگان های مختلف برگزار می شود.
وی با اشــاره به اینکه در سالیان گذشته این کارگاه ها با 
شدت و ضعف برگزار می شد، افزود: سپاه حضرت ابوالفضل 
)ع( لرســتان از سال 89 به عنوان پیشــگام نسبت به دیگر 
استان ها هرسال به طور میانگین بین 500 تا 600 خروجی 

از دوره های آموزشی برای سربازان داشته است.

خبــر

کمیتهتخصصیسلامتدرشرکت
بهرهبردارینفتوگازغرببرگزارشد

سپهرغرب، گروه اســتان ها: دومین جلسه کمیته 
تخصصی سلامت در شــرکت بهره برداری نفت و گاز 

غرب برگزار شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شرکت بهره برداری نفت و 
گاز غرب دومین جلســه کمیته تخصصی سلامت با حضور 
اعضای کمیته تخصصی ســلامت و نمایندگان طب صنعتی 
بهداشت و درمان غرب کشور به منظور اجرای کامل »برنامه 
تناســب با کار« بر اســاس نتایج معاینات بدو اســتخدام، 
دوره ای و ســالانه و همچنین بررسی راهکارهای لازم جهت 
بهبود وضعیت شاخص های سلامت عمومی و شغلی شاغلین 

در ستاد شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب برگزار شد.
در ابتدای این جلســه، نادر فتاحی رئیس واحد ایمنی، 
بهداشــت و محیط زیســت )HSE( شــرکت، گزارشی از 
اقدامات انجام شــده در سال گذشــته در حوزه بهداشت و 

سلامت شغلی کارکنان در مناطق عملیاتی را ارائه نمود.
وی اظهارکرد: در ســال گذشته اقداماتی نظیر شناسایی 
و ارزیابی ریســک های بهداشتی و ایمنی، تکمیل شناسنامه 
 ،)Jha( شــغلی کارکنــان و تجزیه وتحلیــل آنالیز شــغلی
اندازه گیری هــای عوامــل زیــان آور محیط کار بر اســاس 
مواجهات فــردی، بازنگری پیمان های غذاخوری در مناطق 
عملیاتی و حذف مشــکلات مربوطــه )از قبیل روغن پالم، 
اصلاح به نســبت مصرف گوشــت ســفید به گوشت قرمز، 
 HSE استفاده از ســبزیجات و...( بازنگری و الحاق الزامات

به کتابچه های پیمان صورت پذیرفت.

مدیرکلادارهفرهنگوارشاداسلامیاستانکرمانشاه:

آشناییجوانانبامفاهیمقرآنآنها
راازآسیبهادورمیکند

سپهرغرب، گروه استان ها: مدیرکل اداره فرهنگ 
و ارشاد اسلامی اســتان کرمانشاه، با تأکید بر توجه 
بیشــتر به مفاهیم قرآن در خانواده هــا، گفت: هر 
چه جوانان بیشتر با قرآن آشــنا و مأنوس شوند از 

آسیب ها دور خواهند بود.
بــه گزارش روابط عمومــی اداره کل فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی اســتان کرمانشاه؛ حجت الاسلام رحیم جعفری روز 
گذشته در جلسه ســتاد هماهنگی اجرای آزمون سراسری 
حفــظ و مفاهیم قرآن کریم که در محــل اداره کل اوقاف 
و امور خیریه اســتان کرمانشــاه برگزار گردید، اظهارکرد: 
آموزش قرآن یکی از ارکان زیربنایی توســعه فرهنگ قرآن 

در جامعه به حساب می آید.
مدیرکل اداره فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان کرمانشاه 
ابرازکرد: تشــکل های فرهنگی زیادی در کشور وجود دارد 
و همــه آن ها به عنوان یک فعالیــت فرهنگی و دینی توجه 

خاصی به مفاهیم قرآن دارند.
وی خاطرنشــان کرد: در ســال جاری بــرای اولین بار 
به صورت مشــارکتی و با همکاری معاونــت قرآن و عترت 
وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی، مرکز امور قرآنی سازمان 
اوقاف و امور خیریــه و اداره کل قرآن، عترت و نماز وزارت 
آموزش وپرورش آزمونی تحت عنوان »آزمون سراسری حفظ 

و مفاهیم قرآن کریم« برگزار خواهیم کرد.
حجت الاســلام جعفری تصریح کرد: هــدف از این کار 
تعمیق شــناخت و ایمان به قرآن در آحاد جامعه و ارتباط و 

انس با آموزه های قرآن است.
وی، گســتردگی رشــته ها را 24 مــورد عنــوان کرد و 
ابرازنمود: قطعاً اســتقبال شرکت کنندگان در این آزمون در 

حد چشمگیری خواهد بود.

خبــر

استانها
sepehr.ostanha@gmail.com
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 آگهي فقدان سند مالکیت:  آقاي حمید پرویز با ارائه 2 برگ استشهادیه محلي مصدق به مهر دفترخانه سه اسدآباد همدان مدعي است که یک جلد سند 
مالکیت ششــدانگ پلاک ثبتي 42 فرعي از 1867 اصلي واقع در اســدآباد بخش شش همدان که به نامش ذیل ثبت 36830 صفحه 265 دفتر 252 سابقه ثبت 
دارد به علت جابجایي مفقود گردیده تقاضاي المثني نموده، لذا به استناد تبصره الحاقي به ماده 120 آئین نامه قانون ثبت بدینوسیله آگهي مي شود تا هر کسي 
مدعي انجام معامله و یا وجود ســند مالکیت نزد خود باشــد از تاریخ انتشــار این آگهي طي مدت 10 روز به اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان اسدآباد مراجعه 
و ضمن ارائه اصل ســند مالکیت و یا ســند معامله اعتراض کتبي خود را تسلیم نماید در صورت انقضاء مدت واخواهي و نرسیدن اعتراض و یا در صورت اعتراض 

چنانچه اصل سند مالکیت ارائه نشود سند المثني به نام متقاضي صادر و تسلیم خواهد شد.
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان اسدآباد

5360 - م الف 1840

آگهي حصر وراثت:  آقاي مسعود حدادي جو داراي شناسنامه شماره 12 به شرح دادخواست به کلاسه 111/573/96ش از این حوزه درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شــادروان نبي اله حدادي جو به شناســنامه شــماره 1276 در تاریخ 1391/10/14 در اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته و ورثه حین الفوت آن متوفي منحصر 
اســت به: 1- متقاضي گواهي حصروراثت با مشــخصات فوق الذکر فرزند ذکور متوفي 2- ابراهیم حدادي جو فرزند نبي اله شماره شناسنامه: 303 صادره از: بهار متولد: 1367 فرزند 
ذکور متوفي 3- حســین حدادي جو فرزند نبي اله شــماره شناسنامه: 12 صادره از: بهار متولد: 1364 فرزند ذکور متوفي 4- حشمت اله حدادي جو فرزند نبي اله شماره شناسنامه: 
2199 صادره از: بهار متولد: 1360 فرزند ذکور متوفي 5- پرویز حدادي جو فرزند نبي اله شــماره شناســنامه: 2065 صادره از: بهار متولد: 1358 فرزند ذکور متوفي 6- ایران تسلیم 
فرزند ید اله شــماره شناســنامه: 32 صادره از: بهار متولد: 1339 همســر متوفي و لاغیر. اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هر کس 

اعتراضي دارد و یا وصیت نامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه تقدیم دارد و الا گواهي صادر خواهد شد.
رئیس حوزه شماره 111 شوراي حل اختلاف صالح آباد

5365 - م الف 3011

آگهي حصر وراثت:  آقاي مسعود حدادي جو داراي شناسنامه شماره 12 به شرح دادخواست به کلاسه 111/573/96ش از این حوزه درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شــادروان نبي اله حدادي جو به شناســنامه شــماره 1276 در تاریخ 1391/10/14 در اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته و ورثه حین الفوت آن متوفي منحصر 
اســت به: 1- متقاضي گواهي حصروراثت با مشــخصات فوق الذکر فرزند ذکور متوفي 2- ابراهیم حدادي جو فرزند نبي اله شماره شناسنامه: 303 صادره از: بهار متولد: 1367 فرزند 
ذکور متوفي 3- حســین حدادي جو فرزند نبي اله شــماره شناسنامه: 12 صادره از: بهار متولد: 1364 فرزند ذکور متوفي 4- حشمت اله حدادي جو فرزند نبي اله شماره شناسنامه: 
2199 صادره از: بهار متولد: 1360 فرزند ذکور متوفي 5- پرویز حدادي جو فرزند نبي اله شــماره شناســنامه: 2065 صادره از: بهار متولد: 1358 فرزند ذکور متوفي 6- ایران تسلیم 
فرزند ید اله شــماره شناســنامه: 32 صادره از: بهار متولد: 1339 همســر متوفي و لاغیر. اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هر کس 

اعتراضي دارد و یا وصیت نامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه تقدیم دارد و الا گواهي صادر خواهد شد.
رئیس حوزه شماره 111 شوراي حل اختلاف صالح آباد

5365 - م الف 3011

آگهي حصر وراثت: آقاي بیرامعلي صالحي بشناسنامه شماره 1484 باستناد شهادتنامه و گواهي فوت و رونوشت شناسنامه ورثه، درخواستي بشماره 1051/96 
تقدیم این شــورا نموده و چنین اشــعار داشته است که شادروان شوکت مرادي بشناسنامه شــماره 929 در تاریخ یکشنبه 9 مهر 1396 درگذشته و ورثه وي در 
هنگام درگذشت عبارتند از:1- بیرامعلي صالحي فرزند رجبعلي شماره شناسنامه: 1484 نسبت با متوفي: فرزند2- مهري صالحي فرزند رجبعلي شماره شناسنامه: 
1901 نسبت با متوفي: فرزند3- شهربانو صالحي فرزند رجبعلي شماره شناسنامه: 1525 نسبت با متوفي: فرزند4- مریم صالحي فرزند رجبعلي شماره شناسنامه: 
1483 نسبت با متوفي: فرزند5- پري صالحي فرزند رجبعلي شماره شناسنامه: 1902 نسبت با متوفي: فرزند اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را 
در یک نوبت آگهي مي نماید تا هر کس اعتراضي دارد و یا وصیت نامه از متوفیه نزد او باشــد از تاریخ نشــر نخستین آگهي ظرف یک ماه تقدیم دارد و الا گواهي 

صادر خواهد شد.
رئیس حوزه شماره 111 شوراي حل اختلاف بهار 5366 - م الف 3015

آگهي مزایده )نوبت دوم( :در اجراي پرونده اجرایي کلاسه 123/96 مفتوح در شعبه اجراي احکام مدني شوراي حل اختلاف بخش صالح آباد محکوم علیهم 1- محمد سعیدي 2- قربان رسازاده محکوم 
هستند به پرداخت مبلغ 190/000/000 ریال به عنوان محکوم به در حق محکوم له اکبر خوشبخت و پرداخت خسارت تاخیر تادیه و هزینه دادرسي، لذا با توجه به اینکه محکوم علیه نسبت به پرداخت دین 
خود اقدام ننموده این اجراي احکام به درخواست محکوم له اقدام به توقیف اموال به شرح ذیل نموده است که در روز سه شنبه مورخه 96/10/12 ساعت 10 الي 10:30 صبح اقدام به عملیات مزایده جهت 
تادیه محکوم به مي نماید. مهعذا کساني که تمایل به شرکت در مزایده دارند مي توانند در مدت 5 روز قبل از مزایده مال مشروح ذیل را ملاحظه نمایند. مزایده در دایره اجراي احکام دادگاه صالح آباد برگزار 
مي گردد. شــرح مال: یکباب خانه به نام محمد تقي رســازاده فرزند شــیرمراد واقع در صالح آباد، روســتاي گوگ تپه به شماره پلاک 53 فرعي از 179 اصلي به شماره ثبت 30859 دفتر 193 صفحه 205 به 
مساحت 363/57 مترمربع بصورت دوبر و اعیاني یک طبقه ساختمان به مساحت 130 مترمربع داراي سرویس کامل با کیفیت ساخت در حد قابل قبول به قیمت پایه 210/000/000 ریال تعیین شده است. 
بدیهي اســت برنده مزایده کســي اســت که بیشترین قیمت را پیشنهاد نماید که مي بایست ده درصد را في المجلس و مابقي را ظرف مدت کمتر از یک ماه از تاریخ مزایده پرداخت نماید. در صورتي که برنده 

مزایده در موعد مقرر بقیه بهاي اموال را نپردازد سپرده او پس از کسر هزینه مزایده به نفع دولت ضبط و مزایده تجدید مي گردد.
دادورز اجراي احکام مدني دادگاه عمومي صالح آباد - شهبازي

5364 - م الف 3007

روزنامهصبحغربکشور

روزنامهسپهرغربراهرروزدربخوانید.

4040

مفقودي
برگ سبز خودرو پژو پارس مدل 84 بشماره موتور 12484182927 
و شماره شاسي 19330563 بشماره پلاک 18-552 س 99 بنام 
مهدي فارسي فرزند کریم بشماره شناســنامه 0 صادره از همدان 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط مي باشد.

5352

مفقودي
بیمــه نامــه بــه شــماره 95/03/850/6189/3011802 خــودروي پژو 
GLX 405 مدل 88 به شــماره پلاک 246 د 26 ایران 18 و شــماره موتور 
12488246482 و شماره شاسي NAAM11CA6AK981352 بنام محمد 
امیدي پور به شــماره ملي 1-271322-387 صادره از همدان مفقود گردیده و 

از درجه اعتبار ساقط مي باشد.

5353
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نمایندهمردماسلامآبادغربدرمجلسشورایاسلامیخبرداد:

تأمینبودجهزلزلهکرمانشاهبارأیمجلسبهجاییارانهازصندوقتوسعهملی
نماینده  اســتان ها:  گروه  سپهرغرب، 
مردم اســلام آباد غرب در مجلس شورای 
اســلامی اظهار کرد: با رأی مجلس طرح 
اجرای بند چهار ماده واحده به کمیسیون 
بودجه بازگشت تا به جای یارانه از صندوق 
تأمین  کرمانشاه  زلزله  بودجه  ملی  توسعه 

می شود.
حشمت الله  فلاحت پیشه با اشاره به اینکه بند 
چهار ماده واحده که در مجلس ارائه شده بود و 
در دستور بود و حتی قرائت هم شد عنوان کرد: 
بند چهار در آن آورده شده بود که در چهار ماه 
آخر 10 درصد یارانه های مردم کســر شود و به 
مردم زلزله زده بدهند این یک کلاه گشادی بود 
که نباید به سر اســتان کرمانشاه می رفت زیرا 
نه پولی به دســت مردم زلزله زده می رسید و از 

طرفی آبروی مردم استان کرمانشاه می رفت.
وی با اشاره به اینکه متأسفانه دولت بنا دارد 
یارانه 30 تا 35 درصــد از مردم ایرانی را قطع 
کند و  شــروع آن هم به ایــن زلزله زدگان بود 

گفت: یک بندی را می خواســتند به این عنوان 
تصویب کنند که البته در مجلس رأی نیاورد.

نماینده مردم اســلام آباد غــرب در مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به اینکه بعد از تذکرات 
بنده لاریجانــی عنوان کرد کــه 100 میلیون 
دلاری که از صندوق توســعه ملی مطرح شدن 
و اذن مقام معظــم رهبری را می خواهد را باید 
به 200میلیون دلار افزایش یابد اما ما معتقدیم 

هنوز کفایت نمی کند.
وی اظهار کرد: زیرا بنده سؤالم این است که 
دولت که از طریق گران کردن حامل های انرژی 
چیزی حدود ســه برابر یارانــه می تواند درآمد 
کســب کنــد و دولتها ضمن گران کــردن این 
حامل های انرژی مانند نفت، گاز و بنزین فشار 
ایــن گرانی بر روی مردم آمــد اما هنوز میزان 
یارانه هــا به مردم تغییر نکرده اســت و دولتها 
اکنــون دو برابــر آنچه که به مــردم می دهند 
درآمد کسب می کنند چرا از آن محل که عمدتاً 
به شــرکت ها زیان داده می شود یا از حقوقهای 

نجومــی برخی از مدیران پول بــه زلزله زدگان 
داده نمی شود.

فلاحت پیشــه با بیان اینکــه با چه مجوزی 
موضــوع برداشــت از یارانه های مــردم مطرح 
می شــود که حالت صدقه برای استان به خود 
بگیرد آن هم پولــی که هیچگاه تأمین نخواهد 
شد، عنوان کرد: لذا بعد از اینکه لاریجانی مطرح 
کردند که بند چهار برداشته می شود و برداشت 
از یارانه ها صورت نمی گیرد و موضوع بازگشــت 
به کمیســیون بودجه نیازمند وصــل به منابع 
پایــداری برای تأمین بودجــه مناطق زلزله زده 

کرمانشاه است.
وی گفت: بنده پیشــنهاد می دهم منابع را 
از همان منابعی که برخی از مســئولان دولتی 
بودجه قطار کرمانشــاه را بــه درب منازل خود 
بردنــد و از همــان منابعی کــه تخصیص های 
برخی از اســتان ها را 30 درصد قــرار دادند و 
تخصیص های بودجه اســتانی خــود را تا 70 
درصــد قرار دادنــد و به امانت مــردم خیانت 

کردند تأمین شود زیرا آنها حتی مصیبت مردم 
زلزله زده کرمانشاه را نمی بینند.

عضــو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس شورای اســلامی با بیان اینکه 
تنها مصوبات سفر مقام معظم رهبری در قالب 
امر بودجه آمده اســت، بیان کرد: برداشــت از 
صندوق توســعه ملی نیازمند امر رهبری است 
که ایشــان اذن خواهد داد و بنــده از رهبری 
تقاضــا دارم کــه چیزی حــدود 500 میلیون 
دلار از صندوق توسعه ملی به مناطق زلزله زده 

استان اختصاص دهد.
وی با اشاره به اینکه هنوز دولت و مجلس به 
تکلیف خود در برابر مردم زلزله زده استان عمل 
نکردند عنوان کرد: در جلســه ســتاد مدیریت 
بحران ســرپل ذهاب اعلام کردنــد روزی 400 
کانکس در مناطق نصب می شــود اما همین که 
سرما شــروع شد روند نصب این کانکس ها باید 
سرعت بیشتری به خود می گرفت اما متأسفانه 

شتاب آن کندتر شد.

تهدیدجانمادرانباردار

شهرهای150هزارنفریجنوبلرستان،بدونپزشکسونوگرافی
شهرستان  استان ها:  گروه  سپهرغرب، 
شهرهای  همراه  به  پلدختر  هزارنفری   80
رومشــکان و ماژین در جنوب لرستان با 
جمعیتی 150 هزارنفری، پزشک سونوگراف 
ندارد و سبب آوار گی مردم به ویژه مادران 

باردار و تهدید سلامتی آن ها شده است.
این روزها مردم شهرستان پلدختر نه تنها از درد 
بیکاری رنج می برند بلکــه درد کمبودهای بخش 
بهداشت و درمان زخم آن ها را عمیق تر کرده است؛ 
مردم شهرهای پلدختر، رومشکان و ماژین در جنوب 
استان لرســتان که حدود 150 هزار نفر می باشند 
و برای انجام ســونوگرافی به پلدختر می آمدند، اما 
حدود 2 ماه است که تنها بیمارستان این شهرستان، 
پزشک سونوگرافی و رادیولوژی ندارد و مردم یا باید 
درد بیماری را تحمل کنند یا مســیر بیش از 100 
کیلومتری با هزاران خطــر را طی کرده تا به مرکز 

لرستان برسند.
مواقعی که دکتر سونوگراف در بیمارستان امام 
خمینی حضور داشتند، روزانه ده ها نفر از خدمات 
این سونوگرافی استفاده می کردند، ولی حدود دو 
ماه اســت که این خدمات انجام نمی شود و مردم 
شهرستان پلدختر و شهرهای اطراف آن ازجمله 
ماژین، کوهدشــت و رومشــگان و توابع مجبور 
هستند برای سونوگرافی به تنها پزشک سونوگراف 
کــه در بخش خصوصی کار می کند مراجعه یا به 
مرکز استان رفته، که همین سبب بروز مشکلاتی 

برای مردم شده است.
     کــوچ به مرکز اســتان در نبود 

پزشک
ایــن در حالی اســت که نبــود متخصص 
رادیولــوژی و ســونوگرافی در امر تشــخیص 
پزشکان چون متخصص زنان و زایمان، داخلی، 
اطفال، جــراح را مختل کرده اســت. اکنون با 
توجه به نیاز ضروری بــه این خدمات خصوصاً 
بــرای زنان باردار، مردم پلدختر و توابع آن باید 

رنج ســفر به مرکز استان را بکشــند یا اینکه 
منتظر پزشــک ســونوگراف که اصلًا مشخص 

نیست تا کی می آید؟ باشند.
مرتضــی پیرزاده یکــی از بیمارانی که با در 
مواجه  پلدختر  قفل شــده بخش ســونوگرافی 
بود، گفت: به دلیل مشــکل کلیه درد بارها به 
بیمارستان امام خمینی برای انجام سونوگرافی 
مراجعه کردم ولی هر دفعه با درهای قفل شــده 
مواجه می شدم و به علت هزینه های بالای بخش 
غیردولتــی و همچنین با توجه به فصل ســرما 
و هزینه های زیــاد، نمی توانیم به خرم آباد برای 

انجام سونوگرافی مراجعه کنیم.
عزیــز حاتمــی یکــی دیگر از شــهروندان 
پلدختــری که نیاز به انجام ســونوگرافی دارد، 
گفــت: به علت نبود پزشــک ســونوگرافی در 
بیمارســتان امــام خمینی مجبور شــدم که 
ســونوگرافی خود را در بخش خصوصی انجام 

دهم که بالای 100 هزار تومان هزینه داشت.
     پزشــک ســونوگراف مرد برای 

خانم ها!
ســمیه میرزایی بیماری که از روســتاهای 
دورافتاده پلدختر به بیمارســتان مراجعه کرده، 
گفــت: هر متخصص ســونوگراف کــه به این 
شهرستان می آید، ماندگار نیست و خیلی زود از 
بیمارستان می رود و این در حالی است که نبود 
نیروی متخصص زن برای ســونوگرافی، در طی 
دوره های مختلف و استفاده از نیروی مرد برای 
سونوگرافی بیماران زن در پلدختر از مشکلات 
جدی و مهم مردم این شهرستان 80 هزارنفری 

و شهرهای اطراف آن می باشد.
ایــن بیمــار پلدختری، بیان کــرد: فرهنگ 
منطقه پلدختر، مســلمان و شــیعه بودن همه 
مردم مراجعه به سونوگرافیست مرد را با مشکل 
مواجه می کند و چنین موضوعی را نمی پذیرد و 
از سوی دیگر همین طور نبود پزشک سونوگراف 

هزینــه بالایی به همــراه دارد و اینکه به علت 
وقت گیر بودن و فاصله 110 کیلومتری با مرکز 
استان، برای سلامتی زنان باردار خطرناک است 
که مســؤولان شهرستان و اســتان باید هر چه 

زودتر این مشکل را برطرف کنند.
     سرگردانی بیماران در بی توجهی 

علوم پزشکی
شــمس الدین فریدونــی رئیس بیمارســتان 
امام خمینی پلدختر، اظهار کرد: پزشــکی که در 
بیمارستان وجود داشت، به علت اینکه دوران طرح 
خــود را می گذراند بعد از اتمام طرح، ابلاغ جدید 
این پزشــک هم زده شده ولی به دلایلی حاضر به 
ماندن در بیمارستان نبود که همین مشکلاتی را 
برای ما به وجود آورده و در حال حاضر حدود 50 
روز است که پزشک سونوگرافی در بیمارستان امام 

خمینی حضورندارد.
وی افزود: پزشک ســونوگرافی که ابلاغ آن از 
وزارت بهداشت و دانشگاه پزشکی لرستان زده شده 
که در بیمارستان امام خمینی مشغول به کار شود، 
به دنبال آشنایی می گردد که به پلدختر نیاید و به 
گفته خودش اگر کاری از دستم برای نیامدن به 

پلدختر برنیاید، دقیقه 90 به پلدختر خواهد آمد.
رئیــس بیمارســتان امام خمینــی پلدختر 
عنوان کرد: برای مریض های اورژانسی و بستری 
بــا یک پزشــک خصوصی قرارداد بســتیم که 
روزانه به بیمارســتان می آید، ولی فقط بیماران 

اورژانسی را ویزیت می کند.
وی بیان کرد: در حال حاضر روزانه حدود 70 
نفر برای گرفتن سونوگرافی مراجعه می کنند که 
در روزهایی که پزشک داشتیم، ماهانه حدود دو 
هزار نفر از پلدختر و حومه جهت سونوگرافی به 

بیمارستان مراجعه می کردند.
     چه کسی پاسخگوی جان بیماران 

پلدختری است؟
فریدونی تصریح کرد: چند روز پیش یک خانم 

با شکم درد، برای گرفتن سونوگرافی مراجعه کرد 
و ما مجبور شــدیم او را با آمبولانس به خرم آباد 
انتقال دهیم که در وسط راه تصادف کردند چرخ 
آمبولانس درآمد که فقط معجزه او را نجات داد و 
یا اینکه، دو روز پیش سه خانم باردار را برای انجام 
سونوگرافی به خرم آباد فرستادیم و در بیمارستان 
شهید رحیمی سونوگرافی انجام دادند، اگر در نبود 
پزشــک ســونوگراف، زن بارداری تلف شود، چه 

کسی پاسخگوست؟
ناصر بابایی رئیس شــبکه بهداشت و درمان 
پلدختر، اظهارکرد: پزشکان متخصص شهرستان 
دوران طرح خود را که حدود دو ســال است و بر 
اساس محرومیت تقریباً 21 ماه در پلدختر خدمت 
می کنند و به محض اتمام طرح این شــهر را ترک 

می کنند و پزشک دیگری جایگزین می شود.
     جمعیــت 150 هزارنفــری بدون 

سونوگراف
بابایی گفت: یک ماه پیش دانشگاه علوم پزشکی 
ابلاغ پزشک سونوگراف را برای پلدختر زده است 
ولی تمکین نمی کند و حاضر به آمدن به پلدختر 
نیست و تاکنون هم شروع به کارنکرده، متأسفانه 
یکی از نقاط ضعف وزارت بهداشــت همین است 
که اهرم فشاری در این زمینه ندارد که پزشکان را 

مجبور به رفتن به محل ابلاغشان کند. 
رئیس شــبکه بهداشــت و درمــان پلدختر 
تصریح کــرد: پیگیری های ما بــرای آوردن این 
پزشک سونوگراف تاکنون به نتیجه نرسیده است 
که در حال اقدام قضایی و حقوقی علیه او هستیم.
وی بیان کرد : مردم پلدختر و شهرهای رومشگان 
و ماژین که حدود 150 هزار نفر هســتند و تاکنون 
برای انجام سونوگرافی به پلدختر می آمدند در مضیقه 
هستند که در نبود پزشک ســونوگرافی یا باید به 
بخش خصوصی که هزینه های هنگفتی برای آن ها 
دارد، مراجعه کنند و یا به مرکز اســتان و شهرهای 

دیگر بروند و در آنجا آواره شوند.

بخوانیــد
ــنوید بش
ببینیـــد
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ایران و جهان: رئیس  ســپهرغرب، گروه 
کمیسیون تلفیق برنامه ششم توسعه با بیان 
قانون  با  اینکه لایحه بودجه 97 ســنخیتی 
بودجه  در  ندارد، گفت:دولت  برنامه ششــم 

گرانی ها را به عهده مجلس گذاشته است.
حمیدرضــا حاجی بابایی روز گذشــته در جمع 
خبرنــگاران اظهــار داشــت: لایحــه بودجه 97 
ســنخیتی با برنامه ششــم ندارد، ای کاش دولت 
همــان اندازه که برای حذف یارانه 44 هزار تومانی 
دغدغه دارد؛ یک صدم آن همت را برای کاهش یا 

کنترل حقوق های نجومی داشت.
وی گفــت: برای حذف یارانــه 44 هزار تومانی 

کــه در حال حاضر به انــدازه 8 هزار تومان ارزش 
دارد، لایحه ارائه می دهند تا از مجلس چک سفید 
امضا بگیرند اما اراده ای برای حذف یا حتی کاهش 
حقوق های نجومــی وجود ندارد و بــرای حفظ و 

افزایش آن هزار استدلال می آورند.
حاجی بابایی گفت: در بودجه ســال گذشــته 
هم تصویب شــد که یارانه ثروتمندان حذف شود 
متاســفانه اقدامی نشد و اکنون در لایحه سال 97 
این موضــوع در کنار افزایش قیمــت حامل های 

انرژی می خواهد انجام شود.
حاجی بابایی با بیان اینکه تمام مشــکلات ما از 
عدم اجرای قانون نشــأت می گیرد، گفت: در ماده 

39 برنامه ششــم توسعه به صورت شفاف و روشن 
وضعیت درآمدها مشخص شده است.

وی افــزود: این که باید ایــن درآمدها در کدام 
حســاب واریز شــود و اینکه دولت با یک شرایطی 
اجازه دارد قیمت حامل های انرژی را افزایش دهد 
و این طور نیســت که در صورت گران شدن بنزین 

مشخص نباشد که کجا خرج می شود.
حاجی بابایی تصریح کرد: براساس برنامه ششم 
توســعه، دولت در لایحه بودجه سنواتی هر میزان 
که می خواهــد می تواند در صورت تصویب مجلس 
حامل هــای انرژی را گران کننــد اما پول آن را بر 
اساس تصویب مجلس باید در بخش های بهره وری 
صادرات غیر نفتی عدالــت اجتماعی، خانواده های 

نیازمند و عدالت اجتماعی هزینه کند.
نماینده مردم همدان در مجلس گفت: مشــکل 
اساســی ما اکنون مغایرت لایحــه دولت با برنامه 
ششم توسعه است، دولت باید تمام هزینه ها و خرج 
را در بودجه براساس برنامه ششم مشخص کند اما 

دولت گرانی ها را به عهده مجلس گذاشته است.
نماینــده مجلــس دهم گفت: بار نخســتی که 
بنزیــن از 100 تومان به 400 تومان افزایش یافت 
تمام مســئولان از رسانه ملی و جلسات گفتند که 
می خواهیم قیمــت حامل های انــرژی را افزایش 

دهیــم اما قبل از آن مبالغی را به حســاب شــما 
می ریزیم که مردم انصافا همراهی کردند.

وی گفــت: در مرحله بعد قیمت بنزین از 400 
به 1000 تومان رسید اما اکنون چیزی را به مردم 
اضافه نکرده ایم ما با واقعی شــدن قیمت برق، آب، 
نان و بنزیــن موافقیم اما به بحــث مان روی نوع 

هزینه هاست.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس اظهار 
داشت: تبصره 18 لایحه بودجه سال 97 که اکنون 
مورد بحث در سراســر کشــور قرار گرفته و حتی 
برخی می خواستند آن را تکذیب کنند در حقیقت 
می گویند دولت مکلف اســت در ســال 97 قیمت 
حامل های انرژی را به شکلی تعیین کند که نسبت 
به تاریخ یــک فروردین ماه ســال 96، 174 هزار 

میلیارد ریال درآمد داشته باشد.
حاجی بابایی با طرح این پرســش که، در کجای 
لایحه دولت کمک و مســاعدت وجود دارد، افزود، 
در این لایحه در خصوص حذف یارانه ها و افزایش 

قیمت ها گفته شده است.
وی گفت:باید رعایت حال مردم را کرد، و اقشار 
کم در آمد را تقویت کرد. با این وضعیت اگر بودجه 
را مصوب کنیم برای مردم قابل تحمل و کشــش 
نخواهد بود و اقشــار پایین جامعه نمی توانند این 

وضعیت را تحمل کنند.
نماینده مــردم همدان با اشــاره به تبصره 18 
لایحه بودجه اظهار داشــت: ســال 97 درآمدهای 
دولــت از محل هدفمنــدی یارانه هــا 110 هزار 
میلیارد خواهد بود، از این 110 هزار میلیارد فقط 

30 هزار میلیارد در بودجه آمده است.
وی با اشــاره به اینکه بایــد در جامعه توازن 
ایجاد کرده ادامه داد: دولت باید همه درآمدهای 
خــود را در لایحه بیاورند، نباید چیزی را مصوب 
کنیم که خلاف برنامه ششــم توســعه باشد، ای 
کاش در رابطــه بــا حقوق های نجومــی در این 

لایحه بحث می شود.
حاجی بابایی با اشــاره به گزارش رئیس جمهور 
در مــورد لایحه بودجــه 97 در صحــن مجلس 
خاطر نشــان کرد: رئیس جمهور بحث از شفافیت 
در بودجــه 97می کند امــا صحبت هایش در این 
مورد شفاف نبود مثلا نگفتند نسبت بودجه دولت 

با برنامه ششم چیست؟
وی بیان کرد: رئیس جمهور در مورد نفت، بحث 
بازنشسته ها،عدالت اجتماعی کارکنان و کارمندان 
و موسســات مالی و اعتباری وضعیت بودجه 97 را 
روشن کند، عدالت یعنی به این مسائل اساسی در 

بودجه توجه جدی شده باشد.

1,277,000گرم طلای 18 
13,660,000بهار آزادی

7,000,000نيم
4,027,000ربع
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مرا اسکن کنيد

روحانیدرنشستویژهسرانسازمان
همکاریاسلامی:

فلسطینبایدبهموضوعاوّل
جهاناسلامبازگردد

آمریکاهیچگاهمیانجیصادقینبودهو
نخواهدبود

نبایداززرادخانههایرژیمصهیونیستیغافلشد

رئیس جمهوری اسلامی کشورمان در نشست ویژه 
سران سازمان همکاری اســلامی تصریح کرد، باید از 
همه راه های ممکن، مانع اجرای اقدام غیرقانونی دولت 

آمریکا درباره قدس شریف شویم.

عراقچیپیشازنشستکمیسیونمشترکبرجامدروین

کوتاهیهاوبدعهدیهایآمریکا
دربرجامرادرکمیسیونمشترک

پیگیریمیکنیم
معاون وزیر خارجه ایران با بیان اینکه یکی از موارد 
پیگیری ما در کمیســیون مشــترک برجام بدعهدی، 
تعلل، تاخیر و حتی نقض برجام توســط آمریکا بوده 
گفت که در نشست امروز این کمیسیون نیز این موارد 

پیگیری می شود.

فرماندهقرارگاهخاتمالانبیا:
10میلیارددلارازدولت

طلبداریم
تولید3.5میلیاردلیترفرآورده
درپالایشگاهستارهخلیجفارس

فرمانــده قــرارگاه ســازندگی خاتم الانبیا از طلب 
30هزار میلیارد تومانی )10میلیارد دلار ( این قرارگاه 
از دولت خبرداد. ســتاره خلیج فارس از 10 روز پیش 

بنزین یورو 5 تولید می کند.

درنشستعلنیامروزمجلسصورتگرفت
تذکرنمایندگانبهرئیسجمهور
درخصوصلزومپاکسازی

بانکمرکزیازعناصرفاسدو
فرصتطلب

نماینــدگان خمین، همــدان و نجف آباد به رئیس 
جمهور ضرورت پاکسازی بانک مرکزی از عناصر فاسد 

و فرصت طلب را متذکر شدند.

نظرسنجیدانشگاهکوئینیپیاک؛
اکثرآمریکاییهابعدازشنیدن

نامترامپ،واژهاحمقبهذهنشان
خطورمیکند

نتایج یک نظرســنجی در آمریکا نشان می دهد که 
اولین واژه ای که اکثر آمریکایی ها بعد از شــنیدن نام 
دونالد ترامپ به ذهنشان خطور می کند، کلمه احمق 

است.

رئیسکمیسیونصادراتاتاقایرانمطرحکرد

رتبه166ایران
درسهولتفضایکسبوکار

رئیس کمیســیون صــادرات اتاق ایــران گفت: بر 
اساس آخرین رتبه بندی بانک جهانی، کشورمان رتبه 
166 دنیا را از نظر سهولت فضای کسب  و کار در حوزه 

صادرات دارد که مناسب نیست.

وضعیتنامشخصدرآمد
110هزارمیلیاردیدولت
ازافزایشحاملهایانرژی

یارانههایمردمثابت
درآمدهایدولتدرحالافزایش!

حســینعلی حاجی  دلیگانی نماینده مجلس شورای 
اســلامی در برنامه گفت وگوی ویژه خبری شبکه دو 
سیما نسبت به افزایش قیمت حامل های انرژی انتقاد 

کرد.

سرخطخبرها
طرح روز
انیمیشنطنزدیریندیرین:بحرانتوبحران)بانصبنرمافزارچشمسوم،فیلممربوطبهاینتصویرراببینید(

رئیسکمیسیوناصل90:

یقهسفیدهادرصدربدهکارانبزرگبانکیهستند
ســپهرغرب، گروه ایــران و جهان: رئیس 
کمیســیون اصل 90 با اشــاره به گزارش این 
کمیســیون از معوقات بانکی گفت: بیشترین 
رقم معوقات بانکی مربوط به یقه سفیدها است.

داوود محمــدی در خصــوص گــزارش اخیــر 
کمیســیون اصل 90 پیرامون معوقات بانکی گفت: 
در این گزارش وضعیت معوقات بانکی، اخذ وثایق و 

تضمین های لازم را بررسی کرده ایم.
نماینده مردم قزوین در مجلس شــورای اسلامی 
ادامه داد: در گزارش کمیسیون اصل 90 رقم دقیق 
میزان تســهیلات بانک ها، میــزان دریافتی و میزان 

معوقات ذکر شده است.
رئیس کمیســیون اصــل 90 با تأکیــد براینکه 
بانک های ما اعم از خصوصی و دولتی دارای معوقات 
زیادی هستند، افزود: این معوقات حدود 136 هزار 

میلیارد تومان برآورد می شود.
محمدی از تقســیم بندی معوقات بانکها به سه 
گــروه تا 10 میلیارد تومان، تا 100 میلیارد تومان و 
تا هزار میلیارد تومان خبر داد و گفت: شــکل گیری 
معوقات بانکــی دلایل زیادی دارد کــه در گزارش 

کمیسیون اصل 90، 15 دلیل احصا شده است.
وی یکــی از راه کارهای کاهــش معوقات بانکی 
را ایجاد دولت و نظــارت الکترونیکی خواند و ادامه 
داد: باید بانک ها برای پرداخت وام، وثایق و تضامین 
کافی اخذ کنند و برای پرداخت وام به کســانی که 

دارای حسن سابقه نیستند، سخت گیری کنند.
وی بــا بیان اینکه عمده معوقات بانکی مربوط به 
یقه سفیدها است، گفت: رقم معوقات بانکی مربوط 
به افراد عادی، قابل ملاحظه نیست و بیشترین رقم 
معوقات بانکی مربوط به سرمایه داران، کارخانه داران 

و افرادی است که در دولت دارای رانت می باشند.

آیتاللهنوریهمدانی:

صهیونیستهابایدبهذلتکشاندهشوند
رژیمصهیونیستییکوجبزمیننداردکهپایتختداشتهباشد

از  ایران و جهان: یکی  سپهرغرب، گروه 
مراجع عظام تقلید گفت: صهیونیســت ها 
باید به ذلت کشــانده شــوند؛ قدس برای 
مســلمانان اســت نباید اجازه داد آنها با 
ما  به عزت  بگیرند زیــرا  را  پررویی قدس 
و  باشید  زنده  باید  بنابراین  لطمه می خورد، 

حرکت کنید.
آیت الله حســین نوری همدانی روز گذشته در 
دیــدار جمعی از طلاب، اســاتید و مدیران حوزه 
علمیه ملایــر اظهار کرد: مســلمانان باید دارای 
عزت و عظمت باشــند؛ اسلام نیز عنایت دارد که 

همه مسلمانان از نظر علم در سطح بالا باشند.
وی خاطرنشــان کــرد: جامعه اســلامی باید 
از نظر علمی برتری داشــته باشــد و همه خیر و 
خوبی ها در ســایه علم اســت و جامعه ای که از 
علم محروم باشد؛ گرفتار انحطاط و عقب ماندگی 

می شود.
این مرجع تقلید با اشــاره به اهمیت داشتن 
حکومت و قدرت اســلامی گفت:  حکومت نقش 
مهمی در زندگی انسان ها دارد تا حکومت نباشد 
جامعه نمی تواند قدرت داشــته باشــد بر همین 
اساس پیامبر اســلام )ص( حکومتی را تأسیس 

کردند.
وی عنوان کــرد: خداوند جامعه اســلامی را 
بدون رهبــر رها نمی کنــد زیرا امور سیاســی، 

فرهنگی و اقتصادی بر عهده حکومت است.
آیت الله نوری همدانی با بیان اینکه با پیروزی 
انقلاب اســتبداد و استکبار از مملکت قلع و قمع 
شــد، گفت: در نتیجه انقلاب بیدارگری به وجود 
آمد و مردم سعی می کنند تا خود را از زیر سلطه 
اســتکبار و اســتبداد نجات دهند، بنابراین باید 
انقلاب را حفظ کرد زیرا انقلاب جانشــین نظام 
پیامبر و امام اســت کــه در نتیجه آن محرومان 

جمع می شوند تا استکبار سقوط کند.
وی خاطرنشــان کرد:  لازم اســت کتاب هایی 
مانند صحیفه نور و دفتر تبیان را مطالعه کنید تا 
فکر انقلابی بودن و انقلابی ماندن در حوزه وجود 

داشته باشد.
استاد حوزه علمیه قم با اشاره به اصل ولایت 
فقیه گفت:  در رأس حکومت اســلامی باید امام 
معصــوم و پیامبر باشــد و اکنون بــا غیبت امام 
عصر )عج(، آیــت الله خامنه ای که از نظر فقاهت، 
مدیریت و شــجاعت در سطح بالا هستند کشتی 

انقلاب را هدایت می کنند.
وی عنوان کــرد: هرگز اختــلاف نکنید زیرا 
سست می  شوید باید در نظر داشت انقلاب فرزند 
حوزه اســت و ایــن امر وظیفه ما را ســنگین تر 

می کند.
آیــت الله نوری همدانی با بیــان اینکه خداوند 
در قرآن ذلت و ســقوط را برای یهود مقرر کرده 
است گفت: به اندازه ای شعور آنها پایین است که 
گوساله پرست هستند و خداوند ذلت را برای آنها 

قرار داده است.
وی خاطرنشــان کرد: صهیونیســت ها باید به 
ذلت کشانده شــوند؛ قدس برای مسلمانان است 
نبایــد اجازه داد آنها با پررویــی قدس را بگیرند 
زیرا این افراد مورد غضب پروردگار هســتند و به 
عزت ما لطمه می خورد، بنابراین باید زنده باشید 

و حرکت کنید.
اســتاد حوزه علمیه قم یادآور شد: لازم است 
با اتحاد قدس را بگیریم، رژیم صهیونیســتی یک 
وجب زمین ندارد که پایتخت داشــته باشــد و 
حکومت غاصب است که مردم را از خانه و کاشانه 
بیرون کرده؛ اینکه پایتخت رژیم صهیونیســتی 

قدس باشد ذلت آمیز است.
وی ادامه داد: در بین کشــورهای اســلامی 
که ســخن ترامپ مبنی بر اعلام قدس به عنوان 
پایتخت رژیــم صهیونیســتی را محکوم کردند 
عربســتان ســعودی به کمک رژیم صهیونیستی 
رفت، زیرا ســعودی ها پایگاه سســتی دارند و با 
پول نفت و گاز از آمریکا اسلحه می خرند تا چند 

صباحی جایگاه خود را حفظ کنند.
آیت الله نوری همدانی تأکید کرد: باید در برابر 
اســتکبار مقاوم باشیم و سعی کنیم در برابر آنها 
نرمش نشان ندهیم و دشمن همیشه قدرت شما 

را احساس کند.
این مرجــع تقلید با بیان اینکــه تأکید رهبر 
معظــم انقلاب بر انقلابی بــودن و انقلابی ماندن 
حوزه هاست، گفت: اســلام، مردم و ولایت فقیه 
از ارکان انقــلاب هســتند، بنابراین لازم اســت 
آســیب های تهدیدکننده انقلاب را بشناســیم و 

ریشه کن کنیم.

بخوانیــد
ــنوید بش
ببینیـــد

اي مرحله  يک   96 -36 ه  ر شــما مناقصه  کيفئ  يابئ  ر ز ا گهئ  آ

موضوع مناقصه: پروژه مقاوم سازي و بازسازي سویل 33 مورد ایستگاههاي گاز روستاهاي شهرستان اسدآباد
شــرکت گاز استان همدان در نظر دارد، عملیات اجرایي پروژه مذکور را از طریق مناقصه به شرح ذیل به پیمانکاران واجد 

الشرایط واگذار نماید.
شرح مختصر کار:

1- مبلغ برآورد اولیه پروژه 3/293/016/000 )سه میلیارد و دویست و نود و سه میلیون و شانزده هزار( ریال مي باشد.
2- مبلغ تضمین شرکت در مناقصه 164/651/000 )یکصد و شصت و چهار میلیون و ششصد و پنجاه و یک هزار( 

ریال مي باشد که بصورت یکي از تضامین قابل قبول معتبر در آیین نامه مي باشد.
3- مدت اجراي پروژه 300 روز مي باشد.

- متقاضیان شــرکت در مناقصه از تاریخ درج آگهي به مدت یک هفته مهلت دارند ضمن نامه اعلام آمادگي جهت شرکت 
در مناقصه مذکور نسبت به دریافت اسناد ارزیابي کیفي به آدرس ذیل اقدام نمایند.

- تاریخ تحویل پاکات ارزیابي کیفي حداکثر تا ساعت 11 روز دوشنبه 1396/10/18 مي باشد.
- محل تحویل همدان، میدان شــیر ســنگي، ساختمان مرکزي، شرکت گاز استان همدان، طبقه اول – اطاق 207 – امور 

قراردادها مي باشد.
*  ضمناً هزینه درج آگهي به عهده پیمانکار برنده خواهد بود.

تلفن: 4-38260571، 8-38261075، دورنویس: 081-38256207
www.nigc-hm.ir :آدرس اینترنت

تاریخ انتشار نوبت اول: 1396/9/21 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1396/9/23

شماره آگهی 5318

روابط عمومي شرکت گاز استان همدان

شركت ملي گاز ايران

ن )سهامي خاص( شركت گاز استان همدا

نوبت دوم
شماره مجوز: 1396.4220

روزنامهصبحغربکشور

روزنامهسپهرغربراهرروزدربخوانید.
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